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1. BEVEZETÉS 
 

Miért pont a turizmus? Miért pont a sokak által még ismeretlen jégkorong,  vagy  

miért pont éppen hazánkban, ebben az elöregedőben lévő már-már a 10 milliót sem elérő 

népességű országban? Kérdezheti bárki szakdolgozatom címének olvasásakor. Többek között 

ezekre a kérdésekre is meg fogom adni a választ, de elsődleges célom bemutatni és felkutatni 

a sportban, a jégkorongban rejlő turisztikai erőforrásokat. Már a második főiskolás évem alatt 

azon törtem a fejemet, mi lenne számomra a legjobb szakdolgozati téma, és ahogy az lenni 

szokott, ilyenkor minden megfordul az ember fejében, csak éppen a legkézenfekvőbb dologra 

nem gondol. Témaválasztásomban bizonyosan nagy szerepet játszott a sportággal való 

személyes kapcsolatom és szimpatizálásom. Kötődésem a sporthoz még gyermekkoromban 

alakult ki, mikor is 5 évig sportoltam versenyszerűen az Újpest TE csapatában. Ezen túl két 

testvérem (Szirányi Bence, Szirányi Dániel) a mai napig a sport megszállottjai. Bence lassan 

15 éve jégkorongozik, 22 éves profi jégkorongozó, aki többször erősítette már a magyar 

jégkorong válogatott színeit, jelenleg egy francia csapatban (Briancon) légióskodik. Dániel 

még az U20 korosztályban játszik. Édesapám majd 2 évtizeden keresztül szolgált a magyar 

jégkorong válogatott orvosa ként. Nagyapám az egykori BVSC jégkorong szakosztályának 

elnök – jogásza volt. Mondhatni beleszülettem a sportágba. 

Az elmúlt években azon kaptam magamat, hogy telente minden héten 2-3 alkalommal 

ott ülök a jégcsarnokban és nézem az izgalmasabbnál izgalmasabb mérkőzéseket, függetlenül 

attól, hogy Budapesten, Székesfehérváron vagy Szlovéniában rendezik meg az eseményt. Az 

egyik mérkőzés szünetében, mikor körbenéztem, lett világos számomra, hogy ugyanez sok-

sok másik emberben is megvan, hisz gyakran még csak egy „sima” OB1 selejtező 

jégkorongmérkőzésen is 300-400 ember fordul meg. Sokan ülnek be a kocsiba, szállnak fel a 

villamosra, vonatra, tesznek meg gyakran 50-60-200 km-t csak azért, hogy eljussanak 1-1 

összecsapásra pénztárcájukat nem kímélve. A Magyar Bajnokságban Román csapat (ok) is 

neveznek, sokszor látni nem egy román rendszámú gépkocsit, vagy szurkolói buszt a 

jégcsarnokok parkolójában. A mérkőzésre látogatók költenek ételre, italra, sokszor szállásra, 

különböző szolgáltatásokra, így gyakran egy 2 órás mérkőzésből egy 2-3 éjszakás látogatás 

lesz, de erre majd kitérek a kutatásom kifejtésénél, mikor is bizonyságot nyer, hogy egy 

lakóhelyét elhagyó szurkoló – legyen szó belföldről, vagy külföldről - bizony a helyi 

nevezetességeket is meglátogatja. 
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A családomnak és a sportból eredő kapcsolatoknak köszönhetően lehetőségem volt 

személyesen átélni és megfigyelni különböző, a sporttal kapcsolatos rendezvényeket.  

Dolgozatommal a hazai turisztikai kínálat bővítésére alkalmas termékek közül a jégkorongban 

rejlő, még ki nem aknázott lehetőségeket szeretném bemutatni. A sportág már most is 

rendelkezik egy pár ezer fős kialakult szurkolói maggal, akik hajlandóak anyagi javakat 

fordítani saját diszkrecionális jövedelmükből csak azért, hogy eljussanak egy-egy jégkorong 

rendezvényre. Ezzel a Magyar Jégkorong Szövetség is tisztában van és a legújabb 2011-2016 

fejlesztési tervükben célként tűzték ki a szurkolói tábor minimum megduplázását és a 

jelenlegi kb. 12-14 ezer fős tábort, majd 30.000 főre szeretnék bővíteni 5 év alatt. 

 

Visszatérve az első soromhoz és a „miért a turizmus? Miért a sportturizmus?” 

kérdéshez. A turizmus a világgazdaság közel 12%-át érinti közvetett vagy közvetlen módon. 

[Bánhidi [2007]] Egy több milliárd dolláros iparágról beszélünk, mely napról napra fejlődik. 

Ezen belül a sportturizmus talán a legdinamikusabban fejlődő ága a turizmusnak. A turizmus 

ezen fajtája már a kezdetek kezdetén, az első olimpiai játékok idején is jelen volt. Az emberek 

egyre többet törődnek magukkal, egyre egészségtudatosabb életet próbálnak meg élni. Ez 

elérhetetlen lenne kikapcsolódás, rekreáció nélkül. A sportturizmus érezhetően növekvő 

turisztikai ágazat, amely vélhetően a világban népszerűsödő sporttevékenységeknek is 

köszönhető.  

Nézzük meg példának a Tour de France kerékpáros versenyt. Statisztikák szerint évente 

mintegy 15 millió látogató teszi tiszteletét a versenyen és a tendencia-növekvést mutat. A 

Sydney-i olimpián közel 5 millió néző, míg Athénban majd 3.5 millió látogató volt. 

Helyszínen készített felmérések alapján a látogatók 92.5 %-a még soha nem volt hasonló 

rendezvényen. [Bánhidi [2007] p2.]  

Miért a jégkorong? Lássuk! A jégkorong napjainkban az Egyesült Államok, Kanada és 

Oroszország területén a legnépszerűbb sportág. A könnyebb érthetőség kedvéért. Sokan azt 

hiszik a világ legnépszerűbb, leglátogatottabb sportága a futball. Ez így közel sem igaz, mint 

ahogy a táblázaton (1. ábra) is láthatjuk, a világ első 10 sportága maximális látogatottság 

alapján. Ebből egyértelműen kivehetjük, hogy a 2009 –ben majdnem 74 millió látogatóval 

bíró Amerikai Baseball Liga rendkívül nagy előnnyel szerepel a többi sportág előtt. Az ennél 

kicsit meglepőbb adat, hogy a 2. helyezett a Japán Baseball Liga. Egy rövid internetes kutatás 
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után már annyira nem csodálkozik az ember, hogy a Japánban élő majd 120.000.000 

emberből egy bő 22 milliós látogatottság alakult ki. Mondhatjuk a nagy számok törvénye itt is 

működik. A jégkorong a 4. helyet tölti be ezen a nemes listán a maga 21.5 milliós 

látogatottságával a 2008-2009 szezonban (USA). 

 
1. ábra: Top 10 leglátogatottabb sportok számokban  

(forrás: http://en.wikipedia.org/wiki/List_of_attendance_figures_at_domestic_professional_sports_leagues) 

 

Ezek a számadatok erősen növekvő tendenciát mutatnak, ha visszatekintünk néhány évet. 

Példának okáért a Németországban 2010 májusában megrendezett jégkorong 

világbajnokságon 77.803 néző vett részt, mellyel világrekordot döntöttek a germánok.  

 

8 hónap sem telt el, de a nézőcsúcsot 

2010. december 11 –én Michigan 

államban egy jégpályává átalakított 

amerikai futballpályán megrendezett 

Michigan Wolverines – Michigan 

State Spartans  mérkőzés 

megdöntötte. Mintegy 113.411 

helyszínen megjelent rajongót 

regisztráltak, melyet a Guinness 

Rekordok Könyve stábtagjai is igazoltak.               2. ábra: 113.411 néző 

 

Dolgozatom témájából adódóan nagyon nehéz volt megbízható, hivatalos forrásokat 

találnom. Próbáltam minél több nézőpontot megjeleníteni, úgy a pozitív és a negatív 

véleményeket, a motiváló és a kritizáló szavakat is. Mivel a jégkorongturizmus még 
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meglehetősen feltáratlan fogalom, így dolgozatom inkább feltáró, kutató jellegű, mint elemző. 

Célom nem a jó információk összegyűjtése és azok szemléltetése, hanem egy valós kép 

alkotása a témáról, még akkor is, ha ez esetleg negatív. Az általános részeknél leginkább a 

szakirodalomra támaszkodtam, míg a specifikusabb részeknél saját kutatásomra, kérdőívem 

eredményeire, a Magyar Jégkorong Szövetségtől kapott kérdőívek eredményeire, a 

szakemberekkel készített interjúkra, illetve külföldi és belföldi webes forrásokra, 

publikációkra. 

Elengedhetetlen egy kutatás és egy téma bemutatása előtt az elméleti tudnivalók 

bemutatása. A definíciók tisztázása, a háttér megmagyarázása mind olyan teendők, melyek 

megkönnyítik a dolgozat olvasását, megértését. Első körben a sportturizmus nyer 

magyarázatot illetve annak helyzete, fajtái. Ezt követi a rekreáció fogalmának bemutatása, a 

sportturizmus és rekreáció kapcsolata. Az előzőekre alapozva rövid bemutatást nyer a hazai 

sportturizmus helyzete és jellemzői is. A „régi-új” jégkorong, minthogy az elmúlt években lett 

populárisabb, rövid összefoglalóval bemutatom a sportág kanadai megszületését, 

megismertetem az NHL (National Hockey League) kialakulását, működését. Ezek után 

nélkülözhetetlen bemutatni a sportág hazai történetét és vonatkozásait. Itt értelmet nyer a 

jégkorong 6 nagyobb korszakának jellemzése, a hoki jelene, jövője. Az általános tudnivalók, a 

fogalmi háttér bemutatása után kutatásom körülményeinek és módszerének ismertetése 

következik. Fény derül arra, hogy kik és miért látogatják a mérkőzéseket, megtudhatjuk, hogy 

melyek azok a speciális vonzerők melyek megmozgatják a látogatókat. Megkérdezésre került, 

kiket mely kommunikációs csatornán értek el bizonyos információk. Felmértem, hogy egy 

külföldi mérkőzés látogatói csak mint „jégkorong turisták” utaznak, vagy a környező 

vonzerőket is megtekintik-e. Történik-e szálláshely-használat egy-egy ilyen utazáskor, és ha 

igen, átlagosan mennyi éjszakát töltenek el. Kíváncsi voltam arra, hogy lenne-e igény 

szervezett utazásokra. A leírtakon felül még jó pár dologra kitérek a kutatások kifejtésekor. 

Ahogyan azt többször is említettem és még fogom is, a dolgozatban egy új „jelenségről” 

beszélünk, így próbáltam minél több kérdésre választ kapni, éppen ezért az átlagosnál kicsit 

több hipotézist állítottam fel, melyek a következők: 

- A magyarországi jégkorong rendezvények elsődleges látogatóköre a 18-35 év közötti 

férfiak, függetlenül azok képzettségétől, akik általában pár fős baráti társaságban 

érkeznek. Ezt követően a fiatal családosok, illetve a sportágban valamikor részt vevők, 

a játékosok ismerősei, családtagjai. 
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- Az érdeklődők hajlamosságot mutatnak nagyobb távolságok megtételére is, akár 

külföldre is kiutaznak 1-1 eseményen való részvételért. 

- A rendezvények főbb vonzerejének: a sport agresszivitást is engedélyező szabályait, 

az ebből eredő látványt, a helyszínek (jégpályák) által nyújtott nem hétköznapi 

élménycsokrot tartják. 

- Amennyiben előre megszervezett szurkolói járatok lennének a hazai mérkőzésekre, azt 

a mérkőzéseket látogató emberek több mint 50%-a igénybe venné. 

- Havonta körülbelül 5.000-10.000 Ft-ot költenek a jégkorongmérkőzést látogatók, 

melynek legnagyobb részét a belépők és a helyszínen fogyasztott termékek teszik ki. 

- A sportág az elmúlt 5-7 évben kezdett népszerűbb lenni a nagyközönség előtt, 

köszönhetően a MJSZ marketing-tevékenységének. 

- A sportág népszerűsége több módon is növelhető lenne, például a mérkőzések még 

színesebbé tételével (szünetekben show műsorok), több média reklámmal (tv, rádió, 

újságok). 

- A mérkőzések desztinációja nem feltétlenül befolyásolja a látogatók számát, sokkal 

inkább a mérkőző csapatoktól függ a látogatószám. 

- A sportág szezonalitásából és speciális környezeti igényeiből kifolyólag sajnos az 

ország csak „néhány” pontján van lehetőség a mérkőzésekre, illetve mindösszesen 14 

nemzetközi verseny lebonyolítására alkalmas pálya van hazánkban 

- Több jégcsarnok → jobb utánpótlás → több mérkőzés és játékos → több néző → 

növekvő sportturizmus (jégkorongturizmus)  

- Nyugaton már évtizedek óta több millió dolláros iparág a jégkorongturizmus (USA & 

Kanada). 
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2. Témámat és kutatásomat megalapozó elméleti alapok 

2.1. A sportturizmus és rekreáció ismertetése 

 

 Kutatások szerint a sportturizmusban leginkább azok vesznek részt, akik napi szintű 

rekreációs illetve sport tevékenységet végeznek. 

A következő fejezetben ismertetni fogom többek között a rekreáció és a sportturizmus 

fogalmi hátterét, azok fajtáit, hatását a turizmusra. Ezek bemutatása úgy vélem 

nélkülözhetetlen ahhoz, hogy dolgozatom egész képet alkosson. 

 

2.1.1. A sportturizmus 

 

Annak érdekében, hogy minél tisztább képet kapjunk egy sportág elhelyezkedéséről a 

turizmusban, mindenekelőtt a fogalmi háttereket kell tisztáznunk. 

 

„A turizmus a sportot olyan tevékenységként definiálja, amely az öröm, az egészség, a 

társaság vagy a presztízs által motivált önös célt szolgál. Minden esetben önként és tudatosan 

űzik, vagy követik figyelemmel és a mindennapos, szükségszerű mozgásformától eltérő 

tevékenység. A sport ugyanakkor a turizmusban olyan vonzerőnekszámít, melyet a 

szakemberek különböző módon alkalmaznak és értékelnek.”1 

 

A sportturizmus jelenlétét számos adat bizonyítja, néhányat közülük már említettem a 

bevezetésben is, ám úgy vélem, tényekből sosem elég. Elgondolkodtató, hogy például az 

1998-as Franciaországban rendezett futball-világbajnokság, mint egy 900.000 külföldi 

látogatót vonzott az országba és közel 12.3 milliárd USD bevételt generált. 2000-ben a 

Sydneyben rendezett Olimpián 111.000 nemzetközi turistát regisztráltak, akik az eseményre 

érkeztek. A 2004 –es rendezésű EURO 2004 futball esemény 500.000 sportturistát vonzott 

Portugáliába, és mintegy 320 millió USD bevételt szerzett a Portugál gazdaságnak. A 

Monaco-i Grand Prix éves szinten majd 200.000 látogatót tart 4 napra a helyszínen. A helyi 

                                                 
1 Bánhidi [2007], p1 
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szállodák már hónapokkal az esemény előtt készülődnek. Annyi turista van, hogy sokszor 

gondot okoz az elhelyezésük. 

 

Átlagosan évente 12 millió utazás történik nemzetközi szinten melyek fő motivációja egy-egy 

sportesemény megtekintése. 

 

2.1.1.1. A sportturizmus fogalma 

 

 A sportturizmus amennyire egyértelmű elnevezésnek hangzik, annyira nehéz pontos 

definíciót találni rá. Habár évszázadok óta jelen van a turizmus piacán, értelmezése 

helyenként rendkívül tág, helyenként rendkívül szűk. Vannak, akik szerint csak az a személy 

számít sportturistának, akinek elsődleges célja egy sportesemény meglátogatása. Mások 

szerint, ha valaki akár üdülése alatt ellátogat egy sporteseményre is, sportturistának számít. A 

következő három meghatározás példáján látható a hivatalos, mindenki által elfogadott 

definíció hiánya: 

 

„Nem kereskedelmi célú utazás, melynek célja sporttevékenység végzése vagy annak 

szemlélése – mindez az otthoni környezettől különböző helyszínen.” (Hall, C.M., 1992.)  

 

„…a sportturizmus azokat az állandó lakóhelytől való elutazásokat tartalmazza, amelyek 

célja a versenysportban vagy a rekreációs sportban való részvétel vagy azok megtekintése, de 

lehet célja valamely sporttal kapcsolatos helyi vonzerő megtekintése, mint pl. sportmúzeum, 

sportstadion, hírességek csarnoka, stb.” (Hudson, S., 2003.)  

 

„Olyan szabadság, amely sporttevékenységet tartalmaz – akár annak szemlélését, akár annak 

űzését.” (Weed, M. – Bull, C., 1997.) 

 

Ahány szakember, amennyi folyóirat és webes forrás, annyiféle megfogalmazás. A lényeg 

viszont valahol ugyanaz. 
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2.1.1.2. A sportturizmus aktivitás szerinti csoportosítása 

 

 A turistaaktivitást tekintve két fő csoportra oszthatjuk a sportturizmust: az aktív és a 

passzív sportturizmusra. Értelemszerűen az aktív sportturizmus esetében a látogató maga is 

részese a sporttevékenységnek. Ennek például legegyszerűbb formája a természetjárás, de 

nagyon népszerűek még a kerékpározás, vadászat, lovaglás, golfozás is hazánkban. Az aktív 

turizmus tovább osztható természeti környezetben (outdoor) vagy sportlétesítményekben 

(indoor) űzött sporttevékenységekre.  

 

A passzív sportturizmus  esetében a látogató csak mint külső szemlélőként vesz részt a 

sporteseményen. A nagyszabású sportrendezvények melyek több ezer, tízezer látogatót 

vonzanak, nem csak hogy gazdasági fellendülést hozhatnak, de javíthatják egy-egy terület 

turisztikai arculatát, a kedvező benyomások ismételt látogatásra ösztönözhetik a turistákat. 

 A passzív sportturizmusban résztvevők tovább osztályozhatók utazásuk célját illetően: 

tartozhatnak a sportoló (szabadidős- vagy élsportoló) kíséretéhez (pl. edző, családtag, orvos, 

stb.), lehet a céljuk a sporteseményen való szurkolás, de lehet sportlétesítmények látogatása 

is. Ez által a passzív sportturizmus gyakran nagyobb tömeget mozgat meg, mint az aktív. 

 

2.1.1.3. A sport szerepe a turizmusban 

 

 A sport a világ minden területén megtalálható. Nem csupán kikapcsolódás, de egy 

rendkívüli motivációs erővel bíró termék, mely emberek ezreit, százezreit vagy millióit is 

képes utazásra bírni. A sport pontos szerepét a turizmusban leírni talán nehézkes lenne, de egy 

példával szemléltetném mit is ad a sport a turizmusnak:  

 

„A sportturizmus gazdaságra gyakorolt pozitív hatását, és bravúrját a 2006-os labdarugó 

világbajnokság példázza a legjobban. A Vb eseményei a legmesszebbmenőkig visszaigazolták 

a turisztikai szakemberek prognózisait. A Német Turisztikai Hivatal (DZT) budapesti 

képviseletének jelentése szerint már 2006 májusában is igen magas 4, 5millió vendégéjszakát 

regisztráltak, de a meccsek ideje alatt, június hónapban a külföldi és belföldi vendégéjszakák 

száma meghaladta a 33 milliót. Teljesen más jellegű motiváció párosul a sportturizmus egy 

másik válfajába, a nagy sportesemények turisztikai termékként való értékesítésébe. 
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 Ezek az utak nem elsősorban a fizikai kikapcsolódásról, testedzésről szólnak, hanem a rajtuk 

részt vevők egyszerűen ellátogatnak egy nagy világversenyre, megnézik kedvenc focicsapatuk 

külföldi mérkőzéseit, vagy követik a Forma-1-es cirkuszt versenyről versenyre.” 2 

 

Természetesen ilyen méretű turisztikai fellendülést csak hasonlóan nagy jelentőségű és 

színvonalas rendezvényektől várhatunk el.  

 

2.1.2. A rekreáció  

 

 A következő fejezetben a rekreáció fogalmát, típusait, és a sportturizmushoz való 

kapcsolatát fogom bemutatni. Többek között magyarázatot nyer az is, mely emberek a 

sportturizmus potenciális „felhasználói”, illetve, hogy mi a különbség a fizikai és szellemi 

rekreáció között. 

 

2.1.2.1. A rekreáció szó jelentése és fogalmi meghatározása 

 

 A rekreáció szó pontos fogalma még nem nyert értelmet, azonban számtalan 

meghatározását megtalálhatjuk – a google.com keresőmotorja például a „meaning of 

recreation” kifejezésre több mint 50 millió találatot dobott ki -. 

 

Mit is jelent valójában? „A rekreáció a szabadidőnkben, a tevékeny pihenés érdekében végzett 

minden olyan kulturális, társas, játékos és mozgásos tevékenység, melyet a napi fő 

elfoglaltság által a testünkben okozott fáradság, feszültség feloldása, a testi –lelki 

teljesítőkészség és képesség helyreállítása fokozás értekében tesz az ember.”3 

A rekreáció szó a latin eredetű recreare szóból ered, mely jelentése: újraalkotás.  

 

 

                                                 
2 http://www.origo.hu/utazas/20070304milliardos.html  

3 Sport, Életmód, Egészség – MTA [2009], Fritz Péter – A sport, mint rekreáció, p649 
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A rekreáció egyik célja az ember egészségének megőrzése, megszilárdítása, illetve szükség 

szerint megújítása. A rekreáció segítségével beállíthatjuk saját testi-lelki harmóniánkat, mely 

elengedhetetlen a hosszú egészséges élethez. További céljaként tartja még számon a 

mozgáskultúra kiszélesítését, valamint a természet és az ember kapcsolatának helyreállítását. 

 

2.1.2.2.A rekreáció főbb területei, típusai 

 

 A rekreációt három főbb területre tudjuk osztani a következőképpen: 

Pihenés: általában ezt nevezzük elsődleges rekreációs formának, nem kötelességszerű 

tevékenység. A pihenésnek is többféle típusa van, mint például: 

 

- szellemet nem foglalkoztató tevékenységek (pl. „csak nézek ki a fejemből”) 

- szellemet foglalkoztató tevékenységek (pl.: olvasás, keresztrejtvény-fejtés, stb.) 

- aktivitást igénylő szellemi tevékenységek, tehát valamiféle aktivitást igényel az 

egyéntől (pl.: színház, mozi, opera, koncert � pl.: amennyiben mozi, akkor ahhoz 

el kell menni a moziba hozzá) 

 

Kreatív rekreáció: a fizikai, szellemi, technikai tevékenység, illetve olyan fizikai munka, 

mely nem kötelességszerű, tehát például nem ebből tartja fenn a családját. Ilyenek például: 

 

-  nem kötelességszerű fizikai munkák, melyek kreativitást igényelnek (pl.: 

kertészkedés) 

- technikai, kreatív szabadidős eltöltés (pl.: barkácsolás, modellezés, stb.) 

- művészi kreatív szabadidős eltöltés (pl.: zenélés, festés, versmondás, táncolás, stb.) 

- szellemi, kreatív szabadidős eltöltés (pl.: önképzés, versírás, tanulás, stb.) 

 

Fizikai rekreáció: olyan fizikai tevékenységek, melyeket nem kötelességszerűen végzünk, 

nem kapunk érte fizetést, csak és kizárólag kikapcsolódás céljából. Ilyenek például a: 

 

- nem kötelességszer fizikai tevékenység (nem összekeverendő a kreatív rekreáció 

egyik fajtájával, itt ugyanis a mozgáson van a hangsúly nem a kreativitáson) 
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többek között ide tartozik a sport-rekreáció is. (pl.: kocogás, kerékpározás, súlyzós 

edzés, jégkorongozás, stb.) 

 

Ezen területek megfelelő arányú alkalmazása nagyon fontos és jelentősen hozzájárul a 

sikeres munkavégzéshez, és a teljes, kiegyensúlyozott életvitelhez.  

 

2.1.2.3. A rekreáció célja 

 

 A rekreáció egy meglehetősen összetett kapcsolatrendszer. Dolgozatomban részletes 

kifejtése véleményem szerint nem szükséges. Főbb vonalakban a következő a lényeg. 

Célja szerint a rekreációs tevékenység lehet:  

- munkaképesség megőrzés 

- teljesítőképesség javítás 

- pihenés, felüdülés 

- kulturálódás, szórakozás 

- szabadidő kulturált eltöltése 

- minőségi élet élése 

 

Ahhoz, hogy ezeket a célokat elérhessük, meg vannak a rekreáció különböző eszközei, ilyen 

például a sport is, de a sporton belül is különböző rekreációs edzéseket különböztetünk meg, 

például: egészség-edzés, fittségi-edzés, rehabilitációs-edzés, sportsági edzés. 

  

2.1.3. A sportturizmus és a rekreáció kapcsolata 

 

 „A sportturizmus potenciális vásárlói leginkább azok, akik naponta végeznek 

rekreációs tevékenységet”4 

 

A sportturizmus másik, talán még jövedelmezőbb ága, amikor a nagy világversenyekre, vagy 

akár egy egyszerű angol bajnoki meccsre biztosítanak jegyet és utazási lehetőségeket a 

                                                 
4 origo [2007] p. 1 
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szurkolóknak. Mindkét esetben azonban a fókuszban csakis a kikapcsolódás és az 

örömszerzés áll. 

A turizmus és a rekreáció kapcsolatának fokozatos felértékelődése az idegenforgalom 

világméretű fellendülésével magyarázható. Ma már az utazási irodák is specializálódnak az 

utasok igényeinek megfelelően. Míg egyes irodák az ökotúrákat kínálják nagy számban, addig 

mások az aktív pihenéssel tölthető hétvégi kirándulásokat és wellness-üdüléseket részesítik 

előnyben. 

Szakemberek szerint a sportturizmus potenciális vásárlói leginkább azok, akik naponta 

végeznek rekreációs tevékenységet, vagyis bicikliznek, jógáznak vagy úsznak. A 

sportturizmus és az aktív pihenés szerepe azért értékelődött fel a versenysportokkal szemben, 

mert az aktív pihenés elsődleges szempontja az egészségmegőrzés, nincs szükség versenyre, 

és a versenysportokkal ellentétben nincs szükség teljesítményfokozásra. Az aktív turizmusban 

felértékelődnek az egészséges életmód jellemzői. 

A nemzeti turisztikai hivatal adatai szerint a belföldi utak 90 százalékban a kikapcsolódásról, 

60 százalékban az úszásról és fürdőzésről, 17 százalékban a gyógyfürdőzésről, 11 százalékban 

a vízi sportokról és 7 százalékban a kerékpározásról szólnak a magyar turisták körében.  

 

2.1.4. A sport, mint motiváció 

 

 A sportolás, pihenés, kikapcsolódás mind önként vállalt szabadidős tevékenységek, 

melyek igen nagy szerepet töltenek be egészségünk megőrzésében, illetve összefüggésbe 

hozhatók életszemléletünkkel, környezettudatosságunkkal. A különböző sportok hasznos 

„gyógyszerei” a mai stresszes élet kezelésének. A XXI. század egyik legnagyobb civilizációs 

betegsége a mozgásszegény életmód. Az emberek többsége ülőmunkát végez, napi 8-10 órán 

át. A sport nem csupán testi, de szellemi felfrissülést nyújt, mint ahogyan ezt Szent- Györgyi 

Albert sportelmélete is kimondja: 

 

„A sport nemcsak testnevelés, hanem a léleknek is az egyik legerőteljesebb nevelőeszköze.”5 

 

                                                 
5 http://www.citatum.hu/szerzo/Szent-Gyorgyi_Albert 
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Tehát összességében a sport rendkívül nagy motivációs erővel rendelkezik. Gondoljunk csak 

arra, mennyien mennek el síelni télen, hányan mondják azt, hogy leugranak akár a Balatonra 

egyet szörfözni, vagy telente egyet korcsolyázni. Valószínűleg az aktív sportturizmus sosem 

ér a passzív nyomába, hiszen az öt karikás játékok az ősidők óta emberek millióit buzdítanak 

utazásra egy színvonalas kikapcsolódás reményében. 

 

2.2. A hazai sportturizmus bemutatása, avagy sportturizmus Magyarországon 

 

 „Ma még kevesen tudják, hogy a születéskor kapott egészségünk a saját vagyonunk, 

mellyel illik jól gazdálkodni. Tudatosult-e bennünk, hogy - egyéb vagyonunkhoz hasonlóan - 

ezt is óvni, ápolni kell?”6 

 

Ahogyan ezt a Magyar Turizmus Zrt. kérdezi tőlünk: természetes lenne, hogy az egészség 

automatikusan jár mindenkinek anélkül, hogy annak megóvása érdekében semmit sem tesz? 

A válasz: nem! Természetesnek kellene venni azt, hogy az egészség megóvása minden 

embernek kötelessége lenne. Az egészség, mint szó kimondva egy egyszerű dolognak tűnik. 

Egészséges, aki nem beteg, mondaná sokunk. Ennél picit bonyolultabb ez a fogalom. Tehát 

kit is nevezünk egészségesnek? Az Egészségügyi Világszervezet (WHO) az egészség 

fogalmát a következő módon írja le:  

 

„Az egészség a teljes testi, lelki (szellemi) és szociális jólét állapota, nem csupán a betegség 

és a nyomorékság hiánya”7 

 

A fenti fogalomkifejtés szerint az egészségünket nem csupán a testi, azaz a biológiai 

működésünk alkotja, hanem a lelki, szellemi, szociális jólét is. Ide tartoznak például az 

önkiteljesülés, a belső béke, kikapcsolódás, párkapcsolat is. 

 Magyarországon az 1989-es rendszerváltást követően az emberek életmódja, életvitele 

szinte 180 fokos fordulatot vett. A versenyhelyzet az élet minden területén megjelent. Ebből 

kifolyólag a teljesítményverseny, a munkával töltött idő és a munka intenzitása  is megnőtt. 

                                                 
6 Magyar Turizmus Zrt. – Tematikus Háttéranyag Sportturizmus [2007], p1 

7 Akadémia Kiadó: Sport, Életmód, Egészség; [2009], p849 
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Előtérbe került az egyéni anyagi javak, a személyes gazdasági helyzet hajszolása. 

Összességében a 90’-es évektől a világ megnyílt az emberek előtt, de ez negatív hatással volt 

az emberi, társadalmi kapcsolatokra. A szórakozás, a közösségi élet, a kikapcsolódás, az 

addigi klasszikus tömegsportok űzése a háttérbe került. A technikai vívmányok fejlődésével a 

közvetítések révén, a látvány gazdag sportesemények egy teljesen új megközelítésből, ismét a 

szórakoztatás egyik meghatározó elemévé váltak. Az egykor tömegekben végzett sport 

szerepétől elmozdulva, elsődlegesen a látványelemekre építve, egy széles réteget külső 

szemlélőként vonzó jól eladható termékké vált, mely a turizmusban, mint vonzerő utazási 

motiváció jelenik meg. [Bérczes [2006];p2; p399-400] 

 Érdekes kontraszt alakult ki Magyarországon. A professzionális sportolóink 

Olimpiáról Olimpiára, versenyekről versenyekre szüntelenül gyűjtötték be az arany, ezüst, 

bronzérmeket. Ez alatt a lakosság nagy része mozgásszegény, önromboló életmódot folytatott, 

a magyar nemzet újabb európai csúcsokat döntött a stressz, depresszió, alkoholfogyasztás, 

dohányzás által okozott súlyos betegségek arányában ’WHO Europe [2006] p10-20.’ Ezt 

megerősítve a Magyar Turizmus Zrt. egyik 2007-es kutatása azt eredményezte, hogy a felnőtt 

népesség mindössze 16%-a végez sporttevékenységet, mely egy rendkívül alacsony érték, és 

ha szűkebb értelemben nézzük, ami azt jelenti, hogy minimum heti 2 alkalommal fél óra 

mozgás, akkor egy elkeserítő adatot kapunk. A felnőtt népesség összesen 9%-a sportol. 

[Magyar Turizmus Zrt. [2007] p2]  

 Bíztató azonban a tény, hogy a momentán nem sportolók 38%-a szeretne valamilyen 

formában sportolni. Ez azt jelenti, hogy minimum 900 ezer fős rendszeresen mozogni vágyó 

réteg jelent meg. Cél tehát mindenképen a minél több résztvevő bevonása a szabadidősportba. 

Ezen cél elérésének érdekében 2007 nyarán elfogadott Nemzeti Sportstratégia rövid és hosszú 

távú célkitűzéseiben is változásokat fogalmaztak meg. A stratégia vezér elve, hogy az eddig is 

nagy hangsúlyt kapott versenysportok mellett, most a lakosság minél szélesebb körének napi 

rutinjává, az élete részévé váljon a testmozgás. A jövőkép légyeges gondolata, hogy 

Magyarország a sportnemzet státuszát megőrizze és mellette a társadalom jóval szélesebb 

rétegeit bevonva, belátható időn belül a „sportoló nemzetté” váljon. Az emberek 

szemléletmód váltásának komolyságát az állami szerepvállalás mutatja. A sport, mint eszköz 

merül fel, mely segíti az egészségmegőrzést, nevelést, közösségfejlesztést és többek között a 

személyiségépítést is. Az sporthoz szükséges infrastruktúra megteremtése, a meglévő 

sportlétesítmények bővítése, korszerűsítése és fejlesztése, azok jogi, és intézményi hátterének 
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létrehozása elengedhetetlen. A támogatások a sport igényére való növekedést, a 

sportrendezvények számának növekedését is magával hozná, így a magyar sportturizmus 

növekedését is. A Magyar Turizmus Zrt. a 2007-2008-as marketingtervében konkrét célokat 

tűzött ki a sportrendezvényekhez kapcsolódó eseményturizmus fejlesztéséről, mely 

tartalmazza az események megszervezésében és népszerűsítésében való aktív szerepvállalást 

is. [Magyar Turizmus Zrt. [2007] p4-17] 

 A 2007-ben a MT Zrt. által kiadott háttéranyag részeként foglalták össze egy SWOT 

analízisben a magyar sportturizmus főbb jellemzőit, helyzetét. A SWOT analízis a következő 

oldalon olvasható. 

 

Magyar Sportturizmus SWOT analízis 2007 

Erősségek  

- kedvező földrajzi helyzet  

- táj változatossága és szépsége  

- a magyar „sport” nemzet  

- növekvő érdeklődés sporttevékenységek iránt mind belföldön, mind külföldön  

- növekvő igény a szabadidő természetes környezetben való eltöltésére  

- a szolgáltatás árszínvonala  

- kitűnő ár-minőség arány  

- kisebb hiányosságoktól eltekintve a szakmai személyzet felkészültsége  

- a külföldiekben kialakult Magyarország-kép  

 

Gyengeségek  

- idegenforgalmi és marketing szaktudás hiánya  

- nyelvtudás hiánya  

- biztosítások megoldatlansága  

- a szakmában tapasztalható összefogás hiánya  

- kiegészítő programok hiánya  

- nem piacorientált termék és kommunikáció  

- elégtelen kommunikáció külföldön  
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Lehetőségek  

- Magyarországon megrendezendő világversenyek, nemzetközi tornák/ kupák  

- országos rendezésű, külföld-belföld részére egyaránt vonzóerővel rendelkező 

sportesemények szervezése (pl. futóversenyek)  

- napjainkban egyre erősödő „egészségtudatosság”, amelynek a helyes táplálkozás mellett 

a mozgás, a sport az alapja  

- belföldi turizmus élénkítése  

- turisztikai szezon nyújtása  

- összekapcsolva más turisztikai termékekkel kínálati csomagokat kialakítva növelhető a 

tartózkodási idő  

- központi támogatások, pályázatok  

- a vidéki élet megismertetéseinek lehetősége  

 

Veszélyek  

- létesítmények és szükséges infrastruktúra hiánya  

- marketing és kommunikációs tevékenység alacsony költségvetés miatti fejletlensége  

Forrás: ’Magyar Turizmus Zrt. [2007] p5’ 
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2.3. A jégkorong sport bemutatása nagyvonalakban 

 

 „Jégkorong: hat-hat játékossal játszott csapatjáték, amelyben a játékosok - 

korcsolyázva – ütővel egy kis korongot igyekeznek az ellenfél kapujába juttatni.”8  

 

Egy több mint 30 éve készült Magyar Értelmező Szótár szerint, ezek a sport rövid és tömör 

jellemzői. Valójában nem sokban különbözik egy 2011-ben íródott, az Amerikai Egyesült 

Államokban kiadott egyik legnagyobb, ha nem a legnagyobb szótár, a Merriam - Webster 

szerint,  mely azt mondja: A jégkorong egy olyan jégcsarnokban vagy nyitott jégfelületen 

játszott csapatsport, melyben a 2 mérkőző csapat hat-hat játékosa próbálja egy ütő 

segítségével a korongot egymás kapujába juttatni. [Merriam - Webster, 2002]. Merem állítani, 

hogy ezen szakirodalmi fogalom meghatározások habár a szürke tényeket leírják, a sportág 

izgalmas, színes részét meg sem közelítik. A jégkorong bemutatására szolgáló fejezetben 

megpróbálok egy világos, átlátható képet alkotni ezen összetett játékról mindenki számára. Az 

1880-as évek Kanadájától az Észak –Amerikai Ligán keresztül egészen a Magyar 

jégkorongig. A játék összetettségének könnyebb megértésének érdekében a Mellékletben 

megtalálhatóak a jégkorong szabályai, fontosabb tudnivalói (1. melléklet). A játéktérről (3. 

ábra), hazai jégcsarnokok elhelyezkedéséről az országban (5. ábra) az Ábrák Jegyzéke közt 

helyeztem el néhány segítségül szolgáló képet. 

 

2.3.1. A kezdetek, avagy a jégkorong megszületése 

 

 A sportág pontos eredetéről sajnos a mai napig nem tudunk konkrét adatokat. Tény 

viszont, hogy az első források valamikor az 1800-as években kerültek rögzítésre a 

jégkorongról. Miért is a hoki (angol: hockey) és a korong (angol: puck) elnevezés? Az első 

írásos utalások az elnevezésekről Willliam Pierre Le Cocq által 1799-ben 

Buckinghamshireben írt levelében találhatók, amiben leírja, az angol „hockey” szó az angol 

„hook”, azaz horog, kampó szóból ered, mondván a botok vége (mai nevén tolla) íves vonalat 

                                                 
8 A Magyar Nyelv Értelmező Szótára III. (Magyar Tudományos Akadémia Nyelvtudományi Intézete, 1979, 
627p) 
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ír le. A korong (angol: puck) szó jelentése először 1910-ben lett publikálva P.W. Joyce által, 

az „English as we speak in Ireland” című könyvében, melyben leírja, hogy a skót/ír „puc” & 

„poc” vagy angol „poke” (magyarul: bökni, lökdösni) szóból ered. ’[Wikipedia – Ice Hockey]’ 

A jégkorong pontos eredetét tekintve csak találgatni tudunk. Állítólag már a XII. századból 

származnak írásos feljegyzések, melyek hasonló sportra utalnak. A mai jégkorongozás őse 

legnagyobb valószínűséggel a kanadai Quebecben található Williams katonai erődből 

származik, ahol az angol katonák egy jeges felület lesöprése közben egy fadarabot kezdtek el 

lökdösni a seprűjükkel – mindezt az 1800-as évek derekán- . A sportág  történetének első két 

csapata a McGill főiskola és a Victoria egyesülete 1881-ben Montrealban alakult meg. A 

Kanadai Amatőr Szövetség 1891-ben írta ki az első nemzetközi bajnokságot, az első 

válogatott mérkőzést pedig 1987-ben, melyet az USA vívott Kanada ellen. A Nemzetközi 

Jégkorong Szövetséget (IIHF) az európai nemzetek csapatai 1908-ban alapították meg 

Párizsban.  1910-ben megrendezésre került az első európai bajnokság. Az USA és Kanada 

csak 12 év múlva, 1920-ban csatlakoztak az eltérő versenyszabályok miatt. Ugyanezen 

dátummal a jégkorong bekerült az olimpiai sportágak közé. Az első világbajnokság az 

ötkarikás játékok keretén belül 1924-ben került megrendezésre. 1950-től három, 1990-től 

pedig négy játékerő szerint rendezik meg ezeket. [ www.utanpotlassport.hu ] 

 

2.3.2. Az Nemzeti Jégkorongliga (NHL -  National Hockey League) 

 

 A Nemzeti Jégkorongliga (NHL) 1917. november 17-én, a kanadai Montrealban került 

megalapításra a Montreal Canadien, a Montreal Wanderers, az Ottawa Senators és a Quebec 

Bulldog csapatok által, majd nem sokkal később a Toronto Arenas –t is bevették a ligába. 

Elődje az 1909-1917 működő Nemzeti Jégkorong Szövetség (National Hockey Association) 

volt.  Az NHL megalakulását követő 83 évben sorra csatlakoztak a csapatok a ligához, míg 

nem 2000-ben kialakult a 30 csapatos mezőny. Alapvetően 2 nagy csoportra osztják a 

csapatokat az „Eastern Conference” és a „Western Conference” –re, tehát a kontinens keleti 

és a nyugati parti csapataira. Ezek 15-15 csapatot tartalmaznak. A fő csoportokat 3-3 divízióra 

osztják. Minden divízióban 5 csapat van, melyek a 2011/2011 szezonban a következőképen 

néznek ki (4. ábra): 
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WESTERN CONFERENCE: 

- Central Division(Központi): Chichago Blackhawks, Colombus Blue Jackets, 

Detroit Redwings, Nashwill Predators, St. Louis Blues 

- Northwest Division(Észak-Nyugati): Calgary Flames, Colorado Avalanche, 

Edmonton Oilers, Minesota Wild, Vancouver Canucks 

- Pacific Division(Csendes-Óceáni): Anaheim Ducks, Dallas Stars, Los Angeles 

Kings, Phoenix Coyotes, San Jose Sharks 

 

EASTERN CONFERENCE: 

- Atlantic Division(Atlanti): New Jersey Devils, New York Islanders, New York 

Rangers, Philadelphia Flyers, Pittsburgh Penguins 

- Northeast Divison(Észak-Keleti): Boston Bruins, Buffalo Sabres, Montéal 

Canadiens, Ottawa Senators, Toronto Maple Leafs 

- Southeast Division(Dél-Keleti): Carolina Hurricanes, Florida Panthers, Tampa Bay 

Lightning, Washington Capitals, Winnipeg Jets 

Forrás: [http://www.nhl.com/ice/teams.htm?nav-tms-main] 

 

Az NHL szezon 2 részre oszlik, mégpedig az alapszakaszra és a rájátszásra. Az alapszakasz 

októberben kezdődik és nagyjából áprilisig tart. Április elején elkezdődik a rájátszás. Egy 

csapat egy szezon alatt 82 mérkőzést játszik. 

 Az egy divízióban szereplő csapatok egymás ellen 6 mérkőzést játszanak (3 hazai, 3 idegen), 

tehát ez 24 mérkőzés. A saját főcsoportjának másik két divíziójában lévő csapatokkal 4 

mérkőzést (2 hazai, 2 idegen) játszik mindenki. 10 csapat van a másik 2 divízióban, így ez 

összesen 40 mérkőzés. Tehát jelenleg 64 mérkőzésnél tartunk. A maradék 18 mérkőzésen 

olyan együttesek ellen játszanak, amelyek másik főcsoportban szerepelnek. Ez a tíz mérkőzés 

minden évben más klubbal történő játékot jelent, vagyis rotációs rendszert alkalmaznak. Az 

alapszakaszban pontozásos rendszer van. Győzelemért 2 pont jár, hosszabbításos vereségért 1 

pont jár, szétlövéses vereségért szintén 1 pont. Sima vereségért nem jár pont. A rájátszásba 

főcsoportonként 8-8, a legtöbb pontot elért csapat jut be. A rájátszásban mindig a legtöbb 

pontot elért játszik a legkevesebbel, és így tovább (1-8., 2-7., 3-6, 4-5.). Mindig az a csapat jut 

tovább, aki hamarabb eléri a 4 nyert meccset. Az utolsó 2 páros játszik a döntőben. A 

rájátszás utolsó, döntő mérkőzését nyerő csapat kapja meg a Stanley-Kupát.  
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2.3.3. A jégkorong megjelenése és története Magyarországon 

 

 „Nem sok sportág szövetsége mondhatja el magáról, hogy a 80. születésnapját 

ünnepli, mi azonban elértük ez a nagyon szép évfordulót! Hosszú utat járt be szeretett 

sportágunk, mire végül elért oda, ahol jelen pillanatban is van. Voltak ugyan megtorpanások, 

de a fejlődés vonala mindvégig töretlen maradt, és a magyar jégkorong fokozatosan dolgozta 

le a világ élvonalához képesti lemaradását. Ma már elmondhatjuk, hogy az ’A’ csoportos elit 

ajtaján kopogtatunk, és biztos vagyok benne, hamarosan bebocsátást is nyerünk a 

legnagyobbak közé”9 

 

 

Mondta Studniczky Ferenc a Magyar Jégkorong Szövetség akkori elnöke 2007-ben, a magyar 

jégkorong 80 évfordulóján. Ezen pár sor talán a sportág tömör történetét le is írta, de 

szeretném picit részletesebben kifejteni, néhány tévhit eloszlatásának érdekében. 

100-ból körülbelül minden 4. ember tudja, hogy a jégkorong lassan 100 éve van jelen 

hazánkban. Egy szóbeli kutatásom alatt 100 embert kérdeztem meg vajon tudják-e mióta 

létezik a sportág hazánkban. Legtöbb válaszadóm (nagyjából 78%)  kb. 20-25 évet tippelt, 

ugyan volt, aki szerint (elenyésző kb. 1.5-2%) 300 éve jégkorongoznak. Alanyaim 

meglepődött arccal néztek vissza rám mikor szembesítettem őket a tényekkel. Mindösszesen 

nagyjából 20% tippje esett a 80-90 évre. 

Hazánkban az 1920-as években tűnt fel a sportág és az addig egyeduralkodó bandyt (jéglabda) 

hamar kiszorította a mezőnyből. Magyarország 1927-ben lépett be az IIHF –be így az egyik 

legrégebben a Nemzetközi Jégkorong Szövetséghez csatlakozó tagként van nyilvántartva. 

Már az 1930-ban az IIHF által rendezett világbajnokságon is jeleskedtek hazánk színei. 

Sajnos a csapat eredményei inkább kudarcokkal, mint nyereséggel végződtek. 1938-ig 

Magyarország részt vett minden megrendezett Európa Bajnokságon, Világ Bajnokságon, sőt 

az 1936 Téli Olimpián is. A sportág nyitogatta, próbálgatta szárnyait.  

 

 

 

                                                 
9 „Jéghokki” A magyar jégkorong 80 éve: Magyar Jégkorong Szövetség, 2007, p6 
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1937-1944 időszak: 

1937-ben megrendezésre került az első Magyar Bajnokság, mely évente került megrendezésre 

és egészen 1944 –ig 2 alkalom kivételével a BKE (Budapesti Korcsolyázó Egylet) nyert el. 

1945-1959 időszak: 

A háború utáni évek vízválasztó időszak volt a sportág fennmaradására tekintve. Egyetlen 

működő jégpályának a Városligeti Műjégpálya maradt meg. A jégkorong jelentősége a 

minimálisra csökkent, alig voltak külföldi szereplési lehetőségek, a hazai válogatott csapat 

közel 20 év alatt mindössze 10 alkalommal állt össze, és világbajnokságon való szereplésünk 

is 20 évig szünetelt. 

1960-1969 időszak: 

A sportág Szovjetunió megjelenésével lélegzetvételhez jut. 1961-ben felépítik a Kisstadiont, a 

válogatott csapat mellé csehszlovák kapitány érkezett. A magyar klubcsapatok száma 8-ra 

bővül. 1964-ben az Olimpiai szereplést 1965-ben egy 4. helyezett ’B’ csoportos 

Világbajnokság követ, mellyel Magyarország megszerezte a világlistán a 12. helyet. 

 1970-1980 időszak: 

A fellendülést ismét hanyatlás követte. Évről évre jelentettek csődöt a szakosztályok, így a 

hazai klubcsapatok száma ismét a földet verdeste. A Ferencváros csapata ezen évtized alatt 

mondhatni egyeduralkodó volt. Válogatott csapatunk a ’C’ csoportba esett vissza. 

 1981-1990 időszak: 

A hazai infrastruktúra hiánya egyre nagyobb lemaradást generált Magyarország és Európa 

többi országa közt.  Elkezdtek megjelenni a vidéki csapatok (Székesfehérvár – Alba volán SC, 

Jászberény – Lehel. Egyre több világhírű szovjet légiós érkezett a klubcsapatokba, de sajnos a 

fedett jégpályák hiánya erőteljesen meglátszott a nemzetközi szerepléseken. 

 1991 – napjainkig: 

A fedetlen pályák problémája lassan, de biztosan megoldódni látszott a székesfehérvári 

jégpálya befedése után, viszont a gyors kezdeményezést hosszú várakozás követte a 

következő jégcsarnokok befedéséig. Így évekig a fehérvári volt az egyetlen fedett csarnok. 

Majd évek múlva követte a sorban Dunaújváros, Szeged, Debrecen, Zalaegerszeg, Kaposvár, 

Miskolc, a fővárosban pedig a káposztásmegyeri, újpesti és pesterzsébeti jégcsarnok.  A 

világbajnoki rendszer 2001-es átszervezése óta a csapat stabil tagja volt a divízió I. selejtező 

csoportoknak, ahol 2002-ben és 2007-ben második helyezést tudott szerezni.  
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2008-as Japán Világbajnokságon kivívta a feljutást az „A”-csoportba. Onnan a Dánok ellen 

elvesztett rájátszás-mérkőzésen kiestünk. 2010-ben Ljubljanában a Divízió 1-ben sajnos 

másodikak lettünk a szlovénok mögött. A 2011 –es Budapesten rendezett VB-on az 

Olaszoktól szenvedett vereség miatt ismét 2. helyen végzett hazánk. 

2.3.4. A sportág eszköz - és környezetigénye 

 

 A jégkorong a leg- eszköz- és környezetigényesebb sportágak egyikévé nőtte ki magát. 

Természetesen egy befagyott tavon 3 seprűvel is lehet egy gumilabdát ütögetni, de ez ma már 

nem nevezhetjük jégkorongnak. Semmilyen téren nem hasonlíthatjuk például a futballhoz 

vagy az úszáshoz, kajakhoz, stb. Az IIHF meglehetősen sok betartandó követelményt állított 

fel mind a játéktérrel, a résztvevő játékosok felszerelésével, mind a bírák védőruházatának 

minőségével szemben. A Nemzetközi Jégkorong Szövetség weblapján megtalálható 53 

oldalas leírás bárki számára elérhető. Elengedhetetlen környezetigény elsősorban egy, a 

szabványoknak megfelelő jégpálya. A sportág játszható nyitott és fedett jégcsarnokban is. A 

nyitott jégcsarnokok felett lassan eljár az idő, mert túlságosan is szezonálissá teszik, korlátok 

közé szorítják a sportot.  

 

5. ábra: Magyarország területén elhelyezkedő szabvány méretű jégpályák 
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Ennek ellenére a mai napig 8 db nyitott, szabvány méretű jégcsarnok üzemel az ország 

területén, ahogyan a felső ábrán látható, a legtöbb nyitott jégcsarnok vidéken található. A 

fővárosban üzemelő csarnokok közt mindösszesen 1 db fedetlen pálya működik. 

 

6. ábra: Budapest területén elhelyezkedő szabvány méretű jégcsarnokok 

Nem volt ez mindig így, hiszen a főváros több csarnoka is csak az elmúlt évtizedben került 

befedésre. A csarnokok „stílusa” semmilyen mértékben nem befolyásolja a szövetség által 

állított elvárásokat. A bírák minden mérkőzés előtt ellenőrzik a helyszín alkalmasságát, a jég 

minőségét, a védőhálók sérülésmentességét, a védőplexik törésmentességét, sőt még magát a 

játék eszközét, a korongot is.  

A játékosok komoly és drága védőfelszerelését legtöbbször maguknak kell biztosítani, bár a 

profi ligában (OB1-ben) ezeket a csapatok már biztosítják a játékosok számára. A kapus 

védőfelszerelése több pontban is eltér a játékosokétól, hiszen meccsenként akár 50-80, kb. 

100-120 km/h sebességű lövést is ki kell bírniuk. A sportág testi kontaktot is engedélyez, így 

sokkal nagyobb a sérülésveszély. A jégkorongban is a legfontosabb a biztonság. Az alábbi 

felsorolásból, mely védőruhákat hordják a játékosok, melyeket a kapusok. 

A játékosok felszerelése: jégkorcsolya, lábszárvédő, szuszpenzor, védőnadrág, mellvédő, 

könyökvédő, kesztyű, nyakvédő, fogvédő, fejvédő, szabványoknak megfelelő ütő/bot. 
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A kapus felszerelése: speciális jégkorcsolya, mamut (megerősített lábszárvédő), szuszpenzor, 

védőnadrág, megerősített mellvédő, nyakvédő, könyökvédő, kesztyűk (botos, lepkés), 

speciális fejvédő, speciális a szabványoknak megfelelő kapus ütő/bot. 

 

2.3.5. Részvétel lehetőségek, avagy passzív vagy aktív részvétel? 

 

 A sportot bárki játszhatja, szinte korhatár nélkül, a 2-3 éves éppen járni tanuló 

gyermekektől kezdve a 60-70-80 éves idősebb korosztályig. Természetesen ahhoz, hogy 

valaki professzionális szinten szerepelhessen, nem elég egy pár drága korcsolya és ütő, de 

több éves kemény fizikai és szellemi felkészülést is igényel. A játékosok mögött, életük első 

professzionális mérkőzése előtt gyakorta 8-12 éve kemény edzés is állhat. Ezen felül minden 

igazolt játékos rendelkezik egy orvosi engedéllyel, melyet mérkőzések előtt le kell adni. 

Ennek hiánya a játékos mérkőzésről való kimaradását vonja maga után. A fentiekből 

kifolyólag egy mérkőzésen bárki nem mehet fel a jégre, hogy kipróbálja tehát az aktív 

szereplés jelenléte ezen esetben egyenlő a nullával. Aktív sportturizmust kizárólag maguk a 

játékosok teremtenek. Éppen ezért számomra sokkal érdekesebb a passzív sportturizmus 

vizsgálata, szakdolgozati kutatásom alapjául is a passzív résztvevőket vettem. 

 

2.3.6. Szezonalitás 

 

 A jégkorong egy szezonális sport, mely leginkább a téli időszakra korlátozódik. A 

fedett pályák megjelenése előtt egyértelműen csak a hidegebb időszakok kezdetével lehetett 

lefagyasztani a kültéri jégpályákat, de az egyre több zárt csarnoknak köszönhetően a szezon 

általában már szeptemberben elkezdődik és körülbelül májusig tart (az NHL-ben pedig 

júniusig). Tavasszal általában kapnak a játékosok 1 hónap pihenőt, majd kezdődik a 

felkészülés a következő szezonra. Először száraz, erőnléti edzések, majd jeges felkészülés 

folyik a következő szezon kezdetéig. 
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2.3.7. A jégkorong jelene és jövője Magyarországon 

 

 Annak ellenére, hogy egy 2005-ös KSH által végzett kutatáson a jégkorong a 4. 

legnépszerűbb sportág Magyarországon. Nem mondhatjuk, hogy minden úgy megy, ahogyan 

kellene. Egy 2008-ban, Kovács Zoltánnal, a Magyar Jégkorong Szövetség főtitkárával készült 

riporton kiderül, hogy is áll a sportág hazánkban mostanság. Kovács Úr elmondta, hogy míg a 

válogatott csapat rendkívül nagy népszerűségnek örvend, addig a klubcsapatok sajnos még 

nem rendelkeznek annyi rajongóval. Amolyan furcsa „szeretem is meg nem is” ellentmondás 

alakult ki. Mindezek mellett nagyon nagy gondot jelent a sportág finanszírozása is. Sajnos a 

sportág messze nem kap megfelelő figyelmet és anyagi támogatást. A főtitkár úr a 

következőket mondta:  

 

„Nem titok, hogy a honi jégkorong továbbra is finanszírozási gondokkal küzd, hiába a 

sapporói siker, azaz felnőtt válogatottunk kijutása a jövő áprilisi A csoportos 

világbajnokságra. A válogatott ilyen sikere mellett a hazai jégkorong koránt sem tölti be azt a 

szerepet a magyar sportok közt, amit az eredményei alapján megérdemelne. Valami azonban 

talán elindult, némileg mégis segíthet ez a siker.”10 

 

Ezen tények tudatának ellenére Kovács Úr pozitívan néz a jövőbe, azt nyilatkozta élt már meg 

a sportág ennél nehezebb időszakokat is. Mind a MJSZ, mind a klub csapatok azon lesznek, 

hogy minél több új rajongót szerezzenek, minél sikeresebb legyen a magyar hoki. 

 

A Magyar Jégkorong Szövetség által 2011-ben elkészített 5 éves fejlesztési stratégia (2011-

2016) pontos képet ad a jégkorong jelenlegi helyzetéről egy SWOT analízissel, mely a 

következőképpen néz ki: 

 

 

 

 

 

                                                 
10 http://hvg.hu/sport/2008_12_12_maygar_jegkorong_helyzete_es_jovoje 
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„ ERŐSSÉGEK  

- a Szövetség széles társadalmi elfogadottsággal bír, helyzete a magyar sportban 

megkérdőjelezhetetlen;  

- a korosztályos és felnőtt világbajnokságok rangja, elismertsége emelkedik;  

- jelentős, korszerű és folyamatosan megújuló tudástőke áll rendelkezésre a sportág szervezeti 

irányítása tekintetében;  

- a sportág szabályrendszere elfogadott és állandó, változtatására sem a közeli sem a távoli 

jövőben nem kerül sor;  

- a szövetség vezetői, irányítói kiváló kapcsolatokkal rendelkeznek mind az állami, mind a 

magánszektor elismert vezetőivel, döntéshozóival.  

 

 

GYENGESÉGEK  

- jelenleg a jégkorong (összehasonlítva más csapatsportágakkal) csak viszonylag szűk kör 

számára érhető el, megfelelő infrastrukturális hátteret megkövetelő sportág, előrelépés csak 

jelentős beruházások útján lehetségesek;  

- a hazai bajnokságban résztvevő csapatok száma alacsony, a csapatok tudásszintje jelentősen 

szétpolarizálódott;  

- a hazai szakemberképzés helyzete csak az elmúlt években rendeződött, ennek „kifutási” ideje 

még pár évig eltart;  

- hatástanulmányok, elemzések (mind szakmai, mind szervezeti témakörben) hiányoznak.  

 

LEHETŐSÉGEK  

- kiemelkedően magas társadalmi támogatottság kihasználása;  

- új, jelentős anyagi háttérrel rendelkező hazai és nemzetközi vállaltok megnyerése a 

sportágnak;  

- szabadidősport területén jelentkező lemaradások felszámolása;  

- korcsolyázás illetve a jégkorong megismertetése a legkisebb korosztállyal („Nemzeti 

korcsolyázó program”);  

- tovább erősíteni a nemzetközi jégkorong életben a pozíciónkat;  

- szakemberek kiutaztatása külföldi tanulmányutakra, tapasztalatszerzés elősegítése nagy 

múltú jégkorong-nemzetek mellett.  
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VESZÉLYEK  

- új fejlesztések, projektek elindítása a jelenlegi gazdasági helyzetben lehetetlennek tűnik;  

- tehetséges fiataljaink nem megfelelő menedzselése;  

- a jelenleg széles körű társadalmi támogatottság megszűnhet;  

- a túlzott állami paternalizmus miatt nem alakult ki a megfelelő pályázati mechanizmus, így a 

jelentős többletbevételek maradhatnak el;  

- össztársadalmi szinten megfigyelhető folyamatosan csökkenő gyereklétszám veszélyezteti a 

sportág széles alapokon nyugvó utánpótlás bázisát;  

- a növekvő szer és beruházási igény visszariasztja a támogató szülőket. „ 11
 

 

A jövőre tekintve pedig kiemelnék párat az MJSZ tervei közül az elkövetkező 5 évre: 

- a jégkorong elérhetővé tétele a teljes magyar társadalom számára, mint 

örömszerzési forma mind a játékosok, a nézők és a szurkolók számára 

- az igazolt játékosok számának megduplázása 

- megfelelő infrastruktúra biztosítása, meglévő stadionok felújítása és újak 

létesítése, a szükséges szolgáltatási és biztonsági háttér megteremtése 

- a magyar jégkorongozás gazdasági modernizációja, egyes szervezetek gazdasági 

működésének megvalósítása, szövetség és a klubok anyagi függetlenségének és a 

biztos anyagi háttérnek a megteremtése  

 

2.4 A hazai és nemzetközi kereslet - utazunk, avagy sem? 

 

 Ugyan a hazánkban rendezett mérkőzésekre még messze nincs akkora kereslet, mint 

nyugaton, Észak –Amerikában, Kanadában 1-1 mérkőzésre, de jó úton haladunk. Kezdjük a 

nemzetközi szinten. Az Észak –Amerikai és Kanadai NHL mérkőzésekre rendszerint 

átlagosan 11 ezer és 21 ezer néző látogat el személyesen függően a mérkőző csapattól. 

Amennyiben a két végletet nézzük a 2010/2011-es szezonban a legjobb átlaggal a Chichago 

Blackhawks rendelkezett, ami annyit jelent, hogy az általuk játszott 41 hazai mérkőzések 

mindegyikén nagyjából 21.423 rajongó jelent meg.  

                                                 
11 MJSZ & NSI stáb: Magyar Jégkorong Szövetség Fejlesztési Stratégia 2011-2016 
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Az említett szezonban a Chicagói csapat arénája a United Center mintegy 878.356 néző 

látogatott el, ezzel elnyerték a legtöbb látogatót befogadó csarnok címét a szezonban. Csak 

hogy lássuk a lista végét is a 30. helyezet a New York Islanders lett, akik a 41 hazai 

mérkőzésen átlagosan 11,059 látogatót fogadtak, így a szezonban a csarnokukat összesen 

453.456 szurkoló látogatta meg. Ezek úgy vélem nem, hogy nagy, de óriási számok. 

Rendszerint a szurkolók 65-70% a hazai csapat szurkolói, akik az általában a helyszínt adó 

aréna közeléből érkeznek. A másik 30% általában a vendégcsapat szurkolói, akik sokszor az 

USA keleti partjáról akár a középső vagy a nyugati partra utaznak számos turisztikai 

szolgáltatást igénybe véve. Az Amerikai Egyesült Államok közel 6000 km széles így sokszor 

repülővel is majd 7-8 órába telik egyik pontból a másikba eljutni. A szálláshely szolgáltatás, 

étkezés, kikapcsolódás igénybevétele egy jégkorong mérkőzés megtekintésekor mondhatni 

hétköznapi. [Forrás: http://en.wikipedia.org/wiki/NHL_attendance] 

 

Úgy gondolom az NHL számokat hajszolni, az európai illetve a magyar jégkorongot az észak-

amerikaihoz, a kanadaihoz hasonlítgatni teljes mértékben energiapazarlás. Azonban semmi 

képen nem nézhetünk el a létezése felett. Rengeteg újítás, ötlet, marketing tevékenység, 

know-how van amit még meg kell tanulnia a magyaroknak, ahhoz, hogy a jelenlegi keresleti 

arányokat növeljék. 

 

Rátérve Európára az északi országokban hagyományszerű múltja van a sportágnak, 

beszéljünk akár Norvégiáról, Finnországról, Svédországról. Ezen országokban a keresletet 

sokszor nem tudja kielégíteni a kínálat, ám dél és nyugat, kelet Európa ezt még nem mindig 

mondhatja el magáról. A hazai klub- és nemzeti mérkőzések is  egyre nagyobb figyelmet 

kapnak az elmúlt 5 évben. Ráléptünk a jó ösvényre. A 2010. áprilisában Szlovéniában 

rendezett divízió I. világbajnokságra például a jegyek értékesítésének kihirdetésétől számított 

alig pár héten belül az összes magyar mérkőzésre elkeltek a jegyek. Az utolsó záró Szlovénia-

Magyarország mérkőzésre pedig egyenesen lehetetlen volt jegyet szerezni.  

 

„A jegyek már elfogytak, már csak bérlettel nézhetik meg a szurkolók a helyszínen a 

sorsdöntő hoki csatát. Azok a magyar szurkolók, akiknek kincs jegyük a pénteki, várhatóan a 

feljutásról döntő szlovén-magyar jégkorongmérkőzésre, csak akkor nézheti meg a helyszínen, 

a ljubljanai Tivoli-csarnokban a meccset, ha bérletet vásárolnak. A bérletek az IBUSZ-
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sportirodákban lehet megvenni kedden 16-óráig. A bérlet, amely a keddi horvátok, a szerdai 

britek és a pénteki szlovénok elleni mérkőzésre szól, 17.000 Ft-ba kerül.”12 

 

Sajnos a szlovén rendezők lehetetlen helyzetbe hozták a magyarokat. Limitált számban 

engedélyezték csak a magyar szurkolók belépését a ljubljanai csarnokba. Páran próbálkoztak 

bejutni a szlovén szektorokba, de a rendezők minden a szlovén szektorba lépők okmányait 

ellenőrizték így magyar papírokkal lehetetlen volt bejutni. Körülbelül 150 magyar vette meg a 

17.000 forintos fent említett bérletet csak azért, hogy a döntő mérkőzést láthassa. 

Véleményem szerint még így is rengetegen maradtak otthon miután az újságok megírták, 

hogy nincs több jegy a magyarok számára. A fentiekből láthatóan a kereslet, ha még nem is 

olyan nagy számban, de megvan. A 2011. áprilisban megrendezett budapesti divízió I. 

jégkorong világbajnokságra közel 30 ezer jegyet értékesítettek, melyek nagy része már 

januárban elkelt. 

 

„A Magyar Jégkorong Szövetség csütörtöki elnökségi ülésén elhangzott, hogy mostanáig az 

összes eladható jegy 75 százaléka, vagyis 25 754 belépő talált gazdára. A VIP és a normál 

bérletek mind elkeltek, és nincs már tikett a világbajnokság zárónapjára sem, amikor a 

magyar-olasz csúcsrangadó szerepel a programban. A hatalmas érdeklődés miatt az a döntés 

született, hogy a szövetség egy 800 fő elhelyezésére alkalmas pótlelátót bérel a vb idejére. 

Ezekre az ülőhelyekre csak bérleteket lehet majd váltani, méghozzá 7960 forintos áron.”13 

 

Kovács Zoltánnal való beszélgetésemkor a főtitkár úr elmondta, hogy a látogatók közel 50-

55% Budapesti volt, míg 30-35% érkezett Magyarország különböző területeiről és nagyjából 

20% külföldről. Természetesen a külföldi látogatottságot nagyban befolyásolják a mérkőző 

országok. Japánból például kevesen utaznának hazánkba, míg Szlovéniából akár több százan 

is. Tehát az idei 2011 bajokságon körülbelül 75-85% a nézőknek magyar volt. Becslések 

alapján hozzávetőleg 4000-4500 külföldi szurkoló érkezett.  

A sportesemény nem csak, hogy rengeteg embert mozgósított, de rekord nézettséget hozott a 

közvetítő Sport 1 televíziónak is, írja le a origo.hu: 

                                                 
12 http://www.sport24.hu/tobb-sport/2010/04/19/csak-berlet-valthato-a-szloven-magyar-meccsre/ 

13 http://estihirek.hu/sport/jegkorong/39492-mar-25-000-jegy-elkelt-a-budapesti-jegkorong-vb-re 
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„A televíziók előtt közel félmillióan kapcsoltak április 23-án, szombat este a magyar 

válogatott Olaszország elleni összecsapására a hazai rendezésű Divízió I-es 

világbajnokságon: ez volt eddig a legnézettebb jégkorong-mérkőzés a Sport Tv-n. Az AGB 

nézettségi adatai alapján közel félmillióan kapcsoltak a Sport 1 közvetítésére, és 110 ezren 

végig is nézték a magyar-olasz vébémeccset.”14 

 

Az utazunk? kérdésre egy szlovák cikkből kaptam választ, ahol is a következőeket találtam:  

 

„N őtt a Szlovákiába látogató magyar turisták száma - derül ki a Szlovák Idegenforgalmi 

Ügynökség legfrissebb adataiból. A kedvező jelenséghez nagymértékben hozzájárult a májusi 

jégkorong világbajnokság és a nyári idény sikeres kezdete. A legtöbb látogató már 

hagyományosan Csehországból érkezett, minden harmadik vendég cseh volt, számuk az előző 

évhez viszonyítva 11 százalékkal emelkedett. Mint a tájékoztatón elhangzott, jelentősen 

megugrott a magyar turisták száma is. Az első hat hónapban 31 ezernél több magyar turista 

látogatott Szlovákiába, ami 21,5 százalékos növekedést jelent.”15 

 

A 2011 szlovákiai jégkorong világbajnokság számokban: 

- 238.078 db - eladott jegy 

- 89.775 fő – fővárosba (Pozsony) érkező turisták száma 

- 128 EUR - átlagosan ennyit költött egy szurkoló naponta 

- 8,7 millió € - összesen ennyit költöttek a turisták 

Forrás: http://ujszo.com/online/sport/2011/06/12/87-millio-eurot-koltottek-a-kulfoldi-hokidrukkerek 

 

Az origo.hu hírportál 2010 januárjában az áprilisi Szlovén jégkorong világbajnokság előtt 

közzé tett egy amolyan „utazzunk a sportolóinkkal” cikket, ahol tanácsokat, információkat 

adnak a magyar szurkolóknak Szlovéniáról, hol, mennyiért lehet megszállni, mik a Ljubljana 

környezetében lévő érdekes turisztikai helyszínek. Afféle buzdítás arra, hogy igen is legyünk 

turisták is, ne csak a sportot nézzük. Ennek eredménye meg is lett, melyet leírok a lentebbi 

személyes tapasztalatomban. 

                                                 
14 http://www.origo.hu/teve/20110427-rekordnezettseget-hozott-a.html 

15 http://inforadio.hu/hir/tudositoink/hir-457985 
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Ehhez kötődik egy személyes élményem. Volt szerencsém a helyszínről nézni a Magyar – 

Szlovén döntő mérkőzést. Az összecsapás előtti napon érkeztem a fővárostól kb 1 órányira 

lévő Bled városába, mely gyönyörű hegyekkel körbevett taváról híres. Szándékosan nem 

Ljubljanában szálltam meg, hiszen gondoltam ott még lesz időm körbenézni a mérkőzés 

napján is. A Budapesttől nagyjából 6-7 órányi autózásra lévő Bleden és Ljubljanán kívül még 

2 városkát látogattam meg. Elsődleges utazási célom a mérkőzés volt, de örülök, hogy nem 

hagytam ki ezeket a helyeket. Tervem szerint a szlovén fővárost is bejártam a mérkőzés 

napjának délelőttjén, kora délutánján. Észrevételem az volt, hogy az összes általam látogatott 

helyszínen csoportban magyar turistákkal találkoztam, sokukon a válogatott jégkorong 

mezzel. Ugyan tudományosan alátámasztani nem tudom, de számomra egyértelmű volt, hogy 

a mérkőzésre érkeztek. A szálloda ahol megszálltam, majdnem teli volt magyarokkal, akik a 

mérkőzésre érkeztek. A főváros Ljubljana utcáin is szinte csak piros-fehér-zöld színben 

járkáló embereket lehetett látni.  

Összegezve ezt a fejezetet igen utazunk. Utazunk a sportért, a sporttal. Ez a tevékenység 

ugyan még gyermekkorát éli a jégkorong területén, de jó felé halad. 
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3. Kutatásom eredményeinek bemutatása, részletezése 

3.1 A kutatás fontossága, szerepe 

 

 Több helyen említettem már a dolgozatomban, hogy egy új témával, új jelenséggel 

állunk szemben. Ebből kifolyólag a hazánkban ilyen irányú felmérések, kutatások száma 

meglehetősen alacsony és nem feltétlenül érintik a bevezetésben állított hipotéziseimet, így 

azok cáfolása vagy beigazolása a kutatás nélkül megoldhatatlan lett volna. Ugyan a Magyar 

Jégkorong Szövetségtől kaptam 1 kérdőívet, de sajnos az leginkább magáról a jégkorongról, a 

sportról illetve a 2011-es világbajnoki rendezvényről gyűjt véleményeket. Engem az érdekel 

és kutatásom elsődleges célja kideríteni, hogy kik azok, akik utaznak a jégkoronggal, milyen 

motiváció az, ami erre rábírja őket. Külföldre is hajlandóak elmenni? Amennyiben igen 

igénybe vesznek szolgáltatásokat is? 

 Tehát a kutatómunka jelen esetben elengedhetetlen szerepet tölt be a dolgozatomban. 

Így talán a másodlagos forrásokkal együtt elegendő ismeretanyag áll rendelkezésre a téma 

bemutatásához.  

 

3.2. A kutatás körülményei 

 

 Aránylag hosszú időn át készültek az elsődleges forrásaim, melyek egy kérdőíves 

felmérésből és két szakértői mélyinterjúból állnak.  

 2010 márciusában készítettem egy kérdőívet, melyet közzétettem különböző webes 

felületeken. A március szónak fontos jelentése van, ugyanis a 2010-es Szlovén Jégkorong 

Világbajnokság áprilisban volt és némely kérdés specifikusan az eseményről szólt. Sajnálattal 

vettem tudomásul, hogy 60 darab kitöltés érkezett mindösszesen. A kérdőívet 2011 

márciusában újraszerkesztettem, egyféle „VOL.2.” változatot készítettem belőle. Az akkori 19 

kérdést 29-re bővítettem. A március hónap itt is fontos, ugyanis a 2011-es Jégkorong 

Világbajnokság Budapesten áprilisban került megrendezésre. 

 Mélyinterjút két személlyel készítettem a minél szélesebb kép érdekében. 2010. 

március 27-én a káposztásmegyeri Budapest Ice Center csarnokában Glen Williamson, a 

Vasas HC akkori vezetőedzője volt az alanyom. Mr. Williamson többek között az NHL-ben is 

évekig tevékenykedett, de Svájc, Japán, Németország, Ausztrália, Kanada és Észak-Amerika 
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területén is dolgozott a jégkorongban professzionális szinten. Több mint 30 év szakmai 

tapasztalattal rendelkezik. Interjúm másik alanya a hazai sportághoz szorosan kötődik. 

Kovács Zoltán, a Magyar Jégkorong Szövetség főtitkára 2011. szeptember 20-án, a MJSZ 

székházában válaszolt kérdéseimre. 

  

3.3 A kutatás módszertana 

 

 A hipotézisek beigazolásához, avagy cáfolásához kutatásomat több szálon futattam. A 

fent már említett kérdőívezéssel és interjúkkal primer szinten. Szekunder szinten a Magyar 

Jégkorong Szövetség által biztosított, 508 érvényesen kitöltött kérdőívből készült elemzésre 

támaszkodtam – erre lejjebb részletesen kitérek. 

 Néhány szóban megemlíteném primer kutatásaim részleteit. Egy 29 kérdéses kérdőívet 

készítettem, melyben vizsgálom a jégkorong rendezvényekre utazók, avagy nem utazók 

demográfiai összetételét, az utazásra buzdító motiváció megnyilvánulását, költési és –utazási 

szokásait. A kérdéssor kitöltése nagyjából 5 percet vett igénybe. Próbáltam érthetően, tisztán, 

szakszómentesen fogalmazni. A 29 kérdés talán soknak tűnik, de jó része feleletválasztós, így 

hamar teljesíteni lehetett. A kérdőívem nyitó üdvözlő lapján részletes tájékoztatás adtam 

személyemről, kutatásom céljáról. A kitöltők teljes mértékű anonimitást élveztek. 

Elhelyeztem még a feleletválasztós kérdéseken kívül nyitott kérdéseket is, ahol a kitöltők 

személyes véleményére voltam kíváncsi, hogy például mivel lehetne még vonzóbbá, még 

népszerűbbe tenni a rendezvényeket, a sportágat. Megtalálható egy rangsoroló kérdéstípus is, 

ahol arra voltam kíváncsi, az alanyok szerint hol is áll a sportág egy 10-es népszerűségi listán. 

A kiértékelő kérdéstípusból is helyeztem a kérdéssorba, így tiszta képet kapunk mégis milyen 

irányban haladunk. 

 

A kérdőívemet online úton terjesztettem. Első nekifutásban közösségi portálokon (Facebook, 

IWIW) tettem közzé személyesen. Sajnos ez rendkívül kevés kitöltést eredményezett. Ezek 

után felvettem a kapcsolatot három budapesti csapattal (Újpest, Ferencváros, Vasas) és a 

segítségüket kértem. Örömmel láttam, hogy kérdés nélkül segítettek terjeszteni kérdőívemet. 

Ezen felül Kovács Zoltán, a szövetség főtitkára és Dr. Géczi Gábor, a jégkorongban talán 

egyik legjártasabb személyek is segítségüket ajánlották fel – több száz főhöz eljuttatva 
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kérdéseimet. Mikor az kitöltési adatokat ellenőriztem, szomorúan láttam, hogy 400 körül 

megállt a kitöltők száma. A minél jobb mérési adatok elérésének érdekében szerettem volna 

az 500érvényes kitöltést elérni. Halász Zoltán Úrhoz fordultam a http://jegkorong.blog.hu 

szerkesztőjéhez és a segítségét kértem. Zoltán másnap publikálta is kérésemet és majd 3.000 

emberhez jutott így el a kérdőív, melyből 902 érvényes kitöltés született (2011. október 3-ig 

bezárólag).  

 

A hazai turizmusra gyakorolt hatás még pontosabb képének érdekében e-mailben 

eljuttattam egy kérdéssort 37 budapesti 2-3-4 csillagos szállodához. A 2011 áprilisában 

Budapesten megrendezett vb turizmus-vonzatára lettem volna kíváncsi. Nőtt-e a szobaéjszaka 

szám, vendégszám az eseménynek köszönhetően és hasonló kérdések. Szomorúan 

tapasztaltam, hogy a 37 hotelből mindösszesen 3-tól érkezett válasz. Levelemet mind a 37 

hotel megkapta, ahogyan ezt a kézbesítési visszaigazolások mutatják. Elkeserítő azonban, 

hogy többen, számszerűen öten a levél olvasása nélkül törölték levelemet. Hozzáteszem a 

kérdéseimre maximum fél óra alatt lehetett volna válaszolni. Sajnos a szálláshelyek 

érdektelenségével találtam szemben magam. Ezen adatok így felhasználhatatlanok voltak, 

elemzésükkel nem foglalkoztam. 

 

A nemzetközi körkép lemérésének érdekében az előzőhöz hasonló módszerrel, 

elektronikus módon eljuttattam ugyanazt a kérdéskört angol nyelven, 17 Ljubljanában, 

Szlovéniában elhelyezkedő, 2-3-4 csillagos és 1db 5 csillagos szállodának. Sajnos 1 

válaszlevél érkezett. Válaszlevelek hiányában ezek az adatok is értékelhetetlenek.  

 

Mélyinterjúimban a két személy, két különböző szerepet töltött be. Glen Williamson a 

világot látott professzionális kanadai szakember véleménye, látásmódja azért volt fontos 

számomra, mert az elérendő cél ott van, ahonnan Ő érkezett. Glen pályafutását a Florida 

államban található, St. Thomas Egyetem elvégzése után 1980-ban kezdte. Azóta is aktívan 

tevékenykedik a sportban.  Elmesélte mit lát a magyar hokiban, vannak-e szerinte 

lehetőségek, mit tapasztalt a világ különböző pontjain a hoki által vonzott turizmusról illetve, 

hogy hogyan lehetne nagyobb utazásszámot generálni hazánkban a jégkoronggal. 
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Kovács Zoltánnal folytatott beszélgetésem pedig azért volt fontos, mert ha ma valaki 

is tenni tud valamit a sportágért, a jégkorongturizmusért, akkor az Ő.  A MJSZ csapatát 1998 

óta vezeti főtitkárként. A legjobb rálátással rendelkező személy a témára. 

 

A beszélgetések mind a két esetben kötetlenek voltak, az általam előre szerkesztett kérdéssort 

követték. A helyszíneken előzetes engedélyt kérve diktafonnal rögzítettem a párbeszédet, 

melyeket utána változatlanul begépeltem. A teljes interjúk eredeti nyelven megtalálhatóak a 

mellékletek között (2. és 3. melléklet). 

 

A kutatás igazolásához felhasználom még a 2011 áprilisában, a Divízió I. Jégkorong 

Világbajnokságon, a Papp László Sportarénában a MJSZ által készített 508 érvényes 

kitöltéssel rendelkező kérdőívet is. 

 

3.4 Interjúk és kérdőívek válaszainak kiértékelése 

 

Ahol lesz lehetőség ott a saját kérdőívem mellett a Magyar Jégkorong Szövetség által 

készített kérdőív adatait is alapul veszem és kielemzem, ugyanis némelyik témát mind a kettő 

kérdőív kérdései érintik, így a feltevések beigazolása, cáfolása két forrásból is megtörténhet. 

Az interjúk esetében mind a kanadai szakemberrel folytatott beszélgetésem, mind Kovács 

Úrral folytatott mélyinterjúm majd kielemzésre kerül. 

 

3.4.1. A válaszadók demográfiai vizsgálata 

 

 Rendkívül fontos meghatároznunk kik is azok, akikre hatni tudunk a sporttal. A 

fejezetben sor kerül a kutatáshoz hozzájáruló személyek kor, nem, lakóhely, képzettség 

szerinti vizsgálatára. A pontos elemzés meghatározza a jövőt is, kiderülhet, kik számára 

lesznek a jégkorongmérkőzések, rendezvények vonzó kikapcsolódási, pihenési formák. 

Fontos tudnivalók ezek, hiszen minden korosztályt más-más módon lehet megfogni. A 

jégkorong turizmus fejlesztésekor elsősorban a már ezt aktívan űzőket kell megtartani és több 

utazásra ösztönözni, majd másod sorban újakat toborozni és életük részévé tenni ezt a 
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nagyszerű rekreációs programot. Elméletemet a marketing előadásokon tanult „a már meglévő 

partnert mindig kevesebb energia/befektetés megtartani, mint újakat szerezni” módszerre 

alapozom., hiszen már a jégkorong turizmusban résztvevők ismerik a „termék” által nyújtott 

pozitív élettani hatásokat, tisztában vannak, mire számítsanak. Míg az eddig érdeklődést nem 

mutatóknak valami olyat kell produkálni, ami elkapja, megragadja a figyelmüket, 

érdeklődésüket. Kovács Zoltán főtitkár úr azt mondta, ez a sportág, az élmény, olyan, mint az 

„extasy tabletta, megnyaljuk, és többet akarunk belőle”. 

 

Interjúm során Kovács úr a következőket mondta arról, hogy kik látogatják a mérkőzéseket, 

illetve Ő kiknek ajánlaná: 

 

„Jelenleg úgy gondolom, hogy a fiatal korosztály leginkább baráti társaságokkal, baráttal, 

barátnővel érkezik a mérkőzésekre. A korosztály nagyon változó, a 3 éves gyermektől a 80 

éves nagypapákig minden korosztállyal találkozhatunk. Amennyiben statisztikákat nézünk, a 

legtöbb látogatónk 30 körüli férfi. Viszont nagyon sokan érkeznek családdal, kisgyerekkel is, 

mivel tényleg egy rendkívüli élményt nyújtó színvonalas kikapcsolódásról beszélhetünk, mely 

nem csak passzív, de aktív szórakozási lehetőség is, hiszen a szünetekben interaktív versenyek 

vannak, melyeken a gyerekek is részt vehetnek. Talán kezd egyféle „menő/trendy”eseménnyé 

válni az, ha valaki egy jégkorongmérkőzésre látogatott a hétvégén. 

 Kiknek ajánlja? 

Mindenféleképpen családoknak, ahol kisgyerek is van. A gyerekek rendszerint nagyon jól 

érzik magukat, a szülők is jól érzik magukat, ha másért nem is, csak mert a gyerek jól érzi 

magát. Korban szerintem, 60 felett nem valószínű, hogy elkezd valaki jégkorong meccsre 

járni, hacsak nem lesz valami féle személyes kötődése a sportághoz (pl. unoka jégkorongozni 

kezd), de azt gondolom, hogy a 3-4 éves kisgyerekektől egészen nagypapa korig szívesen 

ajánlanám, nincs korhatár. Jó program még egy főiskolás, egyetemista korosztálynak, hisz 

lehet egy jó sört inni közben, dumálni a haverokkal, drukkolni valamelyik csapatnak. Pl. 

voltam Svájcban egy hoki meccsen, este 7 órakor Zürichben, ott egyféle találkozó pont volt a 

fiataloknak a jégkorong meccs. Beültek ittak egy-két pohár sört, beszélgettek. A nézők 

minimum 60% fiatal volt. Amikor a nézők számára gondolunk, ne 300 emberre gondoljunk, 

hanem inkább kb. 1500-2000-re. Valószínűleg innen mentek tovább valamelyik zenés 

szórakozóhelyre, náluk ez akár olyan, mint egy „beforeparty”. 
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Itthon is sokszor látok baráti társaságokat, a 18-25 korúakat, akik úgy tartják, hogy 800-1000 

Ft megfizethető egy színvonalas közel 3 órás szórakozásért.”16 

 

A 2011 áprilisában a Papp László Sportarénában a MJSZ által készített kérdőív szerint a 

látogatók 67% férfi, ahogy ez feltételezhető is volt. A 33% nő is nagy valószínűséggel, 

párjával, vagy családjával érkezett. Az egyedül mérkőzésre érkező nők száma elenyésző.  

  

 

7. ábra: 2011. áprilisi MJSZ kérdőív – demográfiai adatok 

 

Az életkorra vonatkozóan láthatjuk, hogy a 18 évnél fiatalabb, azaz még kiskorú vendégek 

aránya meglehetősen alacsony, 16% volt. Jelenlétük a sporteseményen betudható a 

családosoknak. A 18 év alatti korosztály egyedül érkezése a mérkőzésekre meglehetősen 

ritka. A legaktívabb korosztály a 18-35 közötti, mintegy 46% részvételi aránnyal. A 35 év 

fölöttiek is szép számban képviselik magukat. A kutatásból kiderül, hogy a látogatók, mintegy 

38% ide tartozik. A budapesti rendezvényen döntő többségben 62%-ban (47% Budapest; 15% 

Pest megye) a jégcsarnoktól nem túl messze élők vettek részt. Sajnos a megkérdezettek köre 

magyar állampolgárságúakra volt szűkítve, így a külföldről érkezőkről pontos adat nincs. Az 

ország más területeiről, vidékről a rajongók 37%-a érkezett. Kovács Zoltán elmondta, hogy 

egészen érdekes helyekről érkeztek egyes emberek. Van, aki több száz kilométert is utazott 

                                                 
16 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 
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baráti társaságával az esemény miatt. Nagyon fontos megemlíteni, hogy a rendezvényen a 

legnagyobb arányban résztvevők korosztálya megegyezik a Magyar Turizmus Zrt. által 

készített felmérés alapján a leg aktívabb utazók korosztályával. 

 

 

8. ábra: 2011. április MJSZ kérdőív – kikkel járunk szurkolni? 

 

A rendezvényre járó férfi és női látogatókra más szurkoló-társválasztás jellemző. A férfiak 

barátokkal, sporttársakkal mennek inkább szurkolni, míg a nők párjukkal, családjukkal. A kor 

szerinti csoportosítás is egyértelműen a hétköznapi életben lévő kapcsolatokat, 

kapcsolódásokat tükrözi. Míg a fiatalok családjukkal, 18-35 év közöttiek része párjával, 

többsége barátaival, addig az idősebb 35 év fölötti korosztály legtöbbször párjával érkezik.  

 

Saját kutatásomra térve a következő adatok születtek. A kitöltők 69% férfi volt. Mindösszesen 

31%-ban képviseltették magukat a nők. Számokban ez 624 férfi és 278 női válaszadót jelent. 

Véleményem szerint ez nem meglepő, hiszen a sportág elsősorban a férfiak számára vonzó.  
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9. ábra: A válaszadók nem szerinti megoszlása 

 

 

10. ábra: A válaszadók életkor szerinti megoszlása 

 

Az életkort vizsgálva láthatjuk, hogy 65%-át a 20-40 év (583 fő) közöttiek teszik ki. Jelentős 

számban vannak még a 41-50 év közöttiek is, mintegy 16% (144 fő) képviseltetik magukat. A 

11-20 éves korosztály személyes megfigyeléseim szerint általában a családokkal érkező 

gyermekekből, a barátokkal érkező tinédzserekből, illetve a 18-20 év közötti fiatal 
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felnőttekből áll. Számuk kutatásomban 89 fő volt. A 41-50 év közötti korosztály általában a 

családdal érkezőkből áll, illetve a jégkoronghoz valamilyen szinten kötődőkből (egykor 

személyes kötődés, rokonságban lévő személyes kötődés). A 16%-os részvételi arányukkal ők 

sem elhanyagolhatóak. Ahogyan Kovács Zoltán is mondta, a 60 év fölötti korosztály már 

magától érzelmi, családi kötődés nélkül nem fog jégkorongmérkőzésekre járni. Számuk 

kutatásomban is elenyésző, a főtitkár úr szerint ők csakis valamilyenféle személyes kötődés 

okából látogatják a rendezvényeket. Az életkori adatokban ugyancsak szerepe lehet a sport 

gyorsaságának, a szabályok bonyolultságának, a játékosok által legálisan agresszivitást 

mutató viselkedésének, illetve az újdonság erejének is. 

 

 

11. ábra: A válaszadók iskolai végzettség szerinti megoszlása 

 

Mint a fenti sávdiagrammon láthatjuk, a sportág valamiért a képzetebb emberek számára 

vonzóbb. A számadatokra tenintve a válaszadók 42 %-a minimum főiskolai diplomával 

rendelkezik, tehát felsőoktatásban részt vett. A középiskolai végzettséget jelölők jelentős 

része tervezi a továbbtanulást a felsőoktatás valamely szintjén. A felsőoktatásban részt vett 

válaszadók többsége szellemi foglalkoztatottságban áll. Az fent kapott adatok okait 

véleményem szerint kereshetjük a jégkorong szabályainak összetettségében, a bonyolult 

stratégiai lépésekben, a sport sebességében, néha nehezen követhetőségében. Más 

sportágakkal szemben itt akár másodpercek is elegendőek 1-1 gól érvényesítéséhez. Így a 

mérkőzés végeredménye még a játékidő utolsó 15 másodpercében sem mindig eldöntött. 



41 

 

Ebből kifolyólag a néző egyféle „agymunkának” is ki van téve, hogy igazán megértse, élvezze 

az izgalmas fordulatokat. 

 

 

12. ábra: A válaszadók lakhely szerinti megoszlása 

 

Mint az várható volt a fővárosból érkezett a legtöbb válasz. 51% -a, több mint a válaszadók 

fele, azaz 462 fő jelölte lakhelyének Budapestet. Ezt követően a „nagy jégkorong városok”, az 

EBEL ligában szereplő Magyar csapat, a Székesfehérvár 28%-kal , majd Dunaújváros 13%-

kal szerepeltek. Az ország bizonyos részein, különösképpen Székesfehérváron meglehetősen 

fejlett a hokiturizmus. Köszönhetően az Alba Volán osztrák ligás szereplésének. Kelet-

Magyarország, az Alföld területe viszont óriási lemaradásban szenved. Sajnos az 

infrastruktúra abban a régióban még szinte a nullával egyenlő. Tehát a válaszadás 

megfigyelésem szerint nagyban függ a sportág aktivitásától, adott településen. Az egyéb 

kategóriát nem bontottam szét, mivel körülbelül 48 települést foglal magába. Ebbe a 

kategóriába került 250 válaszadó az ország 48 településéről töltötte ki a kérdéssort. A 

jégkorong rendezvények nem feltétlenül Budapest központúak, így a lehetőségek nyitottak a 

különböző, jégpályával rendelkező turisztikai desztinációkra. Az érdeklődők hajlamosak 

hosszú kilométereket megtenni, hogy részesei lehessenek a rendezvénynek.  
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 A Kovács Zoltánnal készített interjú alátámasztja ezt a tényt, viszont enyhén negatív 

megvilágítást ad a jégkorongturizmusról. A főtitkár Úr válaszai a következők voltak: 

 

„…Az „A” csoport mindenképpen egy jó turisztikai biznisz, mint ahogy a forma 1 –is. Az „A” 

csoportnál jellemzően a 2 hét alatt rengeteg turista mozog a tradicionális jégkorong 

országokból, Finnországból, Svédországból, Oroszországból, Lettországból, Csehországból, 

Szlovákiából. Mindenféleképpen nagyobb tömegek utaznak el tehát mind sportügyileg, mind 

turisztikailag. Nagyon jó vállalkozás egy „A” csoportos világbajnokság megrendezése ilyen 

szempontból is… 

 

Belföldi turizmus? Utaznak a szurkolók az országon belül? Egy felmérésünk szerint, amit 

508 –an töltöttek ki 2011 áprilisában, kb. 20 oldalas felmérés volt. Ebben vannak utalások, ki 

merről érkezik a mérkőzésre. Kb. 50-60%-a helyi a látogatóknak, a másik fele pedig akár 

egész extrém helyekről érkezik az országon belülről. Látható, hogy a nézők fele nem helyi 

lakó. Az ország méreteiből kifolyólag, itthon pl. a Debrecenben rendezett VB-n történt pár 

100 szobafoglalás, de nem jelentős mértékű. Az emberek inkább beülnek 4-5 en az autóba, 

elmennek reggel, majd este haza és másnap vissza, minthogy szállást vegyenek igénybe, 

hiszen 2-3 óra alatt megjárható majd az egész ország. Jellemzőbb, például az ifjúsági 

világbajnokság Miskolcon például csináltunk családi hétvégét, ahová számos család érkezett, 

Aquaticum látogatással, és más családi programokkal töltöttük ki a látogatók délelőttjeit, 

kora délutánjait. Sajnos a számok szerintem turisztikailag nem jelentősek.”17 

 

A Magyar Turizmus Zrt. által 2008 –ban megjelenített „A Magyar lakosság utazási szokásai, 

2008” című publikációban leírja, hogy minél fiatalabb, minél iskolázottabb valaki, annál 

inkább hajlamos az utazásra. Az átlagosnál nagyobb arányban adtak számot 30-50 év közötti 

felsőfokú végzettséggel rendelkező, legtöbbször nagyvárosi lakók utazási hajlandóságról, 

mint a többi megkérdezett. [Magyar Turizmus Zrt. [2008], p1] 

Ahogyan ezt saját kutatásomban is kifejtettem, a jégkorong rendezvények látogatóköre is 

hasonló demográfiai adatokkal bír. Ugyan válaszadóimnál a 20-40 éves korosztály a 

                                                 
17 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 
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legaktívabb, ebből arra tudok következtetni, a jégkoronggal a fiatalabb korosztályt is 

hatákonyabban utazásra lehet bírni. 

 

3.4.2 . A jégkorong rendezvények fő vonzerői, motivációs tényezői 

 

 A rendezvényt látogatók legfőbb motivációja a különleges élményt nyújtó helyszín, 

illetve a mérkőzések izgalma, kiszámíthatatlansága. Sosem lehet tudni mi fog történni egy-

egy összecsapáson. Kovács Úr a következő képen mondta el véleményét a sportág fő 

vonzerőiről: 

 

Mit gondol, mi/mik azok a jégkorong által nyújtott vonzerők, amelyeket a 

nézők/látogatók fontosnak, motiválónak tartanak? 

„A hokinak nagyon nehéz dolga van, hiszen komplikáltak a szabályai, nagyon nehezen 

látható, követhető a korong a jégen. Talán ami ide vonzza nézőket az éppen az, hogy a 

televízión sokkal nehezebb követni a mérkőzéseket. Ez amellett szól, hogy aki ismeri a 

jégkorongot, az inkább a helyszínen nézi meg a meccset. Nagyon jó a hangulat a meccseken. 

Eseménydús, nagyon sok kis apró dolog, apró részlet van, ami ráveszi az embereket, hogy 

jégkorong meccsekre járjanak. Ilyenek például a játék közbeni szünetekben levő kis zenei 

spotok, a harmadok szüneteiben megrendezett nyereményjátékok, az show elemekkel dúsított 

események, a jelmezes moderátor által irányított történések. Lehet, hogy kezdetben a sportban 

ez furcsa volt, de azt gondolom ma ahhoz, hogy a 3 éves gyermektől a nagymamáig mindenki 

kimenjen,  fontos, hogy mindenkinek tudjunk valami érdekességet nyújtani. Erre nagyon ráállt 

a világ jégkorongja, tehát majdnem mindenhol ugyanazok a geg-ek, poénok mennek. Már 

majdnem azt mondom, hogy popcornnal beülni és tejszínes epret enni olyan, mint 

Wimbledonban, hiszen ott is erre ment rá a dolog. A jégkorong ott, a palánktól nem messze 

úgy vélem sokkal élvezetesebb, izgalmasabb. Hallja az ember a csattanásokat, a 150km/h-val 

süvítő korong hangját, látja az ütközéseket, a sokszor vérig menő 

verekedésbe/tömegverekedésbe torkolló összetűzéseket, hogy mekkora „gladiátor küzdelem” 

folyik a jégen. Aki egyszer egy jó hoki meccsre kimegy, az valószínűleg rendszeres látogató 

lesz.”18 

                                                 
18 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 



44 

 

A mérkőzésre látogatók mindenképpen ennek az élménycsokornak a rabjai lesznek. A show, 

ahogyan egy mérkőzés kezdődik, a játékosok a csapat zenéjére, konferálásra egyesével 

bevonulnak, tetőtől talpig védőszerelésbe felvértezve. Egymással szemben feláll a két csapat, 

üdvözlik egymást egy pár jégre ütéssel az ütővel. Ezek után mind a kettő csapat saját 

kapujához vonul, körbeállják azt és csapatkiáltással motiválják egymást/önmagukat. Míg a 

játék közben a mérkőző csapatok játékosai egymás legnagyobb ellenségei, amint letelt a 3x20 

perc játékidő, a mérkőzés zárásaként minden játékos kezet fog minden játékossal és a „csata 

véget ér”. Mint sporttársak fáradnak le a jégről. Ez a „ceremónia” az összes mérkőzésen 

megvan. Egy nagyobb eseményen, például egy OB1 elődöntőn, egy-egy bajnokságon azonban 

még csodálatosabb show szemtanúi lehetünk. Leírni nehéz lenne, ezért három darab internetes 

linket másolok be ide, ahol megtekinthető pár show elem:  

 

http://www.youtube.com/watch?v=TJD5sDz0QzQ * 

http://www.youtube.com/watch?v=zQjl_SZDtA8 * 

http://www.youtube.com/watch?v=LnCtjU9iZ-U&feature=fvwrel * 

* (a videó megtekinthető a link böngészőbe való másolásával, vagy elektronikus megtekintés esetén a linkre való 

klikkeléssel) 

 

Az első videón egy hazai mérkőzés bevezetőjét láthatjuk. Lézershow, felvillanó lángok, 

dobosok, füstgép. Minden, ami egy nagyszerű show-hoz szükséges. Személyesen is ott 

voltam, így elmondhatom, lélegzetelállító bemutató volt. A második link egy Észak-

Amerikában rendezett mérkőzés bevezetője, játékos bemutatója. A nagy csarnoknak és az 

óriási kivetítőnek köszönhetően, akár egy színházi előadás kezdete. Többek között ezek is 

részei annak az élménycsokornak, amiről fentebb írtam. 

A harmadik videón egy TOP10 válogatás látható a 2010/2011 NHL szezonból, ahol a 

legnagyobb ütközéseket mutatják be. A rajongók hasonló lélegzetelállító eseményei lehetnek 

egy élő mérkőzésen. Úgy gondolom, ezek a felvételek többet mondanak el, mint bármilyen 

leírt szó.  

A vonzerők közé tartozik még sok másik sporttal ellentétben, a szurkolói barátság. A futballal 

szemben például, ahová fél kimenni az ember, hiszen szinte több bűncselekmény történik egy 

focimeccsen, mint a város legsötétebb utcáin. A jégkorong-vandalizmus ismeretlen fogalom. 

Ennek köszönhetően, ahogy már többször említettem a jégkorongmérkőzések 100%-ban 

családbarát kikapcsolódási lehetőségek.  
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3.4.3. A rendezvények látogatottságának gyakorisága, rendszeressége 

 

 A látogatók részletes demográfiai kielemzése után fontos megállapítani látogatásaik 

gyakoriságát és rendszerességét is. A csapatok jelenléte a bajnokságokban sajnos évről évre 

változik. A mindösszesen két szezont futott Vasas HC csapata például már éppen, hogy 

belelendült az eddig leginkább futballra, vízilabdára járó szurkolók elcsábításába, a klub 

felnőtt jégkorong része anyagi okok miatt megszűnt. Véleményem szerint fontos lenne, hogy 

a kialakult csapatok ne csupán „tiszavirág életűek” legyenek. Ilyen csapat esetén a rendszeres 

szurkolótábor kialakulásának esélye sem lesz. 

 

Örömmel láttam, hogy a 2011 áprilisában Budapesten megrendezett világbajnokságon 

kitöltött kérdőívek jelentős számban mutatnak új eddig jégkorongmérkőzést még sosem 

látogató válaszadókat. 

 

 

13. ábra: Tapasztalt vs. új látogatók a jégkorongmérkőzéseken. 

 

Mint a fenti ábrából is láthatjuk, a válaszadók 42%-át a jégkorongot már jól ismerők teszik ki. 

Ők azok, akik év közben a klub csapatok mérkőzéseire is nagy valószínűséggel rendszeresen 

kijárnak, a jégkoronggal kapcsolatos bármilyen eseményre nyitottak. Ezen látogatók jelenléte 

azért fontos, mert minden alkalmat megragadva helyszíntől függetlenül váltanak jegyet 

kedvenc csapatuk mérkőzéseire. Említésre méltó, mert a mérkőzéseknek otthont adó városok 
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majdnem az egész ország felületét lefedik, így ezek a látogatók rendszeresen hozzájárulnak a 

belföldi turizmushoz. A megkérdezettek 20%-a nyilatkozott úgy, hogy 5-20 mérkőzésen már 

jelen volt. Bennük megtaláljuk azokat, akiket már elkapott a jégkorong szele, de még nem 

rendszeres látogatók. Véleményem szerint ők azok, akik 1-1 nagyobb klubmérkőzésre 

ellátogatnak, a nemzetközi mérkőzéseken részt vesznek. Inkább az 1. osztályban lévő 

küzdelmekre kíváncsiak. A megkérdezettek 18%-a kevesebb, mint 5 mérkőzésen volt 

életében. Bennük azokat látom, akik kizárólag a nagy volumenű, nemzetközi mérkőzéseken 

vesznek részt. Ők inkább a nagyobb sportesemény által kínált szélesebb programkínálat miatt 

érkeznek. Ebből adódóan feltételezem, hogy a kisebb volumenű mérkőzések köré is érdemes 

lenne több programot építeni. Nagyon fontos, hogy a válaszadók 18%-a még soha nem vett 

részt ilyen sporteseményen. A válaszadók tehát egyötöde még sosem ment el egy 

jégkorongmérkőzésre. Ők rendszerint azok, akiket a már tapasztaltabb szurkolók elvittek 

magukkal. A jövőben ők is potenciális látogatók lehetnek.  

 

Áttérve saját kutatásomra, elsősorban arra voltam kíváncsi, a megkérdezettek milyen 

arányban látogatnak sporteseményeket.  

 

 

14. ábra: A válaszadók sporteseményt látogatási szokásai 
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A több mint 900 válaszadó nagyjából 10%-a az, akik egyáltalán nem vevők az ilyen fajta 

eseményekre. Számunkra még a válaszadók egynegyedét kitevő, 24.7% arányban megjelenő, 

évente 1-2 sporteseményt látogatók sem igazán vehetőek számba. A havi rendszerességgel 

sporteseményt látogatók (25.3%), illetve a hetente vagy sűrűbben (39.4%) ilyen 

rendezvényekre járók szokásai már inkább érdekesek a kutatás céljából. Ők azok, akik nem 

ritkán utaznak akár belföldre, akár külföldre a sportért, ezzel a turizmus szektorát növelve. 

 

 

15. ábra: Látott-e már valaha jégkorongmérkőzést? 

 

A válaszadók több mint háromnegyede, pontosan 78,1%-a már mind élőben, mind 

televízióban legalább egy alkalommal szemtanúja volt egy jégkorongmérkőzésnek. Ők azok, 

akik érdeklődésükkel, cselekedeteikkel mutatják. Az „igen, élőben” választ adó 4.3% egy 

érdekes adat. Véleményem szerint ez például azokból a szülőkből, családtagokból tevődik ki, 

akik rokonságában van a sportot űző személy, és 1-2 alkalommal elmentek megnézni egy 

összecsapást, de érdeklődésük a jégkorong iránt szinte egyenlő a nullával, így televízión 

sosem néznének meg egy közel 2 órás mérkőzést. Természetesen ide tartozhatnak azok a 

rajongók is, akik nem rendelkeznek azokkal a prémium csatornákkal, amelyeken 

jégkorongmérkőzéseket lehet megtekinteni. Majdnem 16%, azaz közel 145 válaszadó 

televízión ugyan nézett már mérkőzést, de személyesen sosem. Ők potenciális látogatók 
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lehetnek a jövőben. Az elenyésző 1.9% „sosem látott jégkorongot” válaszokról sem 

tekinthetünk el. Jó lenne tudni, hogy miért?  

 

 

 

16. ábra: A válaszadók jégkorong eseményekre járási gyakorisága 

 

A MJSZ adatait megerősítve saját kutatásom szerint is hasonló eredmények születtek. A 

válaszadók 42%-a a barátságos mérkőzésektől kezdve a rangadókig mindenhol ott vannak. Ők 

a jégkorong turizmus potenciális résztvevői. A diagram többi adatáról a MJSZ ábrájánál már 

kifejtettem véleményemet. 

Összegezve a fejezetet, a további fejlesztések, a programok skálájának bővítése, a show 

elemek tárának még szélesebbé tétele, a szórakozási lehetőségek fejlesztése mind 

hozzájárulnak a rendezvényen résztvevők számához. Fejlesztésükkel további látogatószám-

növekedést lehetne elérni, függetlenül a mérkőzés helyszínétől. 

 

 

 

 



49 

 

3.4.4. A nagyközönség elérése – kapcsolattartás és annak eszközei 

 

 Beszélhetünk bármilyen eseményről, legyen az sport, művészeti, turisztikai, minden 

esetben az emberek megszólításával, figyelmük felkeltésével kezdődik a folyamat. 

Amennyiben egy egyszeri eseményről van szó, tegyük fel egy kiállításról, ott a rendszeresség 

kérdése nem jöhet szóba. Általánosságban kimondható, hogy indokolt a rendszeres időben 

történő tájékoztatása, figyelemfelhívás. Tehát szükséges a professzionális kommunikálás. Ez 

általában több csatornán folyik és legtöbb esetben az anyagi erőforrások nagyságától függ. A 

Magyar Jégkorong Szövetség sajnos nem rendelkezik óriási anyagi lehetőségekkel, ennek 

ellenére mindent megtesznek, amit tudnak. Kovács Zoltán a következő képen fogalmazta meg 

mondanivalóját: 

 

„ A MJSZ milyen módon (mely kommunikációs csatornákon) próbálja az embereket elérni, 

tájékoztatni a sportágról? 

Mi nagyon, nagyon szeretnénk, ha egy országos, mindenhol fogható tv-je lenne a sportnak. 

Korábban a SPORT tv-vel volt egy 8 éves szerződésünk, viszonylag széles körben, az 

országban 40-50%-ban fogható volt. Baj, hogy nagyon kevés mérkőzést közvetítettek, azok is 

elsősorban bajnoki meccsek voltak, kb. 10-12 alkalommal. A válogatott mérkőzésekkel nem 

volt gond, mert valamennyi hazai válogatott mérkőzést közvetítették, sőt megvették a 

válogatott mérkőzések közvetítésének licencét 2016-ig. Most váltottunk. Idén a DIGI 

televízióval kötöttünk szerződést, melynek előnye, hogy a DIGI televízió pénzt ad a 

jégkorongnak – ilyen most történik először hazánkban-, hogy közvetíthet, ráadásul rengeteg 

meccset vállaltak, közel 30 mérkőzés közvetítését. Ezen felül jó az is, hogy a hétfői nap a 

jégkorongé lesz. Úgy ítéljük meg, hétfőn az emberek általában nem mennek sehova, így 

többen ülnek le a televíziók elé, és mivel hétfőn több jégkorongmérkőzést fognak közvetíteni a 

tv-ben, reméljük, hogy a jégkorongmeccseket nagyobb népszerűségnek fognak örvendeni. 

Bízunk benne, hogy az emberek szokásává válik majd, hogy hétfőn este 6 kor bekapcsolják a 

tv-t és hoki meccset néznek, mint ahogy ez Kanadában is működik a szombati napokon. Ami 

hátránya a dolognak az az, hogy a DIGI TV az ország 30-40%-ában fogható, tehát viszonylag 

szűk kör nézheti. A televízión kívül az interneten is, a szövetség hivatalos honlapján 

(www.icehockey.hu) olvashatja bárki a legfrissebb híreket és azok elemzését. Ezen felül a 

mérkőzéseken osztogatni szoktak egy „KORONG” nevezetű magazint, melyben az éppen 
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aktuális történéseket, érdekességeket olvashatják a kedves érdeklődők. A téli időszakokban, a 

napilapokban, sportmagazinokban is találhatóak a hazai jégkorong eseményekről 

tájékoztatók. A világhálónak és pár kitartóan lobbizó személynek köszönhetően a működő 

blogokon,  pl.: jegkorong.blog.hu télen-nyáron, a nap 24 órájában olvashatunk friss híreket a 

hazai és külföldi jégkorong eseményekről is. Az elmúlt években egyre népszerűbb közösségi 

portálokon is megtalálható ez a sportág. Nagy események előtt óriás poszterekkel is 

tájékoztatjuk az embereket. Próbálunk különböző közönségtalálkozókat szervezni, a nyáron 

például a Fehér Szalag vitorlás versenyre vittünk ki pár válogatott játékost, melyben a 

Magyar Turizmus Zrt. segített. Meglehetősen nagy sikert aratott a megmozdulás. Rendeztünk 

bulikat „Hoki Buli – a buli, amiből nem jöhetsz ki rosszul” névvel, ahol zenés 

szórakozóhelyre hívtuk el a játékosokat. A szurkolóknak lehetőségük nyílt személyesen 

megismerni őket, együtt szórakozni velük. Sajnos anyagi keretünk nem túl nagy, így a 

lehetőségekhez mérten próbáljuk a legtöbbet kihozni magunkból.”19 

 

Szemléltetésképpen a KORONG magazin két számának borítóját a mellékletek (4.melléklet) 

között megtekinthetjük. 

 

                                                 
19 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 
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17. ábra: A válaszadók információ gyűjtésének forrásai – Honnan hallottak a 2011-es 

budapesti jégkoron világbajnokságról? 

 

A fenti sávdiagramon egyértelműen látható, hogy kutatásom válaszadói elsősorban a 

televízióra és az internetre hagyatkoznak, mikor információt gyűjtenek az eseményekről.  

 

 

18. ábra: A válaszadók információgyűjtési szokásai  
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Saját kutatásom megerősítésének érdekében közvetlenül bemutatom a MJSZ által készített 

kérdőív eredményeit is. Az ismerősök, család, barátok kategória magas eredményt ért el a 

szövetség kutatásán, mely nem meglepő. Ez a kategória saját kutatásomban a 

középmezőnyben szerepel. Ebből arra lehet következtetni, hogy a televízió, internet és az 

ezeken a csatornákon közétett tájékoztatók nem voltak fölöslegesek. Megérték a befektetett 

munkát. A televízió és az internet tehát nagyszerű eszközök a figyelem felkeltésére, a 

sportágat még nem ismerők számára. A sportturizmus megindításához viszont a bejátszott pár 

másodperces spotok, az interneten feltüntetett bannerek nem elegendőek. Konkrét 

eseménytájékoztatókra lenne szükség minden csatornán. Remek kezdeményezés volt erre a 

Pakk - Jégkorong Magazin, mely a Sport TV és a MJSZ együttműködéséből született. 

 

A Jégkorong Szövetség kérdőíve végén röviden összefoglalja, mely kommunikációs 

csatornák a legalkalmasabbak és miért: 

 

„Szurkolókkal való kommunikáció (legyen nagyon intenzív, sok infóval. Ez könnyebbé teszi a 

döntésüket, illetve ezeket tudják érvként továbbadni az ismerősöknek) 

Csatornák: sporttévék, sport honlapok, klubok honlapjai + klubok plakátjai 

 

Budapesten kommunikálás: (sok a szórakozás kereső, kevés a szurkolói tapasztalattal 

rendelkező) 

Csatornák: 

- óriásplakátok (nagyon látható legyen, kedvet kapjanak, rangja legyen, beszéljenek 

róla) 

- rádió (kedvet kapjanak, beszéljenek róla) 

- bulvár műsorok (különlegessége, egyszerisége, szórakoztató volta, beszéljenek 

róla)” 20 

 

Az egyesülete weblapjai elengedhetetlen információforrások. Ezek mellett már működnek a 

sportágra specializálódott portálok is, melyek engedélyeznek az oda látogatóknak interaktív 

kikapcsolódást, fórumozást, kép-és videó megosztást, beszámolási lehetőséget.  

                                                 
20 MJSZ kérdőív összefoglaló – 2011. április 21. 
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19. ábra: Hallott-e a 2011 budapesti jégkorong vb-ről? 

 

Ahogyan a fenti ábra is jól mutatja, a sok munka, anyagi, szellemi befektetés meghozta 

gyümölcsét, hiszen a 902 válaszadók 88.3%-a értesült a hazánk fővárosában rendezett 

eseményről. 

A még nagyobb közönség eléréséhez a még több és még gyakoribb kommunikációhoz tehát 

elsősorban az anyagi problémákat kell leküzdeni.  

 

3.4.5. A látogatottság növelésének lehetséges eszközei 

 

 A Jégkorong Szövetség kérdőívét kitöltők 69%-a tartja fontosnak egy mérkőzésen a 

kiegészítő programok meglétét. A szurkolók többsége tehát a komplex kikapcsolódást keresi.  
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20. ábra: Fontosak-e a kiegészítő, szórakoztató programok? 

 

15% válaszolta azt, hogy a kiegészítő programok színvonalától függ, hogy azokat mennyire 

tartják fontosnak. 9% teljesen a kiegészítő programtól függetlenül megjelenne a mérkőzésen. 

Ők nem feltétlenül a komplexitást keresik, szimplán a játékra kíváncsiak. Ettől függetlenül 

úgy vélem, bizonyos kiegészítő programokkal az ő érdeklődésüket is fel lehetne kelteni.  

Saját kutatásomban kikértem a válaszadók véleményét, hogy mivel lehetne még nagyobb 

számban megmozgatni az embereket, mik azok az eszközök, melyekkel a látogatottság 

növelhető lenne. Több mint 900 ötletet kaptam, melyeket továbbítani is fogok a MJSZ felé, 

hátha találnak benne számukra felhasználható ötletet. Az összes megemlítése a dolgozatban 

szükségtelen és majdnem 15 oldalas terjedelme miatt lehetetlen is lenne. Kiemeltem azonban 

néhányat melyek véleményem szerint is hasznosak lennének: 

- nagyobb hangsúly a reklámra, promócióra és nagyobb támogatás az utánpótlásnak 

- több reklám, nagyobb rendezvények, neves csapatok meghívása 

- még több csapat indítása az EBEL (Erste Bank Liga – osztrák liga) ligában 

- a játékosok, szakemberek több szerepeltetése a médiában 

- iskolákban a diákoknak népszerűsíteni, afféle országos népszerűsítési program 

- ne csak a sportcsatornák közvetítsenek, legalább a hírek sportrovatában kapjon a 

jégkorong pár másodpercet 

- A fő vonzerő egyébként szerintem (ami különösen népszerűvé teheti széles 

körben) a barátságos légkör, a világhírű szurkolói gárda, akikhez jó érzés tartozni, 
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és ami teljesen biztonságos, akár kisgyerekkel is (ellentétben sajnos pl. a 

focimeccsekkel, ahova én se szeretek járni) reklámozni kell, méghozzá olyan 

reklámokkal, amiből érződik ez a légkör, ez a hangulat. 

- közszolgálati tv-ken és a két nagy kereskedelmi adón (RTL klub, TV2) is legyen 

jégkorong-közvetítés, így a nem annyira tehetősek, a különleges előfizetésekkel 

nem rendelkezők is megismerhetik ezt a csodálatos sportot 

- nagyobb mértékű anyagi állami támogatás kéne, több jégpályát építeni, fejleszteni 

az utánpótlást 

- több, rendesen promotált, nyílt kapus mérkőzés  

- Sodexo – hajrá utalvány népszerűsítése, szerintem senki nem tud róla 

 

Nagyon sokan tanácsolják a játékosok több médiaszereplését, ahol megismerhetik őket az 

emberek. Természetesen nem a hajnali 2 órás, nézettséggel nem rendelkező műsorokban. A 

több reklám mindenképpen több pénzt igényel. Erről a szituációról megkérdeztem Glen 

Williamson-t is, aki a következőképpen fejtette ki véleményét (az eredeti angol nyelvű teljes 

hosszúságú interjút lásd a mellékletben): 

 

„…A népszerűsítés a következő lépés, csak azért mert tudjuk, hogy a ló húzza a kocsit, 

valóban hiszem, hogy minimum egy budapesti csapatnak indulnia kéne az osztrák ligában. 

Ezzel óriási szponzorációs pénzeket kapnának, illetve több tv szerződést, több promotálást, 

több pénzt és név” brandinget”. A mérkőzéseknek a jelenlegi 18.00 kezdet helyett 19.00 – 

19.30 körül kéne kezdődniük, hiszen, sokan délután 6 kor végeznek a munkában. A 

jégkorongnak sokkal üzletszerűbbnek kéne lennie. Minden klubcsapat mögött egy kemény és 

biztos üzleti modellnek kéne állnia. A promotálás nem csak népszerűsítő hatással rendelkezik, 

de nagyszerű nyereséget is hozhat…. 

 

…Több 2-3 napos nagyszabású rendezvényt kell szervezni a jégkorongnak. A csapatok között 

több együttműködésnek kellene lenni, hiszen egy célért dolgoznak. Jelenleg azt látom, hogy 

Magyarországon mindenki - mindenki ellen dolgozik, mert mindenki csak saját maga miatt 

aggódik. A csoport az egység mindig erősebb, mint az egyén!”21 

                                                 
21 Glen Williamson interjú 
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Tehát Mr. Williamson azt mondta lényegében, hogy azért, hogy népszerűbb legyen a sportág, 

elsősorban a csapatoknak kell tenniük. Össze kell fogniuk, közös rendezvényeket kell 

szervezniük, olyan programokkal kell előállniuk, melyekért a látogatók be fognak ülni az 

autóba és utazni fognak.  

A fejezetet összefoglalva a sportág kedvelői tehát bármilyen programra megnyerhetőek, 

amennyiben a jégkorong szerepel benne. Azok, akik még nem ismerik ezt a fantasztikus 

sportot, könnyedén megkedvelhetik 1-1 izgalmas bemutató segítségével. 

 

3.4.6. A látogatók költési szokásai 

 

 A költési szokások meghatározása nagyon hasznos és elengedhetetlen. Minden 

rendezvény célja minimum nullszaldós eredményt elérni, de jobb esetben nyereséget termelni. 

Amennyiben hosszútávra tekintünk a sikeres működés alapköve az önfenntartás és akkor még 

nem beszéltünk a fejlődésről. Fejlődés � több szponzor � több pénz � színvonalasabb 

rendezvények � több reklám, promóció � növekvő látogató szám. Előző fejezetekben 

megismerhettük, mik a sportág vonzerői, hogyan tudnánk több látogatót elcsalni a 

rendezvényekre, ösztönözni a vásárlási szándékot. Ezek után elemzésre kerül a fejezetben a 

költési szerkezet kifejtése.  A KSH egy 2008-as felmérése kimondja, hogy az utazások 

elmaradása 42%-ban anyagi gondok miatt történik. [KSH [2009], p2] 

 Habár a pénz nem boldogít, tartja a mondás, esetünkben nagy szerepet játszik.  
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21. ábra: A válaszadók átlagos költési szokásai jégkorong rendezvények látogatására 

 

A fenti diagramm jól mutatja, hogy jégkorong rendezvényeket látogatók havonta körülbelül 

milyen összeget fordítanak keresetükből az események megtekintésére. A belépőjegyek egy 

OB1 mérkőzésre a helyszíntől és a jegy típusától függően 500 – 2500 Ft között mozognak. 

Általában a 150cm alattiak belépése (egyféle gyerekjegy) díjtalan, függetlenül a helyszíntől. 

A jegyek árait adott csapatok vezetése határozza meg. A Budapesten található 

jégcsarnokokban 900 Ft körül van a felnőtt jegy ára. Székesfehérváron az állójegy 1500 Ft, a 

diákjegy 800 Ft, az ülőhelyes jegyek pedig 2500 Ft-ba kerülnek. Véleményem szerint a 

fehérvári csapat az EBEL ligában való szereplésnek köszönhetően tudta ilyen magasra emelni 

az árait, hiszen az osztrák szurkolók számára az 5-7 EUR összeg nagyon kedvezőnek 

bizonyul. Természetesen egy nagyobb rendezvényen az árak mértéke is nagyobb. A 2011-es 

Papp László Sportarénában rendezett Divízió I. budapesti Jégkorong Világbajnokságra 

például 990-9.990 Ft közötti áron lehetett jegyeket vásárolni. 

Láthatóan a legnagyobb rész a 800 – 10.000 Forint közötti válaszra esett. A megkérdezettek 

80%-a tartozik ebbe a körbe, így a bevételeket talán a válaszadók ezen részéből érdemes 

kalkulálni. A válaszadók 20%-a azonban nagyobb fizetési hajlandósággal rendelkezik, ami azt 

jelenti, hogy havonta akár 10.000- 25.000 Ft közötti összeget költenek jégkorong események 

megtekintésére. A legnagyobb arányban a 3.000-5.000 Ft-ot költők voltak, mintegy 19%-kal. 
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A diagrammon látható összegek nem kizárólag a belépők árát és a helyszínen történt 

kifizetéseket tartalmazzák, de magukban foglalják az utazási költségeket is. Sok esetben az 

utazás költségei sokkal nagyobbak, mint a rendezvényen való részvétel költségei. Kutatásom 

eredményeiből kiderül, hogy az utazási költségek nagyobb távolságok megtételekor sem 

ijesztik el a szórakozásra vágyó rajongókat. A válaszadók 81.3%-a utazott már távolabb mint 

80km-t saját lakhelyétől. Az utazók 16.2%-a pedig havi szinten, 7.5%-a hetente 1-szer vagy 

sűrűbben teszi meg a legalább 80km-t lakhelyétől egy rendezvény kedvéért. Erről bővebben 

az utazási szokásoknál fogom kifejteni mondanivalómat. 

A fejezetet összegezve, a látogatók utazásra való hajlandósága jelentős mértékben 

megtalálható egy-egy rendezvény látogatása érdekében az utazásra kiadott összeg mértékétől 

függetlenül.  

 

3.4.7. A sportág és az utazási helyszínek kapcsolata 

 

 Mind saját tapasztalataim, mind a kutatásom is megerősíti azt, hogy a jégkorong iránt 

érdeklődők számára elsődleges cél maga a mérkőzés megtekintése. Azonban az összecsapás 

helyszínétől és a helyszín álltal kínált turisztikai lehetőségektől és programoktól függően a 

látogatók kikapcsolódási céllal felkeresik a település sportpályán kívüli helyszíneit is.  

Vegyük példának Miskolc városát. Jelenlegi jégkorong csapatuk meglehetősen erős szereplést 

mutat a bajnokságban. Számos közösségi megmozdulást szerveztek a miskolci egyetemeken 

is a jégkorongért.Miskolcon izgalmas, érdekes mérkőzések kerülnek majd megrendezésre.  A 

bajnokságban részt vevő csapatok mindegyike fog a megyeszékhelyre utazni. A 

kocsonyafesztivál például egy tipikus csalogató program. Jövőre 2012.februárjában fogják  

megrendezni a jégkorong bajnokság közepén. Ugyan tudományos adatokkal alátámasztani 

nem tudom, de egésszen biztos, hogy idén is lesznek olyan a sportág iránt rajongók (rajongó 

csoportok), akik leutaznak már délelőtt Miskolcra, megkóstolják a finomabbnál finomabb 

ételeket és a késő délutáni mérkőzésre a fesztiválról érkeznek. A tavalyi szezonban személyes 

ismeretségi körömből is volt, aki így tett.  

Tehát, adott desztináció turisztikai erőforrás és program kínálata nagyban befolyásolhatja a 

mérkőzésre érkezők motivációs tárgyát. Az ideális feltételek meglétekor a mérkőzésnek 

otthont adó település látogatószámában növekedés érhető el. 
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3.4.8. A látogatók közlekedési szokásai 

 

 A fejezet célja feltárni a rendezvényekre látogatók közlekedési szokásait. A 

megkérdezésekből kiderül, hogy lenne-e igény szervezett csoportos utazásra vagy sem. Első 

körben kutatásom rávilágít, hogy várakozásaimnak megfelelően a legtöbben gépkocsival 

érkeznek a helyszínekre. 

 

 

22. ábra: Ön mely közlekedési eszköz segítségével érkezik adott jégkorong eseményre? 

 

A válaszadók 73%-a nyilatkozta, hogy személygépkocsival érkezik a rendezvényekre. 

Sokszor kialakulnak kisebb társaságok, így a személyautók kapacitását jobban kihasználva 

csökkentik az utazás költségeit. A felsorolt további közlekedési eszközök közül még a BKV 

járatai említhetőek meg. Természetesen ez csak a Budapesten belüli mérkőzésekre érvényes. 

Észrevételeim szerint a vonat és a távolsági busz nem igazán népszerű a sportszurkolók 

körében. Körülményes, sokszor túl költséges és sok időt vesz igénybe adott helyszínre való 

eljutás a menetrendszerinti járatokkal. Sokkal inkább elterjed a sportturizmus körében a 

szervezett szurkolói járatok jelenléte. Lehet itt szó buszról, vonatról, külföldön akár 

repülőgépekről is. A szurkolói járatok rendszerint egy megbízott utazási iroda, a szurkolói 
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közösség vagy az adott klub szervezése alatt jön létre. A Magyar Jégkorong Szövetség jó 

üzleti és baráti kapcsolatot ápol például az IBUSZ utazási irodával. Igény esetén ezeknek a 

szurkolói járatoknak a szervezését, promotálását és értékesítését is szíves örömest szervezné 

ki az MJSZ az IBUSZ-nak, mondta el Kovács Zoltán. 

 

Kutatásom rámutat a szurkolói járatok szükségességére. Válaszadóim 62%-a vonzónak 

találná, ha több bel/külföldi szurkolói járat indulna a jégkorong eseményekre, míg 38%-a 

elzárkózik ettől. A szurkolói járatokon való utazáskor a szolgáltatást igénybevevők nem 

csupán egy utazásra váltanak jegyet, hanem egy megfizethetetlen közösségi élményt is 

szereznek maguknak. A mérkőzésre való ráhangolódás megélése egy olyan társaságban, ahol 

mindenki ugyanazért a célért szurkol az átélés legmagasabb fokát kínálja. Ezek mellett a 

szervezett buszjáratokkal egy plusz bevételt realizálhat az idegenforgalmi szektor. 

Szurkolói buszjáratra már volt példa hazánkban is, sőt a Székesfehérvári drukkerek 

felsőfokon űzik az utazás ezen fajtáját, hiszen akár heti szinten látogatnak Ausztriába. 

Ahogyan azt a megkérdezések is igazolták igény lenne rá, de promotálás, beharangozás nélkül 

működésképtelen elképzelés. 

Kovács Zoltán a következőképpen vélekedik a témáról: 

 

„Azt gondolom, hogy külföldön ez kiválóan működik. Láttam, hogy nem csak buszokat, de 

vonatokat is foglaltak le például a Brémai szurkolók az 1. osztályú jégkorongra, sőt még a 2. 

osztályban is. Ott viszont nagyon megy az, ami idehaza még nem, a szurkolói klubok. Itthon 

vannak barátok, akik összegyűlnek,a MSJZ szervezett nekik jégpályán kívüli programokat, 

nagy játékosokkal, edzőkkel, de sajnos maximálisan 20-30 fővel meg lehet határozni azokat 

akik erre elmentek, valamiért  nem alakult még ki az ilyen szurkolói közösség. Úgy gondolom 

egy szurkolói utazásnak ez kéne, hogy legyen a mozgatója. Székesfehérváron is a szurkolók 

szervezik az ausztriai busz utakat heti szinten, de azt gondolom, elég sok feladatunk van itt a 

szövetségben. Mindenképen profikra bíznánk ezt a dolgot, itt van például a már említett 

IBUSZ, akik pl. Ljubljana-ba a 2010-es VB re is szerveztek utakat nagy sikerekkel, mintegy 

4000 magyar utazott ki, ezek majd fele az IBUSZ-on keresztül. Nincs arra kapacitásunk, hogy 

lefoglalunk egy buszt és itt gyűjtjük az előleget a szövetségben, tehát szerintem ez egy tipikus 

olyan feladat, amit ki lehet szervezni egy csekély haszonért, hogy minél többen el tudjanak 

menni. Akár a jegy vásárlása is része lehet az utazásnak, mint egy csomag. Szerintem 
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Fehérváron nagyon jól csinálják, Dunaújvárosban is sikeresen próbálkoznak, de a miskolciak 

és a többiek elhanyagolható mértékben. De ha lenne rá igény, azért segítene a MJSZ, akár 

az IBUSZ-on keresztül, a busz utak szervezésében? Természetesen, mi nagyon szívesen 

hirdetnénk az utakat, tehát én nagyon örülnék, ha működne ez a dolog. A felnőtt válogatottnál 

szerintem látható lesz ismét, hogy most a 2012 VB sem lesz gond ez a szervezett utazás, sok 

érdeklődő van, akik egyben veszik majd meg a VB mérkőzés bérletüket csomagban szállással 

és utazással az IBUSZ-nál. Kialakulóban van ez a fajtája az utazásnak.”22 

Összességében tehát a kereslet megvan, a járatok számában egyelőre hiányosságok vannak 

hazánkban. Azt hiszem ez még egy felfedezetlen, kielégítetlen piaci szegmens, mely egy 

nagyszerű lehetőség lehet az utazási irodáknak, utazásszervező cégeknek. 

 

3.4.9. A látogatók utazási szokásai, tartózkodási ideje 

 

 A következő fejezetet az átláthatóság kedvéért két alfejezetre osztottam. 

Kutatásomban külön vizsgálom a jégkorong iránt érdeklődők külföldi és belföldi utazásainak 

szokásait, adott desztinációban való tartózkodási idejét. 

 

3.4.9.1.A látogatók belföldi utazási szokásai, tartózkodás ideje 

 

 Válaszadóim döntő többsége utazott már állandó lakhelyétől 80 km-nél messzebbre 

egy jégkoronggal kapcsolatos esemény megtekintésének céljából. Számszerűsítve 81.3% 

nyilatkozott igen válasszal a kérdésre. Ugyan majd 20%-nál nem megtalálható ez a 

hajlandóság valamilyen oknál fogva, várakozásaimat így is túlszárnyalta a kapott eredmény. 

A kulcskérdés itt is a rendszeresség.  

 

                                                 
22 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 
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23. ábra: A válaszadók 80km-nél távolabbra való utazásainak gyakorisága 

 

Az igennel válaszolók több mint fele, azaz 53.6%-a évente mindösszesen 1-2 alkalommal 

teszi meg a közel 100 km távolságot. Bíztató azonban, hogy a maradék 46.4% utazásainak 

gyakorisága meghaladja az évi 3 alkalmat. Részletesebben azt az eredményt kaptam, hogy a 

válaszadók 22.8%-a gyakrabban, mint félévente, 16.3%-a havi rendszerességgel, 7.6 %-a 

pedig hetente, vagy sűrűbben utazik egy jégkorong rendezvényre minimum 80 km-t. A sok 

utazás részben betudható a mérkőzések helyszínének gyakori váltakozásának, részben a 

sportág nem Budapest központúságának. 

 

Kérdőívem segítségével kiderítettem, hogy a 902 válaszadó 23%-a már vett igénybe az ország 

határain belül kereskedelmi szálláshelyet, egy-egy esemény meglátogatásának céljából. 

Sajnos a szállodák, panziók, egyéb kereskedelmi szálláshelyek a jégkorongban még nem 

igazán látják a lehetőséget, a potenciált. Ennek felfedezése, csomagok kialakítása egyes 

rendezvények mellé növelhetné a vendéglátóhelyek forgalmát, a helyi turizmus bevételeit.  

Az eltöltött szobaéjszakák számánál a felmérésből kiderült, hogy a legtöbben a szállást 

igénybe vevők 40%-a átlagosan 2 éjszakát töltött a vendéglátóhelyen. 35% válaszolta, hogy 

átlagosan 1 éjszakát, 12% átlagosan 3 éjszakát, míg 5.4% átlagosan legalább 4 éjszakát és 

meglepő módon 6.3% átlagban 5 vagy annál több éjszakát töltött az adott szálláshelyen.  
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Egyelőre, ha nem is óriási mértékben, de beszélhetünk hazai jégkorongturizmusról. 

Véleményem szerint egy szintén még kielégítetlen és felfedezetlen szegmensről van szó. 

 

3.4.9.2. A látogatók külföldi utazási szokásai, tartózkodás ideje 

 

 A Magyarország határain kívüli jégkorong által motivált utazások egészen más 

adatokat mutatnak. A belföldi utazásokhoz nehéz lenne hasonlítani. A külföldre utazás 

esetében a látogatók, ahogyan látni fogjuk, merőben különböző utazási viselkedést 

tanúsítanak. A 902 válaszadó fele, tehát 50% utazott már hazánk határain kívülre egy 

jégkorong esemény hatására. A belföldi utazásokhoz képest tehát ebben az adatban egy 30% 

csökkenést láthatunk, mely betudható a nagyobb távolságnak, nagyobb anyagi és szabadidő 

vonzatnak.  

 

 

24. ábra: A válaszadók hazánk határain kívülre utazásainak gyakorisága 

 

Ahogyan az ábrán láthatjuk, a belföldi utazásokkal szemben a gyakoriság jóval alább marad. 

A többség, azaz 79.1% évente mindösszesen 1-2 alkalommal utazik, ők azok, akik leginkább 
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csak a nagyobb eseményekre, Világbajnokságra, Európa bajnokságra esetleg egy nagyobb 

rangadóra látogatnak külföldre. A maradék 21.9% nagy részét a gyakrabban, mint félévente 

kategória teszi ki a maga 14.3%-val. Ők szintén azok a rajongók, akik a nagyobb volumenű 

eseményekre kíváncsiak, de az előző kategóriánál kicsit nagyobb utazási hajlandóságot 

mutatnak. Havi rendszerességgel az utazók 5.2%-a, és hetente vagy sűrűbben pedig az 

érdeklődők összesen 1.6%-a utazik külföldre, hogy egy jégkoronggal kapcsolatos 

sporteseményt megtekintsen. Az utolsó két kategória elsősorban a székesfehérvári csapat 

szurkolói, hiszen az EBEL liga osztrák mivolta miatt rendkívül gyakran, akár heti több 

alkalommal is határainkon túlra vonzza az embereket.  

 

A kutatás rámutat, hogy a külföldi utazások során a válaszadók 34%-a vett már igénybe 

valamilyen típusú kereskedelmi szálláshelyet. A belföldi adatokhoz viszonyítva tehát mintegy 

11%-os növekedés látható. Ez köszönhető annak, hogy egy idegen országba látogatáskor, még 

ha a sportesemény is az elsődleges cél, a kiutazók nagytöbbsége a „jövök-megyek” út helyett 

egy komplexebb kikapcsolódást választ. Ezt igazolják a tartózkodási időre vonatkozó adatok. 

Külföldre utazás esetén az utazók 28.6%-a átlagosan 3éjszakát, 27.7%-a átlagosan 2 éjszakát, 

17.3%-a átlagban 1 éjszakát , 16.7%-a nyilatkozata szerint átlagosan 5 vagy annál több 

éjszakát és 9.7%-a átlag 4 éjszakát tölt adott kereskedelmi szálláshelyen. Láthatjuk, hogy 

legtöbben legalább 3 éjszakát, de sokan akár egy munkahetet is az adott helyszínen maradnak. 

A fentebb említett komplexitás tehát valamiféle „termékcsatolással” jön létre. A 

megtekintendő sportesemény mellé turisztikai termékeket, vonzerőket kapcsolnak a látogatók.  
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25. ábra: A válaszadók külföldre utazásainak céljai 

 

A fenti ábra figyelemreméltó adatokat közöl. A kutatásból kiderült, hogy a külföldre utazók 

több mint háromegyede, mintegy 82.2%-a nem csupán a mérkőzés(ek)re volt kíváncsi. 

Bevallásuk szerint, a környék, a régió nevezetesebb pontjait, turisztikai vonzerőit is 

megtekintették, esetleg részt vettek egy városnéző programon. Személyes tapasztalat, hogy 

Ljubljanában például szerveztek a 2010-ben kint lévő magyarok egyféle „kocsmatúrát”. 

Körbenézték a szlovén főváros legjobb ivóit. Jómagam is, ahogyan fentebb már írtam 

bejártam több várost a környéken. Az ember ilyenkor akár leül a több órás séta után, megiszik 

egy kávét a Ljubljanica partján. Az ilyen utazások többről szólnak, mint a sport. 

A kizárólag a sporteseményt meglátogatók tábora nem feltétlenül az érdeklődés hiánya miatt 

nem tett turisztikai látogatást a környéken. Véleményem szerint a kizárólag a sport iránt 

érdeklődők 17.9%-os csoportja sokszor például a szabadidő és az anyagiak hiánya miatt 

alakul ki 

 

A külföldi és belföldi utazási szokásokat összefogva összességében pozitív képet sikerült 

alkotni. Belföldön a szabvány jégcsarnokkal rendelkező helyszínek népszerűbbé tételével a 

látogatottságban növekvés érhető el, a sikerességhez véleményem szerint mindenképen egy 

rendesen megszervezett és összeállított turisztikai csomagokra lenne szükség, így a jégkorong 
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esemény mind a csomag része, mint egy termék jelenne meg. Külföld esetén további 

fejlesztéseket kell a csapatoknál eszközölni, legalább egy budapesti csapatot felkészíteni és 

indítani az osztrák EBEL ligában. Ezzel mind a hazánkba utazó külföldiek számában, mind a 

külföldre akár csoportosan kiutazó Magyarok számában növekedést lehetne elérni. 

 

3.5. A MJSZ turisztikai együttműködései 

 

 Amikor arról gondolkodtam mi legyen a szakdolgozatom témája kételyek merültek fel 

bennem. Egyáltalán nem voltam benne biztos, hogy a magyar jégkorong, a MJSZ bármilyen 

típusú a turizmussal, vendéglátással foglalkozó céggel, vállalattal, szervezettel kapcsolatban 

lenne. Kutatásom megkezdésekor egyre több közös vonatkozásra derült fény. Egyre inkább 

kezdtem látni, hogy igen ez működik, létezik. Testvérem Szirányi Bence például 2. 

alkalommal vonult be a lakásunktól nagyjából 5km –re lévő Ramada Resort Aquaworld 

Budapest szállodába, egyféle felkészülésre a nemzeti csapattal együtt. Mint kiderült minden 

évben számos csapat érkezik tréningre, mérkőzésre, bajnokságra a mini kis óvodás 

korosztálytól egészen a felnőtt professzionális játékosokig. Az ide érkező csapatok általában 

nem 1 napra utaznak hazánkba,.ezért szállásra, étkeztetésre és különböző szolgáltatásokra van 

szükségük. A MJSZ így már szinte a kezdetek óta üzleti kapcsolatokat, együttműködéseket 

ápol utazási irodákkal, szállodákkal. Kovács Zoltán főtitkár úr a következőket válaszolta, 

mikor a MJSZ és a turizmus szektor együttműködésének létezéséről kérdeztem: 

 

„Igen, szerintem elég jól működik, vagyis jók a kapcsolatok. Az egyik legrégebbi, 

legkomolyabb partnerünk az IBUSZ már réges-rég óta, egyrészt a jegyértékesítés területén, 

másrész külföldi tornáknál az utazásszervezés terén, illetve ha belföldi utakra van igény 

abban is segítségünkre van. Van egy szponzori szerződésünk a Ramada Resort Aquaworld 

Budapest szállodával, amely a válogatott csapatokra érvényes, a Japánok például 

novemberben ismét jönnek, ahogy tavaly is, és ott fognak megszállni. Volt régebben 

szerződésünk az Accor szállodalánccal. Náluk voltak elhelyezve a nemzeti csapatok és 

kedvezményesen foglalhattak a mérkőzésre érkezők is. A Magyar Turizmus Zrt-vel is 

kapcsolatban vagyunk, Horváth Gergely úr segít nekünk. Volt is egy rendezvényünk a Füredi 

mólón a Fehér Szalag vitorlás versenyen, ahol a Magyar Turizmus Zrt. segédkezett nekünk 

illetve kölcsönösen segítettünk egymásnak. Picit féltem az egész dologtól, de pozitívan sült el, 
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viszonylag nagy érdeklődés volt. Most is együttműködtünk a Budapesti Turisztikai Hivatallal 

a 2011 VB –n is kint voltak a Papp László arénában egy standdal. Több száz külföldi 

érdeklődő tette tiszteletét náluk és ismerhette meg a fővárost, még ha csak prospektusokból 

is.” 23 

 

Kovács Úr örömmel mesélte el a fentieket, illetve tájékoztatott, hogy a MJSZ nyitott 

bármilyen együttműködésre a továbbiakban is a turisztikai szektorral. Véleménye szerint egy 

hajóban evez a jégkorong a turizmussal. Mindenkinek a siker a célja. A Magyar jégkorong 

szeretne még népszerűbb, erősebb lenni, turisztikai szemmel ugyan ezeket a célokat lehet 

elmondani hazánkról. Cél az ismertebb, látogatottabb Magyarország, a turisztikai statisztikák 

erősítése. Láthatóan az ország, a főváros imázsa segítheti utazásra ösztönözni azokat akik 

csupán a sportrendezvényre nem is biztos, hogy hazánkba látogatnának, hiszen eggyel több ok 

,hogy, miért jöjjenek el. Ez a feltevés valamilyen szinten visszafelé is igaz, a sportág is hoz a 

turizmusnak „extra látogatókat”. Véleményem szerint további együttműködésekkel és a 

létezőek még jobb összecsiszolásával nagy eredmények lennének elérhetőek.  

 

3.6. Jégkorong-turizmus? Tehát létezik? 

 

 A válasz egyértelműen igen! Mondta el a kanadai szakember. Mélyinterjúnk során a 

következő képen mesélte el sok éves tapasztalatait Mr. Glen Williamson a témáról: 

„Ooo, mindenképpen! Észak-Amerikában és Kanadában, de az Észak/Nyugat –Európa 

néhány országában is ez egy óriási üzlet. Tudod az európai csapatok néha átjönnek ide 

hozzánk is (Kanada & USA) és különböző részeit az országnak meglátogatják. Az utazási 

irodák mindenben a segítségükre vannak, lefoglalják a szállodákat, megveszik a 

repülőjegyeket. Az NHL majdnem össze csapata rendelkezik egy saját utazási irodával 

(együttműködnek egy-egy irodával), akik nem csak a csapat, de a szurkolók utazásait is intézik 

végig a szezonban. A kanadai csapatok például átutaznak Európába, azért hogy ott a 

                                                 
23 Interjú – Kovács Zoltán: MJSZ főtitkár 
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sporttapasztalatok mellett kulturális tapasztalatokat is szerezzenek. Személyesen ismerek 

olyanokat, amerikai barátaim, akik családostól évente 3 hétre átmennek Európába. Egyféle 

körutat csinálnak, Németország, Svájc, Ausztria, Csehország. Körülbelül 15 mérkőzést 

játszanak, edzéseken vesznek részt. Más nemzet gyermekeivel együtt edzenek. Azután pedig 

különféle túrákat szerveznek, felfedezik a vidéket, a látványosságot. Ez olyan egyféle all-

inclusive üzlet az utazási irodák megszerveznek mindent. Csak magamat tudom ismételni, ez 

egy nagy és jól menő üzlet nyugaton. Az NHL egy más téma, utazásszervezés az NHL 

csapatoknak, rajongóknak egy milliódolláros üzlet.”24 

 

A szakember szavait alátámasztja néhány, az interneten talált cikk is a témával kapcsolatban. 

A The Globe and Mail hírportál például elmondja, hogy amint az NHL szezon megkezdődik, 

az utazási szegmens egyik leggyorsabban növekvő üzletága, a sportturizmus is fellendül. 

„As the puck drops in earnest this week on the National Hockey League's regular season, 

travel operators have already hopped over the boards with packages that make up one of the 

fastest-growing segments of the travel market: sports tourism.”25 

A cikkben ezen felül leírják, hogy sok rajongó azelőtt még sosem látott jégkorongmérkőzést. 

Teljesen lenyűgözi őket, hogy a verekedés a játékban engedélyezett. Nekik például egy külön 

csomagot alakítottak ki. Az utazási iroda megszervezi az elszállásolást, a mérkőzés napján a 

vendégeket felveszi az iroda busza a szállodájukban, a buszon mindenki megkapja a 

belépőjét. Az úton a csarnok felé az idegenvezető elmondja a játék főbb szabályait, egy –két 

video-bevetítést játszik le a buszon, mellyel még nagyobb érdeklődést kelt fel. 

Egy, ettől teljesen független webes forrás, a News1130.com oldalán a következő vezércím 

volt olvasható 2011 nyarán: „Hockey Tourism booming”. Leírják, hogy a Vancouver Canucks 

csapat szurkolói rengeteg pénzt költenek, hogy eljussanak Boston-ba két mérkőzésére. Claire 

Newell a Jubile Travel vezetője elmondta, hogy nagy fellendülés történt az üzletben az NHL 

rájátszásnak köszönhetően. Vállalatuk egyik ajánlata például a következő volt: 

                                                 
24 Glen Williamson - Interjú 

25 http://www.theglobeandmail.com/life/article124899.ece 
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„Another package released today has an estimated price of $1,300 per person, covering the 

flight, hotel, and a ticket to Game 4 on Wednesday.” 26 

Összességében tehát igen, a jégkorongturizmus egy létező szegmense a sport turizmusnak. 

Hazánkban még gyermekcipőben járó, rendkívül kielégítetlen formája az utazási keresletnek. 

A kereslet már most jelen van Magyarországon és egyre növekvő tendenciát mutat. A 

lehetőségek időben megragadása nagyon fontos lenne a további sikerek elérésének érdekében. 

A fejlesztéseket, együttműködéseket, kezdeményezéseket pedig nem csak a jelenlegi szinten 

kéne tartani, hanem egy magasabb lépcsőre tenni. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
26 http://www.news1130.com/news/local/article/236902--hockey-tourism-booming 
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4. Végszó – Összefoglalás 
 

 Dolgozatom megírásával fő célom a turizmus napjainkban rendíthetetlenül fejlődő 

ágának, a sportturizmusnak egy, hazánkban még kialakulóban lévő típusának, a jégkorong-

turizmusnak megismertetése volt. Célom az is, hogy megrendezésre kerülőjégkoronggal 

kapcsolatos rendezvényeket és turisztikai erejüket bemutassam, az eseményekben rejlő 

lehetőségeket felvázoljam. 

 Kutatásom bemutatása előtt az elméleti alapok kerültek tisztázásra. Próbáltam a 

legfontosabb témához kapcsolódó definíciókat összegyűjteni és tisztázni, mind a 

sportturizmus, mind a rekreáció területéről. Megemlítést nyert a sportturizmus erős növekvése 

is, ebből kifolyólag pozitív kép alakul ki, mely a jövőbeni sport – idegenforgalom 

együttműködésével csak javulhat. Ezt követően a sportág kanadai megszületéséről esett pár 

szó, majd az NHL, az észak-amerikai liga létrejöttéről, hierarchiájáról, működéséről írtam. 

Mivel nagyon sok ember számára egy „újdonságról” beszélünk, fontosnak tartottam ezek 

szokásosnál részletesebb bemutatást. Ezután a magyar sportág vonatkozásait bontogattam. 

Felvázoltam a jégkorong környezeti igényeit, részvételi lehetőségeit, szezonalitását. Minden 

információ fontos, hiszen akár közvetett vagy közvetlen úton is érinthetik a sportturizmust. 

Elképzelhető, hogy hosszúnak tűnik az elméleti keret, de úgy vélem mindenképen 

elengedhetetlen volt ezek ismertetése. Rendkívül összetett, speciális elemekben gazdag, 

látványsportról beszélünk. Ebben a kategóriában nehéz lenne versenytársat találni neki. Ez az 

adottság a sportturizmus speciális igényeinek tekintetében is pozitív eredményt mutat. Ugyan 

a hazai infrastruktúra még nem tökéletes, beruházásokat igényel, főleg az Alföld, Kelet-

Magyarország területén, ettől függetlenül az elmúlt években sok pozitív irányú változás 

történt. 

Saját kutatásom elsődleges forrását, mint már fentebb említettem saját magam készítette 

kérdőívem adta . Ennek eredményeit próbáltam megerősíteni, alátámasztani a kanadai 

származású Glen Williamson úrral és a Magyar Jégkorong Szövetség főtitka Kovács Zoltán 

úrral, való mélyinterjúimmal. Ezen felül, Kovács úr még rendelkezésemre bocsátott egy, a 

jégkorong szövetség által készített kérdőív eredményeit is. Próbáltam a bevezetőben 

megfogalmazott hipotézisek mindegyikét megfelelően megválaszolni. 
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Megfigyeltem például, hogy az állított 18-35 éves korosztálynál egy tágabb 20-50 éves 

korosztály a leggyakoribb érdeklődő. Ezek mellett kiderült, hogy a fiatalabb és az idősebb 

korosztály is képviselteti magát, a sportág képes mind a fiatal, mind az idősebb korosztályt 

utazásra bírni és bevonni a bel-és a külföldi turizmusba is. Kiderül, hogy a látogatók 

hajlamosak a nagyobb távolságok megtételére is. A kutatás kimutatta, hogy rendkívül gyakran 

vesznek igénybe kereskedelmi szálláshelyeket a külföldre látogatók. A belföldi utazásokra ez 

kevésbé igaz, de a jégkorongturisták egy része nyitott erre is.  Ahogyan ez várható volt, 

legfőbb vonzerőnek a versenytárssal nem rendelkező élménycsokor, a jégpálya hangulata, a 

játék szabályai által engedélyezett agresszivitás, a játék gyorsasága, kiszámíthatatlansága 

bizonyult. A legtöbben jelenleg gépkocsival érkeznek a helyszínekre, amit jó lenne 

megváltoztatni több szurkolói busz indításával. A csoportos utazásra, utaztatásra nagy 

szükség lenne, mind hazai, mind külföldi téren. Ahhoz, hogy ez működőképes legyen, az utak 

időben és megfelelőképpen kell, hogy promotálva legyenek. Ne utazás előtt 2 nappal legyen 

meghirdetve. A rajongók legnagyobb része 3.000-5.000 Ft költ havonta, de a 10.000-15.000 

Ft-ot költők száma sem elhanyagolhatóak. Egy szűkebb réteg hajlandó a 20.000-50.000-os 

havi kiadásra is a sportág nyomon követése érdekében.  Arról, hogy az elmúlt 5-7 évben 

sokkal nagyobb népszerűségnek örvendene a jégkorong hivatalos adatokat nem találtam, de 

személyes kapcsolatomból és kötődésemből kifolyólag ezt tapasztaltam. Az érdeklődők, a 

nézők és rajongók száma egyértelmű növekvést mutat.  

A sportág még népszerűbbé tételére rendkívül sok, 902 tanácsot kaptam a kitöltőktől. Nagyon 

sokszor ismétlődött a több reklám a televíziókban, jégkorong mérkőzés közvetítése 

közszolgálati vagy olyan adókon, ami az ország egész területén díjmentesen fogható (RTL 

klub, TV2), (sajnos a jelenleg közvetítő csatornák az ország korlátozott részein érhetőek csak 

el), legalább a nemzeti csapat játékosainak több médiaszereplése (a néző azt mondhassa: igen 

ez egy szimpatikus ember – fontos a szereplők megismertetése a közönséggel-, megnézem a 

mérkőzést). Ezeken felül természetesen számtalan ötletes és működőképes választ kaptam, 

melyeket kérés esetén szívesen nyilvánosságra hozok.  

A látogatók számára az elsődleges vonzerő általában maga a mérkőzés, de a kutatás kimutatta, 

hogy főleg külföldi utazás esetén a nagytöbbség az adott ország, régió, település turisztikai 

látnivalóit is vonzónak tartja. Különféle turisztikai, idegenforgalmi szolgáltatásokat is 

rendszeresen igénybe vesznek. Általában a helyszín kiválasztása nem meghatározó, egy jó 
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mérkőzés egy kevésbé forgalmas településen is a turizmus növekedését eredményezheti. 

Fontos az időpontokra odafigyelni, nem a délutáni órákra, hétköznapokra tenni a nagyobb 

jelentőségű eseményeket. Sokkal inkább a hétvégi napokra, 19.00-19.30 –es kezdéssel, hogy 

senkitől ne vonjuk meg a lehetőséget az élő megtekintéstől.  

Sajnos a lehetőségek, mint ezt írtam kötöttek hazánkban. A játékterek nem mobilisak, helyhez 

kötöttek. Szükség lenne arra, hogy ott ahol jelenleg még nincsen működő jégcsarnok, 

leginkább az Alföld és környéke körzetében, néhány szabvány méretű jégpályát létesíteni. 

Budapesten belül a budai oldal is jégpálya nélkül van, amin a mihamarabb változtatni kéne. 

Egyet lehet érteni azzal, hogy célszerű akár egyszerűbb jégpályákat ott is létrehozni, ahol az 

anyagiak szűkösek. Amennyiben a hosszabbtávú szempontokat is figyelembe vesszük 

törekedni, kell a szabványos, nemzetközi elvárásoknak megfelelő fedett jégcsarnokok 

létrehozására. Várható, hogy ezek többletköltsége idővel megtérül.  

Természetesen sportág nélkül jégkorongturizmusról sem beszélhetünk. Evidens tehát, hogy 

több jégcsarnok → jobb utánpótlást eredményez → ennek köszönhetően több mérkőzés és 

játékos lesz, → már ha csak a több játékos ismerősei jönnek el több lesz a néző, a rajongó → 

növekszik a sportturizmus – jégkorongturizmus. Leírva olyan egyszerűnek tűnik az egész. 

Nem az! Sajnos a pénz nagyúr, szükség lenne nagyobb állami támogatásra, a sportág által 

elért sikerek jutalmazására (anyagiakban). 

 

Érdekességképpen megkérdeztem válaszadóimat, hogy hallottak-e a nyugaton működő 

jégkorong-turizmusról, bérelt buszokról, vasúti kocsikról, vagy egyes csapatok által 

létrehozott charter járatokról. Örömmel láttam, hogy a válaszok körülbelül felében igenlő 

volt. Ezt Mr. Williamson és internetes kutatásom is megerősítette, hiszen a google.com 

segítségével bárki bizonyosságot nyerhet a jégkorongturizmus meglétéről. 

Összességében, megállapítom tehát, hogy a jégkorong sport népszerűsége rendkívüli ütemben 

nő, habár nagyban befolyásolják a hátrányos külső tényezők, a pénzügyi- és infrastrukturális 

lehetőségek. A klub csapatok próbálnak minél vonzóbb rendezvényeket szervezni, egyre 

többször látni csalogató, igényesen szerkesztett beharangozó plakátokat. A MJSZ a nagyobb 

események lebonyolításakor több és több kiváló kapcsolódó programot szervez a mérkőzések 
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mellé ezzel még csalogatóbbá téve a rendezvényeket. Ennek köszönhetően ezzel a nagyszerű 

sportággal színesítve a hazai sportturizmus palettáját.  

Véleményem szerint a témában további kutatások, felmérések fontosak lennének. Érdekes 

lenne például a külföldön alkalmazott sport – utazási szektor együttműködéseinek elemzése, a 

MJSZ marketing tevékenységeinek eddig elért eredményei, illetve a jövőbeni tervei, a 

külföldről hazánkba érkező „sztár csapatok” turizmus-vonzatának vizsgálata, más 

sportágakkal való együttműködési lehetőségek vizsgálata (pl. tegyük fel, minden újpesti 

futballmeccsre váltott jegy mellé kap a sportszerető egy jégkorongmérkőzésre jogosító 

belépőt is). 

Bízom benne, hogy sikerült a témát bemutatnom és egy jó részéről kedvező és reális 

képet alkotnom. A jégkorongban rejlő lehetőségek még egy sötét szobában rejtőznek annak 

ellenére, hogy a sportág több mint 80 éve jelen van Magyarországon. Remélem, hogy a 

dolgozatommal sikerült támogatnom és hozzájárulnom az említett sötét szoba 

megvilágosításához. 
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4.ábra: A 2 főcsoport és a divíziók, csapatok megoszlása a 2011/2012 NHL szezonban 
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5. ábra: Magyarország területén elhelyezkedő szabvány méretű jégpályák 

 

 

6. ábra: Budapest területén elhelyezkedő szabvány méretű jégcsarnokok 
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7. ábra: 2011. áprilisi MJSZ kérdőív – demográfiai adatok 

 

 

8. ábra: 2011. április MJSZ kérdőív – kikkel járunk szurkolni? 
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9. ábra: A válaszadók nem szerinti megoszlása 

 

 

10. ábra: A válaszadók életkor szerinti megoszlása 
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11. ábra: A válaszadók iskolai végzettség szerinti megoszlása 

 

 

12. ábra: A válaszadók lakhely szerinti megoszlása 
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13. ábra: Tapasztalt vs. új látogatók a jégkorongmérkőzéseken. 

 

 

14. ábra: A válaszadók sporteseményt látogatási szokásai 

 



88 

 

 

15. ábra: Látott-e már valaha jégkorongmérkőzést? 
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17. ábra: A válaszadók információ gyűjtésének forrásai – Honnan hallottak a 2011-es 

budapesti jégkoron világbajnokságról? 

 

 

 

18. ábra: A válaszadók információgyűjtési szokásai  
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19. ábra: Hallott-e a 2011 budapesti jégkorong vb-ről? 

 

 

20. ábra: Fontosak-e a kiegészítő, szórakoztató programok? 
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21. ábra: A válaszadók átlagos költési szokásai jégkorong rendezvények látogatására 
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23. ábra: A válaszadók 80km-nél távolabbra való utazásainak gyakorisága 

 

 

24. ábra: A válaszadók hazánk határain kívülre utazásainak gyakorisága 
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25. ábra: A válaszadók külföldre utazásainak céljai 
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7. MELLÉKLET 
 

1. melléklet: a jégkorong szabályai, alapismeretei és fontosabb kifejezései 

 

A pályán két 6-6 játékosból álló csapat küzd egymással. A játékosok a kezükben botot (ütőt) 

tartanak, amelynek a nyéllel szöget alkotva egy úgynevezett toll része is van. Ezzel a tollal 

igyekeznek a vulkanizált gumiból szült (2,54 cm vastag és 7,62 cm átmérőjű) korongot az 

ellenfél kapujába beütni. A mérkőzések tartama 3 X 20 perc tiszta játékidő. Az egyes 

harmadok között 10 perc pihenőidő van. 

A pálya és tartozékai 

A palánkkal körbekerített jégpálya legnagyobb mérete 60 X 30 méter, legkisebb mérete 56 X 

26 méter. A pályát a jégfelülettől számítva 122 cm-nél nem magasabb és 144 cm-nél nem 

alacsonyabb palánk veszi körül.A pálya rövidebb oldalain elhelyezett palánkoktól legalább 

300 cm, de legfeljebb 400 cm távolságban a pálya egész szélességében, párhuzamosan a 

palánkkal, egy 5 cm széles piros vonalat kell húzni. Ez a vonal a kapuvonal. A kapuvonal 

közepén kell a kapukat elhelyezni: a kapufák átmérője 5, a kapu magassága 122, szélessége 

183 cm. A kapu belmérete (a háló) a kapuvonal külső élétől a háló legmélyebb pontjáig nem 

lehet több; mint 100, és nem lehet kevesebb, mint 60 cm. A kapufákat, a keresztrudat és az 

egyéb kaputartozékokat pirosra kell festeni. 

 Az A, B, C, D, E bedobópontokat körrel jelölik. Átmérőjük 30 cm, a körök átmérője 9 méter. 

A bedobópontok és a körök piros színűek, csak a pálya közepén levő kék színű. A semleges 

harmadban 4 db 30 cm átmérőjű piros bedobópontot kell festeni. 

 Csapatok, játékosok 

 Egy csapat 6 játékosból áll: kapus, jobbhátvéd, balhátvéd, jobbszélső, középcsatár, balszélső. 

 A mérkőzés megkezdésekor egy csapatnak 17 beöltözött játékosa lehet, akik közül kettő 

kapus. Játék közben egyszerre csak hat játékos lehet a pályán, a többiek a palánkon kívül, a 

cserepadon foglalnak helyet.A játékosok a cserepadról bármikor cserélhetők. A büntetését 

letöltő játékos csak akkor, ha a büntetőpadról a pályán át saját cserepadjához korcsolyázott. 

 A sérült játékos azonnal elhagyhatja a pályát és őt cserejátékos helyettesítheti. Kapus sérülése 

esetén a tartalékkapusnak kell azonnal beállnia. Ha a kapust a sérülése miatt cserélni kell, 

további 5 percig várni kell, hogy a cserejátékos a kapus öltözékét magára ölthesse. 
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 Felszerelés 

 Az ütőket fából, vagy a nemzetközi szövetség által engedélyezett anyagból kell készíteni. Az 

ütőnek kiálló részei nem lehetnek. Az ütő maximális méretei : a külső saroktól a nyél végéig 

135, a külső saroktól az ütőtoll végéig 37 cm.  

Az ütőtoll legfeljebb 7,5 cm széles lehet. (A kapus ütőjének tolla a hajlatnál 11,5 cm, a többi 

részben 9 cm-nél nem lehet szélesebb.)  

A korcsolyák mintáját a nemzetközi szövetség írja elő. Gyorskorcsolya és műkorcsolya nem 

használható, mert sérüléseket okozhat. A korcsolya és az ütő kivételével a kapus felszerelése 

kizárólag a fej és a test védelmét szolgálhatja. A kapus lábszárvédőjének szélessége felcsatolt 

állapotban nem lehet több 25 cm-nél. A teljes védőfelszerelést - a kesztyűt, a fejvédőt és a 

kapus lábszárvédőjét kivéve - a mez, illetve a sportszár alatt kell viselni  

Büntetések 

 A büntetések a tényleges játékidőbe beleszámítanak, a következők szerinti fokozatban: 

- kis büntetés 

- technikai büntetés 

- nagy büntetés 

- fegyelmi büntetés 

- végleges kiállítás 

- büntetőlövés. 

 

 Kis büntetés 

 A játékosnak, kivéve a kapust, el kell hagynia a jeget 2 perc tényleges játékidőre, amely idő 

alatt cserejátékossal nem helyettesíthető. Kapust nem lehet büntetőpadra küldeni, helyette 

csapatának egyik játékosa tölti le a büntetést, aki a hiba elkövetésének időpontjában a jégen 

tartózkodik. Ezt a játékost a csapatkapitány jelöli ki. Technikai kis büntetés is 2 percet von 

maga után. A csapat bármely tagját kijelölheti a kapitány, és ennek a játékosnak azonnal el 

kell foglalnia helyét a büntetőpadon. A kis büntetés megszűnik, ha a kiállított játékos csapata 

gólt kap. A csapat akkor kiegészülhet. 

Nagy büntetés 

 A mérkőzés folyamán az első nagy büntetés esetén a hibázó játékos, kivéve a kapust, 5 perc 

tényleges játékidőre áll ki, anélkül, hogy őt egy cserejátékos helyettesíthetné. A második 

esetben is 5 pere a tényleges büntetési idő, de ha ugyanaz a játékos kapta a két nagy büntetést, 
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akkor 15 percig 1 nem mehet vissza a jégre (nagy büntetés + fegyelmi büntetés). Az 5 perc 

letelte után másik játékos beállítható. Harmadik nagy büntetést kapott játékos végleg kiáll a 

játékból (nagy büntetés + végleges fegyelmi büntetés). 

 

 Fegyelmi büntetés 

 A fegyelmi büntetés mindenjátékos számára, kivéve a kapust, a tényleges játékidőből való 10 

perces kizárásból áll. Egy cserejátékos azonnal helyettesítheti a megbüntetett játékost. 

Végleges kiállítás 

 Egy játékosnak a játék teljes hátralevő idejére történő kizárásakor a megbüntetettet azonnal 

az öltözőbe kell küldeni. Ez a játékos nem vehet részt addig további mérkőzéseken, amíg 

ügyét az illetékes fegyelmi szerv nem tárgyalta. 

 Büntetőlövés 

 A következőképpen kell végrehajtani a büntetőlövést: a korongot a felezővonal közepére kell 

helyezni, és az edző által kijelölt játékos köteles a koronggal kapura törni s gól elérését 

megkísérelni. A kapus nem hagyhatja el a kapuelőteret, míg a támadójátékos a korongot meg 

nem érintette, ezután a kapus megkísérelheti a korongot, vagy a játékost minden 

megengedhető módon feltartani. 

 Gólt kell ítélni, ha a kapus az ütőt a korongot vezető játékos felé dobja. Nem lehet gólt elérni 

a kapusról, a kapufáról vagy a palánkról lepattanó koronggal. A büntetőlövés akkor is véget 

ér, ha a korong áthalad a kapuvonalon. A végrehajtás megkezdése előtt mindkét csapat 

játékosainak vissza kell húzódniuk a félpályát jelző piros vonal mögé. Ha nem sikerült gólt 

elérni a büntetőlövésből, akkor a harmad két bedobópontja valamelyikén kell a korongot 

játékba hozni. A büntetőlövés kivitelezéséhez szükséges idő nem számítható a szabályos 

játékidőbe. 

 A kapus büntetései 

 Kapust nem lehet kis, nagy vagy fegyelmi büntetésért kiállítani. Azonban a második nagy 

büntetésnél a kapust végleges fegyelmi büntetéssel kell sújtani, a játékból ki kell zárni és 

helyette egy mezőnyjátékos öltözhet be felszeretésébe, amire 15 perc adható. 

Játékszabályok  

a.) játék a testtel (bodicsek)  

Kis vagy nagy büntetéssel kell azt a játékost sújtani – a játékvezető véleményétől függően, 

figyelembe véve a palánkra esés hevességét -, aki ellenfelét oly módon löki testével, vagy 
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nyomja a könyökével, illetve szabálytalanul támadja vagy gáncsolja, hogy annak 

következtében erősen a palánkhoz vágódik. Az egész pályán lehet testtel játszani, tehát 

nemcsak a védekező térfélen. Két lépés nekifutást lehet végrehajtani a támadáshoz. Ha a 

játékos több lépést tesz az összeütközés előtt, az meg nem engedett támadás és kis büntetést 

von maga után. 

  

Kis és nagy büntetéssel lehet büntetni a játékvezető megítélése szerinti feleslegesen kemény 

játékot. Végleges kiállítással kell sújtani azt a játékost, aki ellenfelét szándékosan 

korcsolyával megrúgja, vagy ezt megkísérli. Kis büntetés, ha a játékos ütőjét, térdét, lábát, 

könyökét, karját, kezét úgy használja, hogy azzal ellenfelének botlását, esését idézi elő. Kis 

büntetéssel kell sújtani minden játékost, kivéve a kapust, aki szándékosan a korongra esik, 

vagy pedig a korongot valamilyen módon odahúzza, mialatt a jégen áll vagy fekszik. Azért 

büntetőlövés jár, ha a kapu előterében csinálja ezt a mezőnyjátékos.  

A kapusnak tilos a korongot előre, az ellenfél kapuja felé dobni; csak oldalra és hátra dobhatja 

el. Ha a kapus a korongot védte és nem hozza játékba, akkor a játékvezető három 

másodpercig vár, utána fújja le az akciót. A játékos nyújtott kézzel megállíthatja a levegőben 

a korongot és maga elé ejtheti, de játékostársa felé nem. Nem érvényes a gól, ha a 

támadójátékos kézzel üti a korongot a kapuba.   

b.) játék az ütővel  

Ütő nélküli játékos részt vehet a játékban, törött ütővel mezőnyjátékos nem játszhat. A kapus 

azonban addig, amíg nem kap új ütőt, használhatja a töröttet. A törött ütőt a játékosnak a jégre 

kell ledobnia, és új ütőért a cserepadhoz kimennie. Nem lehet kintről bedobni a jégre az ütőt, 

csak a kapusnak viheti be játékostársa. Az ütővel ütni - a legsúlyosabb vétség. A korongot 

vezető játékos ütőjére adott könnyű ütés, mint védelmi akció, megengedett. Az ellenfél testére 

azonban nem szabad ütni. Kis büntetés jár érte, ha a játékos az ütőjét úgy használja, hogy 

azzal ellenfelének esését idézi elő. Tilos az ütőt vállmagasság fölé tartani, és az így elért gól is 

érvénytelen. Kis büntetéssel kell sújtani azt a játékost, aki a korong birtokában nem levő 

ellenfelének előrehaladását megakadályozza, vagy aki ellenfele kezéből szándékosan kiüti az 

ütőt. Ha a védekező csapatnak valamelyik játékosa, beleértve a kapust is, az ütőjét a korongot 

vezetőjátékos felé dobja a védekező harmadban, a játékvezetőnek engednie kell, hogy az 

akció be. fejeződjék, és ha nem esett gól, a támadócsapat javára büntetőlövést kell ítélnie. Ha 
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gól esett, nem kell büntetőlövést alkalmazni. Nagy büntetés jár akkor, ha ezt a 

szabálytalanságot a semleges vagy támadóharmadban követik el.  

Bedobás  

A korongot a játékvezető hozza játékba a következőképpen: bedobásnál egy-egy játékos áll a 

bedobókörbe, egymással szemben, párhuzamosan az oldalpalánkkal. Az ütő teljes tollát a 

jégre kell fektetni úgy, hogy a toll hegye a bedobó középponti kör szélén legyen. A 

játékvezető a kezdő játékosok ütői közé ejti a korongot, és miután az a jeget érintette, 

kezdődik a játék. A játékvezetőnek minden bedobásnál sípolnia kell. Ha szabálysértés történt 

a támadóharmadban a támadócsapat részéről, akkor a bedobás a semleges harmad 

bedobópontján történik. Ha a védekező csapat okoz a védőzónában játékmegszakítást, akkor a 

bedobás ott történik, ahol a megszakítás bekövetkezett. Ha a megszakítás a semleges 

harmadban történik, akkor a bedobást ott hajtják végre. A bedobást az oldalpalánkhoz 6 

méternél közelebb nem lehet elvégezni (természetesen, amennyivel kisebb a pálya, annyival 

csökken a méterek száma). Ha a játékot a szabályokban meg nem határozott ok miatt kell 

megszakítani, a bedobást ott kell végrehajtani, ahol a megszakítás történt. 

 Lesszabály 

 Lesen van egy játékos, ha mindkét korcsolyája teljes egészében a középvonal vagy a kék 

harmadvonal külső szélén túl van. A támadócsapat játékosai a korong előtt nem mehetnek be 

a támadóharmadba, tehát a kék vonalon legelőször a korongnak kell áthaladnia, és csak utána 

mehet be a támadójátékos.Az egyik zónában levő játékos a saját csapata játékosának nem 

adhatja le egy másik zónában (harmadban) a korongot, de ha egy támadójátékos a korongot 

hátrafelé, a támadóharmadban saját kapuja felé adja le, az ellenfél a korongot bárhol átveheti. 

 Tilos felszabadítás  

Ha valamelyik csapat egyik játékosa a korongot a piros vonal mögül az ellenfél csapatának 

gólvonalán túl lövi, a játékot meg kell szakítni és a korongot a hibázó csapat közelében levő 

alapbedobó pontok valamelyikéről kell bedobni. Ha a korong az ellenfél kapujába jut, a gól 

érvényes. Ha a korong az ellenfél valamelyik játékosát érinti, mielőtt a kapuvonalat elérné 

tilos felszabadítás nem történt. Ezt a szabálytalanságot a csapatok időhúzás érdekében követik 

el. Szorongatott helyzetből kivágják a korongot a védekező harmadból, és ezzel - igaz, hogy 

csak pillanatokra - felszabadul a kapu a közvetlen veszélytől. Ezt a szabályt alkalmazni kell 

függetlenül attól, hogy a csapatok számszerűen egyformák vagy nem.   

Gól 
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 Akkor érvényes a gól, ha a támadócsapat egyik játékosa a korongot ütőjével elölről, a két 

kapufélfa között és a keresztrúd alatt, szabályos módon teljes egészében a gólvonalon túlra 

juttatja. Ha a korong valamilyen módon a védekező csapatnak egyikjátékosát érintve jut a 

kapuba, öngólt kell ítélni. Ha a támadójátékos a korongot korcsolyával rúgja és az egyik 

védekező játékosról - kivéve a kapust - a kapuba jut, a gól érvényes. 

 Érvényes a gól, ha lövés után a lövő egyik játékostársát érinti a korong és így jut a kapuba. 

Érvénytelen a gól, ha a korongot szándékosan rúgják, dobják, vagy nem ütővel ütik a kapuba. 

Minden játékost, aki a korongot az ellenfél kapujába juttatja, a "góllövő" - nyilvántartásban 

kell feljegyezni.  

A korong különböző helyzetekben  

Ha a korong elhagyja a pályát, vagy a pálya fölött tárgyakat, üveget vagy hálót érint, kivéve a 

palánkot, a bedobást ott kell elvégezni, ahol utoljára egy játékos megérintette. Kis büntetéssel 

kell sújtani minden játékost, beleértve a kapust is, ha szándékosan kilövi a pályáról a korongot 

és ezáltal a játékot késlelteti. A bedobást ott kell eszközölni, ahol a hibát elkövették. Kötelező 

a korongot előrejátszani. Az a csapat, amelynek saját védelmi harmadában van a korong, 

tartozik a korongot mindenkor az ellenfél kapuja felé játszani, kivéve, ha ebben az ellenfél 

csapatának játékosai megakadályozzák. Ilyenkor a bedobás a hibázó csapat védelmi 

harmadában, az alapbedobó körnél van. Kis büntetéssel kell sújtani minden játékost, kivéve a 

kapust, aki a korongot valamilyen módon szándékosan a palánkhoz, vagy a kapunak 

valamelyik részéhez szorítja anélkül, hogy őt az ellenfél támadná. Tömörülés esetén, vagy ha 

egyik játékos véletlenül a korongra esett és azt a játékvezető nem látja, a bírónak azonnal meg 

kell szakítani a játékot, és a bedobást ott kell elvégeznie, ahol a játékmegszakítás történt. 

Meg kell szakítani a játékot, ha a korong a játékvezetőt érinti. Ha gólt érnek el oly módon, 

hogy a korong a játékvezető korcsolyájáról vagy testéről közvetlenül a kapuba jut, a gól 

érvénytelen. 

Forrás: http://www.magyar.sport.hu/sport/jatekszabalyok/j_jegkorong.htm 
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2. melléklet: A Glen Williamson-nal készített interjú teljes szövege eredeti angol nyleven, a 

feltett kérdések sorrendjében 

 

Person: Mr. Glen Williamson 

Position: Head Coach @ Vasas Ice Hockey Team 2010/2011 

Place: 1046, Budapest, Külső Szilágyi út, Budapest Ice Center 

Date: 2010. March 27 – 9.00 

 

What do you think about the Hungarian Ice-Hockey? 

Ok, so. First of all, the hockey is just I feel ready to just grow explosion. The players at top 

league really work hard, they don’t get paid that much but they really work hard , they got 

better throught the year, the competition, the passion is growing. The hockey the young kids 

getting more exposed with the NHL on TV, with MOL league on TV, video. Seems more and 

more kids are coming. It also seems like there is a great future here. Hungarians want 

something different like soccer, handball, water polo, the tradition sports. Hockey is really 

exciting. Hungary had a hard time at 1956, the revolution. Russia did not really want Hungary 

to grow in Hockey. They wanted hockey for Slovakia, Czech but not for Hungary. It’s ready 

to bloom now. More people getting to exposed. Coaching is changing too, the old school the 

„Russian style”: yelling, screaming and negative has to stop because sport has to played by 

passion. Kids are excited about playing. I think it’s all the way true it’s ready for high 

growing. 

 

As you know Hungarian hockey had developed a lot in the last 5 years (new stadiums 

has been built), what do you think how could we step up on the next stage? 

Yeah, that’s a great point. That’s the next step because the horse pulls the wagon. I truly 

believe that they have to keep developing the Hungarian top teams, they have to get one more 

team  in the EBEL league the Austrian league. They have to give more chance for the top 

players to play in top league which are other country. A team here at Budapest should also go 

in EBEL, then you can develop more, you will get more TV contracts, more promotions, 

more sponsorship, more money in to it, and more name brand. The next level, the ownership 

should get better business models and run it to create money. From the money they created 
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use it to promote the matches. They should have all the games at 19.00 or 19.30 start instead 

of  17.00 – 18.00 as everybody is working yet. Should be more commercialized, so the 

business model is to make money. That promotion, having a great product, generating 

revenue and then invest it in the Club and in Players. So you say the teams behind the 

players should be stronger? Yes,they should be business organized, not just a hobby game. 

In the „backstage” of a club there should be a serious business model.  

 

As you worked in the NHL, could you tell me some personal experiences how are the 

NHL matches advertised? 

I think the NHL is another league totally. They got all their money from TV contracts, radio 

contracts. That’s why there is no advertising, not on the boards, and jerseys. The jerseys are 

clean. The junior and minor pro league get their money from ticket revenues and sponsorship 

like advertising, name branding a product to their team, that’s how they get the money. TV 

channels are paying millions of dollars in the US to get the right of broadcasting NHL. 

 

As you were a part of a Hungarian team for a season this year, how could you appraise 

the teams, your team? 

All the teams got better and better. Competition level is lot better than a year ago. They 

compete with pride and they got better technically, tactically which is normal. The pride and 

level of play really raised, the level of officiating didn’t come up. You know there is a lot of 

heart in their play. They just need more kids to get the chance to play and more opportunity 

for everybody. 

 

Approximately how many people participated in the biggest hockey event you have ever 

been? 

Well, in Switzerland I used to coach in front of 16.000 – 16.500 people in matches. In NHL it 

is over 22.000 - 25.000 people / match. In World Championships usually 15.000-27.000 

people depends on the location. Were these people from all over the world? Sure, not just 

local people, but always many of them came from other countries to see the matches. That’s 

the thing where Hungary could get a World Championship in A pool, B pool. You got the big 

center downtown. You got ice centers in Budapest. Downtown center is a 12.000 center. For a 

European World Championships that’s lots of space. Something else what I see on Hungarian 
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nation is passion. You have to make more events there, like 2-3 days championships for the 

teams. There should be more cooperation between the clubs to grow the sport. Right now 

everybody is against each other bacause they all worried about themselves. The group is 

stronger than the individual.  

 

Hockey –tourism as a word is unknown for us yet. Could you confirm me that it exists in 

the USA, Canada? 

Ooo, sure!  it’s a big business in North America and in Canada and even in North/West 

Europe. You know European teams sometimes come here. The teams go to different part of 

North America. The travel agencies do the hotel booking, flight ticket booking. Almost every 

NHL team a has cooperation with a travel agency which organizes not only the team’s trips 

but the trips for the team fan’s through the season. Teams from Canada come and travel to 

Europe, just for the sport and cultural exchanges. Different friends of mine with their kids 

(from the USA) they came over almost yearly. They travel in the spring around Germany, 

Switzerland, Austria, Czech Republic. They are here for 3 weeks. They have around 15 

games, trainings. They practice with other kids and they tour castles and a lot other sights. It’s 

kinda all inclusive business, the travel agencies organize them everything. I can only repeat 

my words. That is a big business and going well on the West. NHL is another thing. 

Organizing trips for NHL teams, fans in the USA is million dollar business. 

 

Do you think hockey match can be a cause to make people travel? 

People wanna do that because you know parents want the best for their kids, is that logical or 

not? So you can combine. The kids can go and play hockey in another place, another country 

and also learn about another culture another languages. Slowly but everybody realizes that the 

future is gold. They save money on other part of their lives. Kids have to expose on many, 

many things. 

This theory works mostly from higher junior ages, from age 16 and above. Not only the 

parents but many other people curious and show interest in sport in ice hockey. Sport events 

has to be promoted, it has to be fun, it has to give something “wow factor”. A sport even has 

to make customers from fans, you know what I mean? It has to run like a business! 

In Germany, in Switzerland they have busses; they have trains rented for the club fans. It 

works like if a team from Budapest said here we have 2 busses, we have space for 100 person, 
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let’s go together to Miskolc, Austria or to wherever the match is. Usually in the western 

countries when a team has to travel 5-6-700 km’s or more, they have 2-3 matches in 2-3 days. 

So the fans stay at that destination for that 2-3 days. They book together in 1 hotel so they got 

nice discounts as well. Works smooth! 

I also has to repeat myself, group/fan trips has to be promoted as well. Hockey needs more 

and more promotion in Hungary. Clubs needs to cooperate with each other and promote the 

sport together. I know it costs a lot of money but let me tell something. E-commerce, e- 

promotions does not need much money. Just think about it. How much does it cost to make a 

Facebook page, a MySpace page, an iwiw page, a Tweeter page? Some guys making the 

promotion and publish them. Of course it won’t be enough to reach a country but it’s just a 

nice beginning. But it would not work as well here in Hungary as it works in the USA & 

Canada! Be patient, it’s coming, that’s the whole idea is being successful! It’s going to work 

here as well! Ahead of the way, we are on the way! You guys, Hungary has to flow with the 

river….not just correcting myself, speed on the river! 
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3. melléklet: A MJSZ főtitkárával, Kovács Zoltánnal készített interjú teljes szövege a feltett 

kérdések sorrendjében 

 

Alany:  Kovács Zoltán 

Beosztás: Magyar Jégkorong Szövetség Főtitkára 

Helyszín: Budapest, 1146, Istvánmezei út 43, Magyar Jégkorong Szövetség Irodája 

Dátum: 2011. szeptember 20. – 19.00 

 

Milyen tisztséget tölt be a Magyar Jégkorong Szövetségnél? 

A jégkorong szövetség főtitkára, tehát főállású alkalmazottja vagyok. 

 

Mikor és hogyan került a jégkoronggal kapcsolatba? 

10 éves koromban kezdtem el hokizni a KSI –ben, 18 éves koromban átmentem a Fradi 

csapatába. Utána később a Ferencváros csapatában edzősködtem. 1980 után a MAC 

csapatának edzője voltam. A Magyar Jégkorong Szövetséggel 1994-be kerültem kapcsolatba, 

mikor is félállásban dolgoztam ott. 1998 óta vagyok a MJSZ főtitkára. 

 

Mit gondol, mi/mik azok a jégkorong által nyújtott vonzerők, amelyeket a 

nézők/látogatók fontosnak, motiválónak tartanak? 

A hokinak nagyon nehéz dolga van, hiszen komplikáltak a szabályai, nagyon nehezen látható 

követhető a korong a jégen. Talán ami ide vonzza nézőket az éppen az,hogy a televízión 

sokkal nehezebb követni a mérkőzéseket. Ez amellett szól, hogy aki ismeri a jégkorongot az 

inkább a helyszínen nézi meg a meccset. Nagyon jó a hangulat a meccseken. Eseménydús, 

nagyon sok kis apró dolog, apró részlet van, ami ráveszi az embereket, hogy jégkorong 

meccsekre járjanak. Ilyenek például a játék közbeni szünetekben levő kis zenei spotok, a 

harmadok szüneteiben megrendezett nyereményjátékok, az show elemekkel dúsított 

események, a jelmezes moderátor által irányított történések. Lehet, hogy a sportban, 

kezdetekben ez furcsa volt, de azt gondolom ma ahhoz, hogy a 3 éves gyermektől a 

nagymamáig mindenkit kimenjen, ahhoz fontos, hogy mindenkinek tudjunk valami 

érdekességet nyújtani. Erre nagyon ráállt a világ jégkorongja, tehát majdnem mindenhol 

ugyanazok a geg-ek , poénok mennek és lehet, már majdnem azt mondom, hogy popcornnal 
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beülni és tejszínes epret enni mint Wimbledonban. Tehát… hiszen ott is erre ment rá a dolog. 

A jégkorong ott a palánktól nem messze úgy vélem sokkal élvezetesebb, izgalmasabb. Hallja 

az ember a csattanásokat, a 150km/h süvítő korong hangját, látja az ütközéseket, a sokszor 

vérig menő verekedésbe/tömegverekedésbe torkolló összetűzéseket hogy mekkora „gladiátor 

küzdelem” folyik a jégen. Aki egyszer egy jó hoki meccsre kimegy az valószínűleg 

rendszeres látogató lesz. 

 

A MJSZ milyen módon (mely kommunikációs csatornákon) próbálja az embereket 

elérni, tájékoztatni a sportágról? 

Mi nagyon, nagyon szeretnénk, ha egy országos, mindenhol fogható tv-je lenne a sportnak. 

Korábban a SPORT tv-vel volt egy 8 éves szerződésünk, viszonylag széles körben, az 

országban 40-50%-ban fogható volt. Baj, hogy nagyon kevés mérkőzést közvetítettek, azok is 

elsősorban bajnoki meccsek voltak, kb. 10-12 alkalommal. A válogatott mérkőzésekkel nem 

volt gond, mert valamennyi hazai válogatott mérkőzést közvetítették, sőt megvették a 

válogatott mérkőzések közvetítésének licencét 2016-ig. Most váltottunk. Idén a DIGI 

televízióval kötöttünk szerződést, melynek előnye, hogy a DIGI televízió pénzt ad a 

jégkorongnak – ilyen most történik először hazánkban-, hogy közvetíthet, ráadásul rengeteg 

meccset vállaltak, közel 30 mérkőzés közvetítését. Ezen felül jó az is, hogy a hétfői nap a 

jégkorongé lesz. Úgy ítéljük meg, hétfőn az emberek általában nem mennek sehova, így 

többen ülnek le a televíziók elé, és mivel hétfőn több jégkorongmérkőzést fognak közvetíteni 

a tv-ben, reméljük, hogy a jégkorongmeccseket nagyobb népszerűségnek fognak örvendeni. 

Bízunk benne, hogy az emberek szokásává válik majd, hogy hétfőn este 6 kor bekapcsolják a 

tv-t és hoki meccset néznek, mint ahogy ez Kanadában is működik a szombati napokon. Ami 

hátránya a dolognak az az, hogy a DIGI TV az ország 30-40%-ában fogható, tehát viszonylag 

szűk kör nézheti. A televízión kívül az interneten is, a szövetség hivatalos honlapján 

(www.icehockey.hu) olvashatja bárki a legfrissebb híreket és azok elemzését. Ezen felül a 

mérkőzéseken osztogatni szoktak egy „KORONG” nevezetű magazint, melyben az éppen 

aktuális történéseket, érdekességeket olvashatják a kedves érdeklődők. A téli időszakokban, a 

napilapokban, sportmagazinokban is találhatóak a hazai jégkorong eseményekről 

tájékoztatók. A világhálónak és pár kitartóan lobbizó személynek köszönhetően a működő 

blogokon,  pl.: jegkorong.blog.hu télen-nyáron, a nap 24 órájában olvashatunk friss híreket a 

hazai és külföldi jégkorong eseményekről is. Az elmúlt években egyre népszerűbb közösségi 
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portálokon is megtalálható ez a sportág. Nagy események előtt óriás poszterekkel is 

tájékoztatjuk az embereket. Próbálunk különböző közönségtalálkozókat szervezni, a nyáron 

például a Fehér Szalag vitorlás versenyre vittünk ki pár válogatott játékost, melyben a Magyar 

Turizmus Zrt. segített. Meglehetősen nagy sikert aratott a megmozdulás. Rendeztünk bulikat 

„Hoki Buli – a buli, amiből nem jöhetsz ki rosszul” névvel, ahol zenés szórakozóhelyre hívtuk 

el a játékosokat. A szurkolóknak lehetőségük nyílt személyesen megismerni őket, együtt 

szórakozni velük. Sajnos anyagi keretünk nem túl nagy, így a lehetőségekhez mérten 

próbáljuk a legtöbbet kihozni magunkból. 

 

Kik látogatják, illetve kiknek ajánlaná a jégkorong-mérkőzéseket? 

Jelenleg úgy gondolom, hogy leginkább a fiatal korosztály baráti társaságokkal, baráttal, 

barátnővel érkezik a mérkőzésekre. A korosztály nagyon változó, a 3 éves gyermektől a 80 

éves nagypapákig minden korosztállyal találkozhatunk. Amennyiben statisztikákat nézünk a 

legtöbb látogatónk 30 körüli férfi. Viszont nagyon sokan érkeznek családdal, kisgyerekkel is, 

hiszen tényleg egy rendkívüli élményt nyújtó színvonalas kikapcsolódásról beszélünk, mely 

nem csak passzív, de aktív szórakozási lehetőség is, hiszen a szünetekben interaktív 

versenyek vannak melyeken a gyerekek is részt vehetnek. Talán kezd egyféle „menő” dologgá 

válni, hogy valaki egy jégkorongmérkőzésre ment el a hétvégén. 

 Kiknek ajánlja? 

Mindenféleképpen családoknak, ahol kisgyerek is van. A gyerekek rendszerint nagyon jól 

érzik magukat, a szülők is jól érzik magukat, ha másért nem is csak mert a gyerek jól érzi 

magát. Korban szerintem, 60 felett nem valószínű, hogy elkezd valaki jégkorong meccsre 

járni, hacsak nem lesz valami féle személyes kötődése a sportághoz (pl. unoka jégkorongozni 

kezd), de azt gondolom, hogy a 3-4 éves kisgyerekektől egészen nagypapa korig szívesen 

ajánlanám, nincs korhatár. Jó program még egy főiskolás, egyetemista korosztálynak, hisz 

lehet egy jó sört inni közben, dumálni a haverokkal, drukkolni valamelyik csapatnak. Pl. 

voltam Svájcban egy hoki meccsen, este 7 órakor Zürichben, ott egyféle találkozó pont volt a 

fiataloknak a jégkorong meccs. Beültek ittak egy-két pohár sört beszélgettek. A nézők 

minimum 60% fiatal volt. Amikor a nézők számára gondolunk, ne 300 emberre gondoljunk, 

hanem inkább kb. 1500-2000-re. Valószínűleg innen mentek tovább valamelyik zenés 

szórakozóhelyre, náluk ez akár olyan, mint egy „beforeparty”. 
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Itthon is sokszor látok baráti társaságokat, a 18-25 korúakat, akik úgy tartják , hogy 800-1000 

Ft megfizethető egy színvonalas közel 3 órás szórakozásért. 

 

A sportturizmus egy rendkívül tág fogalom, mit gondol, valójában beszélhetünk 

„jégkorong turizmusról” is? Jelen van Magyarországon a jégkorong turizmus? Milyen 

szerepet tölt be a jégkorongturizmus a sport-turizmusban hazánkban? 

Az „A” csoport mindenképpen egy jó turisztikai biznisz, mint ahogy a forma 1 –is. Az A 

csoportnál jellemzően a 2 hét alatt rengeteg turista mozog a tradicionális jégkorong 

országokból, Finnországból, Svédországból, Oroszországból, Lettországból, Csehországból, 

Szlovákiából. Mindenféle képen nagyobb tömegek utaznak el tehát mind sportügyileg, mind 

turisztikailag  nagyon jó vállalkozás egy A csoportos világbajnokság megrendezése ilyen 

szempontból is. Alapvetően a rendező ország jegybevétele is jelentős. Azt kell látni, hogy a az 

54-56 meccs ami egy A csoportos VB-n van, abból kb. 8-at játszik a hazai csapat. A többi 

meccsen nagyon kevés helyen  van, hogy egy nem hazai csapat meccsére több ezer hazai 

szurkoló elmenne. Tehát szükség is van arra, hogy a jegyek eladhatósága szempontjából 

minél többen jöjjenek a saját csapatuk meccsére turista ként. Ez az üzleti terv egy fontos 

része. Erre szervezte az A csoport nagyon jól hogy most 2 db 8-as csoportra osztották a 

csapatokat így majdnem a legvégéig kiszámíthatóak a meccsek. A régi struktúrával az volt a 

baj, hogy az első kör után nem lehetett tudni, hogy ki melyik csapat hol fog játszani, csak egy 

pár nappal előtte így nagyon nehéz volt repülőjegyet, szállást foglalni stb., így a középső 

szakaszban nagyon rossz volt a nézettség. A turisták nem nagyon tudták, hogy hova 

utazzanak. Ezzel az újítással viszont az utolsó rájátszás körig közel 40 meccsről lehet tudni 

hol játszik a csapat. Tehát ez egy tudatos döntés volt az IIHF felől? Igen, szerintem ez egy 

jó döntés volt hogy ezt a szövetség így kitalálta. Visszatérve, Magyarországra sajnos a divízió 

1-ben elhanyagolható a turisztikai tényező, elsősorban 90%-ban magyar szurkolók járnak el a 

meccsekre. Belföldi turizmus? , utaznak a szurkolók az országon belül? Egy felmérésünk 

szerint, amit 508 –an töltöttek ki 2011 áprilisában, kb. 20 oldalas felmérés volt. Ebben vannak 

utalások, ki merről érkezik a mérkőzésre. Kb. 50-60% helyi a látogatóknak, a másik fele 

pedig akár egész extrém helyekről érkeznek az országon belülről. Látható, hogy a nézők fele 

nem helyi lakó. Az ország méreteiből kifolyólag, itthon pl. a Debrecenben rendezett VB-on 

történt pár 100 szobafoglalás de nem jelentős mértékű. Az emberek inkább beülnek 4-5 en az 

autóba elmennek reggel, majd este haza és másnap vissza, minthogy szállást vegyenek 
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igénybe, hiszen 2-3 óra alatt megjárható majd az egész ország. Jellemzőbb, például az ifjúsági 

világbajnokság Miskolcon például csináltunk családi hétvégét, ahová számos család érkezett, 

Aquaticum látogatással, és más családi programokkal töltöttük ki a látogatók délelőttjeit, kora 

délutánjait. Sajnos a számok szerintem turisztikailag nem jelentősek.  

 

Működik –e bármilyen típusú közreműködés a MJSZ és szállodák, az MT Zrt., utazási 

irodák között? Bármilyen kezdeményezés történt-e, ha igen, milyen irányban? 

Igen, szerintem elég jól működik, vagyis jók a kapcsolatok. Az egyik legrégebbi, 

legkomolyabb partnerünk az IBUSZ már réges-rég óta, egyrészt a jegyértékesítés területén, 

másrész külföldi tornáknál az utazásszervezés terén, illetve ha belföldi utakra van igény abban 

is segítségünkre van. Van egy szponzori szerződésünk a Ramada Resort Aquaworld Budapest 

szállodával, amely a válogatott csapatokra érvényes, a Japánok például novemberben ismét 

jönnek, ahogy tavaly is, és ott fognak megszállni. Volt régebben szerződésünk az Accor 

szállodalánccal. Náluk voltak elhelyezve a nemzeti csapatok és kedvezményesen foglalhattak 

a mérkőzésre érkezők is. A Magyar Turizmus Zrt-vel is kapcsolatban vagyunk, Horváth 

Gergely úr segít nekünk. Volt is egy rendezvényünk a Füredi mólón a Fehér Szalag vitorlás 

versenyen, ahol a Magyar Turizmus Zrt. segédkezett nekünk illetve kölcsönösen segítettünk 

egymásnak. Picit féltem az egész dologtól, de pozitívan sült el, viszonylag nagy érdeklődés 

volt. Most is együttműködtünk a Budapesti Turisztikai Hivatallal a 2011 VB –n is kint voltak 

a Papp László arénában egy standdal. Több száz külföldi érdeklődő tette tiszteletét náluk és 

ismerhette meg a fővárost, még ha csak prospektusokból is. 

 

Vannak a MJSZ által előre szervezett utak vidékre, Budapesten kívüli településekre? 

Mit gondol, lenne rá igény? 

Azt gondolom, hogy külföldön ez kiválóan működik. Láttam, hogy nem csak buszokat, de 

vonatokat is foglaltak le például a Brémai szurkolók az 1. osztályú jégkorongra, sőt még a 2. 

osztályban is. Ott viszont nagyon megy az, ami idehaza még nem, a szurkolói klubok. Itthon 

vannak barátok, akik összegyűlnek,a MSJZ szervezett nekik jégpályán kívüli programokat, 

nagy játékosokkal, edzőkkel, de sajnos maximálisan 20-30 fővel meg lehet határozni azokat 

akik erre elmentek, valamiért  nem alakult még ki az ilyen szurkolói közösség. Úgy gondolom 

egy szurkolói utazásnak ez kéne, hogy legyen a mozgatója. Székesfehérváron is a szurkolók 

szervezik az ausztriai busz utakat heti szinten, de azt gondolom, elég sok feladatunk van itt a 
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szövetségben. Mindenképen profikra bíznánk ezt a dolgot, itt van például a már említett 

IBUSZ, akik pl. Ljubljanába a 2010-es VB re is szerveztek utakat nagy sikerekkel, mintegy 

4000 magyar utazott ki, ezek majd fele az IBUSZ-on keresztül. Nincs arra kapacitásunk, hogy 

lefoglalunk egy buszt és itt gyűjtjük az előleget a szövetségben, tehát szerintem ez egy tipikus 

olyan feladat, amit ki lehet szervezni egy csekély haszonért, hogy minél többen el tudjanak 

menni. Akár a jegy vásárlása is része lehet az utazásnak, mint egy csomag. Szerintem 

Fehérváron nagyon jól csinálják, Dunaújvárosban is sikeresen próbálkoznak, de a miskolciak 

és a többiek elhanyagolható mértékben. De ha lenne rá igény, azért segítene a MJSZ, akár 

az IBUSZ-on keresztül, a busz utak szervezésében? Természetesen, mi nagyon szívesen 

hirdetnénk az utakat, tehát én nagyon örülnék, ha működne ez a dolog. A felnőtt válogatottnál 

szerintem látható lesz ismét, hogy most a 2012 VB sem lesz gond ez a szervezett utazás, sok 

érdeklődő van, akik egyben veszik majd meg a VB mérkőzés bérletüket csomagban szállással 

és utazással az IBUSZ-nál. Kialakulóban van ez a fajtája az utazásnak 

 

Milyen hatással van a televíziós közvetítés a sportág népszerűségére? 

Mondok egy érdekes példát. Id. Ocskay Gábor egy éve nagyon félt attól, hogy a Sport Klub –

bal mikor megállapodik az EBEL liga közvetítéséről, hogy hány meccset vállaljon be, hiszen 

neki a bevételt a jegyeladás jelenti és a Sport Klub nem fizet egy forintot sem a közvetítés 

jogáért, neki nem jelent bevételt. Nagyon félt Ocskay Gábor így tavaly 32 meccsből 

mindössze 10-12 közvetítését engedte a fehérvéri igazgató pont azért, mert félt attól, hogy 

sokan nem ülnek majd be a kocsiba, szállnak fel a buszra mondjuk Ausztriából, hanem inkább 

otthonról nézik a mérkőzést. Érdekes módon ez egyáltalán nem volt gond, sőt éppen, hogy a 

tévés meccsekre még több szurkoló érkezett az ország egész területéről, de Ausztriából is! 

Éppen ezért az idei 2011/2012 szezonban az Alba Volán összes meccsét adja majd a Sport 

Klub. Itt látszik, hogy nem ellene, hanem inkább érte van a tv közvetítés. Szerintem kevesebb 

embert tart majd otthon ez a rendszer, mint amennyit generál maga mellé, aki viszont egyszer 

eljön utána valószínűleg rendszeres látogató lesz. Sajnos, mint említettem a DIGI TV és a 

Sport Klub nem országos szinten érhető el. Annak idején próbálkoztunk az RTL KLUB-bal a 

TV2-vel, ha oda tudnánk tenni 1-1 ilyen nagy meccset, mint annak idején a Kanada meccs, 

azért az borzasztó nagy nézettséget hoz, hiszen ha a Barátok Közt előtt bejön egy spot, hogy 

vasárnap 19.00 kor Magyarország – Kanada jégkorong meccs akkor az ország egész területére 

eljut a hír. Ez az említett előző 2 adónál nem működik. Sajnos nagyon kötik a karóhoz az ebet 
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ezek a csatornák. Annak idején 2 millió forintot kellett nekik fizetnünk, csak azért, hogy 

közvetítsék a Magyarország – Kanada mérkőzést. Valahol ez a pénz visszajön, mert a 

szponzoroknak nagyon tetszett, de anyagiak nem maradnak meg az ilyen eseményekből 

sajnos. A népszerűségnek viszont mindenképen jót tesz azt kell, hogy mondjam! 

 

 

Mit gondol, a hazánkkal környező országokban miért kap sokkal nagyobb figyelmet a 

jégkorong más sportokkal szemben? (Ausztria, Szlovákia, Románia, stb…)? 

Alapvetően ez a gazdasági helyzettől függ, a másik az, hogy pl az Erste Bank Liga (EBEL) 

1.6M Euróra emelte a szponzorációs pénzét + 800.000 Eurót ad a Servus TV az osztrák 

ligának a közvetítési jogokért. Meg kell nézni, hogy Ocskay Gábor 0Ft kap a Sport Klub-tól. 

Láthatóan elég nagy a különbség. Azért Ausztriában a jégkorong egy mélyebb tradíciókkal 

rendelkező sportág, de ott sem mindenhol, pl. Bécsben, Grazban, Linzben, Salzburgban nem 

igazán, de a többi részén azért komoly tradíció ott. Nehogy azt higgyük, hogy Ausztriában 

sokkal népszerűbb a sport. A 2010 médiahatósági bekérésen az Osztrákok pl nem rakták fel az 

első 4 legfontosabb téma közé a jégkorongot. Németország hasonló cipőben jár, az előnyük, 

hogy 50-60 milliós ország így egy elég komoly nézőszámot tudnak generálni. Sokat kell még 

fejlődniük. Mondok egy példát erre a Nemzeti Jégkorong Szövetség elnöke egy német úr. Ő 

az UEFA-nál dolgozott mielőtt az IIHF-be jött és mikor idejött azt mondta, egyik célja hogy 

az IIHF (tehát a világ legnagyobb jégkorong szövetsége) marketingbevételei elérjék az UEFA 

marketingbevételeinek 10%-át. Gondoljunk bele mekkora anyagi különbség ez a futballhoz 

képest. Tegnap pont erről beszélgettem a jégkorongblog.hu újságírójával, hogy mennyire 

aránytalanok a profi ligás fizetések és a sportra szánt állami pénzek hazánkban. Ahol 

egyértelműen nagyon megy a hoki az Finnország, Svédország, Szlovákia. Szlovákia? Nagyon 

rosszak a körülmények sajnos, ennek ellenére nagyon mennek a játékosok. Mindösszesen kb 

3-4 rendesen üzemelő csapatuk van. Minden valamire való játékos átmegy a Cseh ligába, svéd 

ligába, orosz ligába vagy akár az NHL –be. Leginkább a magyar ligához hasonlít a slovák 

liga. Viszont az EBEL Európa 4. legnézettebb ligája. Csak Zágrábból 6000 fix szurkolót 

tartanak számon.  
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Többször volt már rá példa, hogy hazánkban 1-1 barátságos mérkőzés erejére világhírű 

csapatok érkeztek (pl.: Canada), melyek a Papp László Arénában közel teltházzal 

folytak le. Az Ön véleménye szerint miért nem szervez több hasonló mérkőzést a MJSZ 

(pl. Svédország, Finnország, Oroszország, Norvégia, USA, stb…)? 

A New York Rangers-ről biztos hallottál már? Szerettük volna elhívni őket az arénába ,de 

sajnos egy Britney Spears koncert miatt nem tudott megvalósulni az esemény. Anyagilag is 

meg lehetett velük beszélni a dolgokat. Azt kell látni, hogy Prágában 20.000 fős a stadion 

itthon 8.000 fős. Sokkal magasabb jegyárakat kell megállapítanunk, hogy 8.000 fővel 

visszahozzuk azt az befektetést amit nyugaton 20-30 ezer fővel kell visszahozni. Tény, hogy a 

Papp László Aréna Európa legdrágább stadionja. 25 millió forintba kerül 1 mérkőzés 

megrendezése, e-nélkül szóba sem állnak velünk. Ennek ellenére meg lehet csinálni egy ilyen 

meccset 0 szaldósra. Ennek lett volna egy olyan vonzata, hogy az NHL csapat több játékosa 

európai, így turisztikailag is jelentős esemény lett volna, Szlovákiából, Ausztriából, az északi 

országokból. Elnézést még annyit had mondjak el, hogy amennyiben megvalósult volna ez a 

barátságos összecsapás, a New York Times Amerika egyik legnagyobb lapja és még 1-2 

újság, magazin felajánlotta, hogy egy egész oldal lett volna Budapestnek szentelve, illetve 1-2 

héten keresztünk az amerikai lapokban, tv műsorokban, az NHL weblapján melyet napi 

szintem 2 millió ember látogat mutatták volna be fővárosunkat, hazánkat turisztikai szemmel 

is. 

 

Kérem értékelje a jégkorongsport jelenét és jövőjét!  

Azt gondolom, hogy gazdaságilag nagyon nehéz helyzetben van a Jégkorong. Fejlődni kell a 

profi csapatoknak a szurkolói kiszolgálásban, szurkolók megnyerésében, úgy vélem itt van 

miben fejlődni. Végre vannak fedett pályák, WC-k, büfék, ami régen nem volt. Az emberek 

igénylik a kiszolgálást. Szeretik kényelmesen érezni magukat. Muszáj még moderátorokat 

szerezni a meccsekre, kivetítőket, még több nyereményjátékot, kabalafigurákat amit 

hazavihetnek az emberek, jóérzést tölti el őket. Azt gondolom, hogy az utánpótlás 

népszerűsége a pályák számától függ. Az elmúlt időkben sok pálya épült és remélhetőleg ez 

folytatódik. Minden városban 1 nyitott szabvány méretű jégpálya minimum nagyon jó lenne. 

Sajnos az Alföld nagyon hiányos jégpályákban. Egyre népszerűbbek a mobil jégpályák, amik 

olyanok mint az extasy , megnyalja az ember és nagyobbat akar, de sajnos ez nagyon nagy 

falat egy önkormányzatnak. Nagyon kéne ez, ahhoz hogy fejlődhessen ez a látványsport. 
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Nagyon nagy mikuláscsomag az adókedvezmény számunkra. Budapesten is kevés a 

jégcsarnok, ami van is egy helyen koncentrálódik. Budán ahol a vagyonosabbak élnek 1 

rendes jégcsarnok sincs. 

Ha keményen dolgozik mindenki, akkor a mostani nívót lehet tartani, picit emelni. Célunk 

továbbra is az A csoport, stabil A csoportosnak lenni nagyon nehéz az Olimpiára kikerülni is 

nagyszerű lenne. Jó dolog, hogy nagyon nagy tudású szakemberekkel dolgoznak a csapatok 

az elmúlt években, át kell szellemülni mind a játékosoknak mind a nézőknek a nyugati 

játékstílusra. Szerintem az volt a baj a hokival eddig, hogy sok-sok másodikvonalas edző volt 

eddig itt. Azt gondolom, hogy az USA és Kanada a top 1 a csapatépítésben, hogy dolgozzunk 

együtt, motivációban, az egymásért küzdésért, az utolsó percben sem feladásért, ha kell tőlük 

kell tanulni, hiszen a jobbtól nem szégyen tanulni, le kell szívni a nyugati vonal tudását. Mint 

turisztikai vonzerő igen is lehet nagyobb szerepe a jégkorongnak jövőben, de ez nem kevés 

munkát, pénzt és odaadást igényel. 
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4. melléklet: jégKORONG Magazin 2011. február és 2011. szeptemberi száma   

 

 

jégKORONG magazin 2011. február 

 

 jégKORONG magazin 2011. szeptember 
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5. melléklet: A kutatáshoz felhasznált kitöltetlen kérdőívem 

 

Jégkoronggal kapcsolatos események utazásra ösztönző hatása vol. 2.(másolás) 

 

Először is szeretném megköszönni, hogy a kérdőív kitöltésével segíti munkámat, illetve ezen kiaknázatlan 
téma megismerését .Köszönöm mindenkinek, aki 2010 februárjában is kitöltötte akkori kérdőívemet és 
most is arra kérlek szánj 5 percet ezen nemes célra.Kutatásom célja felderíteni a jégkorong és a 
jégkoronggal kapcsolatos események (mérkőzések, bajnokságok, olimpia, világbajnokság) utazásra 
ösztönző hatását hazánkban. Megismerni az emberek utazásra illetve kereskedelmi szálláshelyen 
tartózkodásra való hajlandóságát egy - egy jégkorong esemény miatt. 

Írja be az adatait: 

Nem        

Életkor   

Lakóhely  

Iskolai végzettség  

Foglalkozás 
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1. Milyen gyakran látogat sporteseményeket? 

 Egyáltalán nem látogatok ilyen eseményeket 

 Évente 1 - 2 sporteseményre ellátogatok 

 Havi rendszerességgel 

 Hetente vagy sűrűbben 

2. Látott -e már valaha jégkorong mérkőzést ? 

 Nem! 

 Igen, de csak televízióban 

 Igen, élőben 

 Igen, mind televízióban, mind élőben 

3. Ön jégkorongozik? 

 Nem! 

 Igen, hobbi szinten (saját magam szórakoztatására) 

 Igen, professzionális szinten 

4. Van a rokonságában vagy baráti körében olyan, aki a jégkorong sportot űzi? 
Amennyiben NINCS, kérem írja a NINCS szót az alábbi mezőbe. Amennyiben 
van, kérem írja az Ön és az adott személy közti kapcsolatot az alábbi mezőbe 
(pl.: édesapám, testvérem, unokatestvérem, barátom, stb...)! 
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5. Kérem említsen meg párat az Ön által ismert vállalatok/cégek közül 
melyek a Magyar Jégkorong Szövetség (jégkorong sport) főbb támogatói. 

 

6. Milyen rendszereséggel látogat jégkoronggal kapcsolatos eseményeket 
(mérkőzés, torna, bajnokság, stb...)? 

 Egyáltalán nem látogatok ilyen eseményeket 

 Évente 1 - 2 alkalommal 

 Gyakrabban, mint félévente 

 Havi rendszerességgel 

 Hetente vagy sűrűbben, amikor az általam kedvelt csapatnak mérkőzése van 

7. Kérem jelölje meg, Ön mely közlekedési eszközzel érkezik az adott 
jégkorong eseményekre? 

 Személygépkocsi 

 Menetrend szerinti busz (akár BKV akár Volán) 

 Menetrend szerinti vonat 

 BKV járatai 

 Egyéb  

 

 



117 

 

8. Ön igénybe venne -e előre megszervezett szurkolói buszjáratot adott 
desztinációra való eljutás céljából? 

 Igen! 

 Nem! 

9. Átlagosan mennyit költ jégkoronggal kapcsolatos rendezvények 
látogatására egy hónapban (beleértve az utazási költséget, a belépők árát, 
esetleges szálláshely költségeit)? 

 - 800 Ft 

 800 Ft - 2 000 Ft 

 2 000 Ft - 3 000 Ft 

 3 000 Ft - 5 000 Ft 

 5 000 Ft - 10 000 Ft 

 10 000 Ft - 15 0000 Ft 

 15 000 Ft - 20 000 Ft 

 20 000 Ft - 25 000 Ft 

 25 000 Ft - 

10. Utazott -e már valaha 80 km-nél messzebbre állandó lakhelyétől egy 
jégkoronggal kapcsolatos esemény megtekintésének érdekében? 

 Igen! 

 Nem! 
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11. Milyen rendszerességgel utazik többet, mint 80 km egy - egy jégkorong 
esemény megtekintéséért? 

 Évente 1 - 2 alkalommal 

 Gyakrabban, mint félévente 

 Havi rendszerességgel 

 Hetente vagy sűrűbben, amikor az általam kedvelt csapatnak mérkőzése van és az 
megköveteli az utazást 

12. Vett -e már valaha igénybe kereskedelmi szálláshelyet (szálloda, motel, 
panzió, stb...) hazánk határain belül egy esetleg több napos torna, bajnokság 
megtekintésének érdekében? 

 Igen! 

 Nem! 

13. Átlagosan hány éjszakát töltött el az Ön által igénybe vett hazai 
szálláshelyen? 

 1 

 2 

 3 

 4 

 5 vagy több 
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14. Utazott - e már valaha külföldre csak azért, hogy egy Ön által kedvelt 
jégkorong eseményt megtekintsen? 

 Igen! 

 Nem! 

15. Milyen rendszerességgel utazik külföldre egy - egy jégkoronggal 
kapcsolatos esemény látogatásának céljából? 

 Évente 1 - 2 alkalommal vagy ritkábban 

 Gyakrabban, mint félévente 

 Havi rendszerességgel 

 Hetente vagy sűrűbben, amikor az általam kedvelt csapatnak meccse van és az 
megköveteli az utazást 

16. Vett -e már valaha igénybe kereskedelmi szálláshelyet (szálloda, motel, 
panzió, stb...) hazánk határain kívül egy esetleg több napos torna, bajnokság 
megtekintésének érdekében? 

 Igen! 

 Nem! 
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17. Átlagosan hány éjszakát töltött el az Ön által igénybe vett külföldi 
szálláshelyen? 

 1 

 2 

 3 

 4 

 5 vagy több 

18. Külföldi utazása során kizárólga a jégkoronggal kapcsolatos eseményt 
tekintette meg avagy az adott desztináció 1-2 nevezetességét is 
meglátogatta? 

 Kizárólag a jégkoronggal kapcsolatos eseményt tekintettem meg 

 A város, vidék nevezetesebb pontjait is meglátogattam (esetleg részt vettem egy 
városnézésen) 

19. Tervezi -e, hogy a közeljövőben külföldre utazik bármilyen jégkorong 
eseményre (világbajnokság, olimpia, stb...) ? 

 Nem, a közeljövőben nem. 

 Igen, de csak 1 nap erejére (jövök - megyek, szállást nem veszek igénybe) 

 Igen, és ott el is töltök minimum 1 éjszakát valamilyen szálláshelyen 

 

 

 

 

 



121 

 

20. Hallott- e már arról, hogy külföldön (Nyugat -Európa, Észak-Amerika, 
Kanada) terültén gyakran vesznek igénybe a jégkorongot kedvelők 
úgynevezett "Hockey Package" - Hoki csomag - ot. Ennek lényege, hogy az 
utazási irodák 2-3-4 de akár 5+ napos utakat szerveznek, melyek 
tartalmazzák 2-3 mérkőzésre való belépő árát, az utazás költségeit, szállás és 
étkezés költségeit is, így az utazónak nincs más dolga, mint kifizetni egy ilyen 
csomagot és élvezni kedvenc csapata mérkőzéseit. 

 Igen! 

 Nem! 

21. Hallott -e róla ,hogy a 2010 -es Ljubljana megrendezésre került jégkorong 
VB-ra az IBUSZ utazási iroda hasonló "Hoki Csomagot" alakított ki, mint a fenti 
kérdésben. 

 Igen, hallottam róla! 

 Igen, én rajtuk keresztül vásároltam meg jegyemet. 

 Igen, hallottam róla, de nem rajtuk keresztül jutottam jegyhez, szálláshoz. 

 Nem, nem hallottam róla! 

22. Igénybe venne -e ilyen csomagot, amennyiben az megfelel az Ön 
elvárásainak (tudni kell, hogy a csomag igénybevételével sincs karóhoz kötve 
az ember, hisz szabadidejében akár városnézésre is elmehet adott 
desztinációban) ? 

 Igen, igénybe venném, hisz így mentesülök a rengeteg szervezési munka alól. 

 Nem, nem venném igénybe, jobban szeretem magam szervezni az ilyen dolgokat. 

 Egyéb - kérem pár szóban indokolja meg miért igen, miért nem!  
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23. Kérem saját véleménye szerint rangsorolja az alábbi sportágak 
népszerűségét hazánkban 1-10 ig, ahol az 1. a legnépszerűbb és az 10. a 
legkevésbé populáris sport. 

   Labdarugás 

   Kosárlabda 

   Jégkorong 

   Vizilabda 

   Kajak - Kenu 

   Kézilabda 

   Úszás 

   Atlétika 

   Torna - Szertorna 

   Röplabda 

24. Hallott -e arról, hogy hazánk felnőtt jégkorong válogatott csapata a 2008-
as Szapporoban megrendezésre kerülő jégkorong VB -on feljutott az "A" 
csoportba (így a világ legjobbjaival mérhette össze erejét)? 

 Igen! 

 Nem! 
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25. Hallott -e arról, hogy a 2011 -es Divízió I. -es jégkorong világbajnokság 
Budapesten a Papp László Sportarénában kerül(t) megrendezésre április 17 - 
23 között? 

 Igen, hallottam! 

 Nem, nem hallottam! 

26. Honnan hallott az eseményről (akár többet is választhat) ? (több válasz 
lehetséges) 

 Internet 

 Televízió 

 Rádió 

 Újság/Sportújság 

 Ismerőstől/Rokontól 

 Baráttól/Barátnőtől 

 Egyéb - kérem írja le, honnan hallott az eseményről  

27. Tervezi -e , hogy részt vesz ezen eseményen? 

 Igen, de csak 1 mérkőzésre megyek ki. 

 Igen, több mint 1 mérkőzésen fogok részt venni. 

 Igen, kint voltam, de csak 1 mérkőzésen (amennyiben ápr 23. után tölti a kérdőívet) 

 Igen, kint voltam, több mint 1 mérkőzést láttam (amennyiben ápr 23. után tölti a 
kérdőívet) 

 Nem! 
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28. Hogyan értékelné a magyar jégkorongot, a sportág által elért 
eredményeket (nemzetközi szinten)? Kérem 1-10 skálán jelölje be, ahol az 1. 
az elfogadhatatlan és a 10. rendkívül jó (csak így tovább). 

  1 2 3 4 5 6 7 8 9 10   

Elfogadhatatlan          
Rendkívül jó (csak így 
tovább) 

29. Mit gondol, hogyan lehetne a magyar jégkorongot népszerűbbé tenni, 
ezzel még több nézőt a pályákra csábítani ? Kérem véleményét pár szóbal 
fejtse ki. 
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